
جناح  یک  حذف  اینکه  بر  تاکید  با  دولت  سخنگوی 
سیاسی درون نظام امکان پذیر نیست، گفت: همه افراد باید 
تکریم شوند و برخی اقدامات بازدارنده در این رابطه به نفع 

منافع ملی کشورمان نخواهد بود.
محمدباقر نوبخت در نشست خبری هفتگی خود در 

ارتباط با معوقات بانکی خاطرنشان کرد: بخشی از معوقات 
بانکی به افراد و اشخاص و بخشی دیگر به دولت باز می گردد. 
افراد و اشخاص هم خودشان به دو گروه تقسیم می شوند که 
یک دسته آن کسانی هستند که با شرایط مالی کشور توان 

پرداخت تسهیلاتی را که از بانک ها گرفته اند، ندارند...

انتخابات و حواشی آن به پایان رسید اما این روزها 
رقابت نانوشته وغیر رسمی برای ریاست مجلس دهم آغاز 
شده است. نام محمدرضاعارف و علی لاریجانی دو نام از 

دو طیف مختلف برای این مهم زمزمه می شود.
علی لاریجانی دو دوره یعنی در مجلس هشتم و نهم 
داشت.  برعهده  را  اصولگرا  اکثریت  با  مجلس  ریاست 
عارف نیز در انتخابات ریاست جمهوری 92 نامش برزبان 
ها افتاد و در انتخابات دهم مجلس نفر اول تهران شد. 
زمزمه هاحاکی ازعلاقه مجلسی های دهم برای ریاست 
لاریجانی ست. او مشق ریاست قوه را در طی 8 سال 
گذشته به خصوص در دوره پرتنش دولت گذشته تجربه 
کرده است. لاریجانی میانه رو مورد پسند دولتی ها والبته 
حامیان رهروانی او در مجلس است. ابراهیم نکو، عضو 
فراکسیون رهروان در خصوص ریاست مجلس دهم خبر 
داد که به احتمال زیاد توافقی بین آقایان عارف و لاریجانی 
در خصوص ریاست مجلس صورت بگیرد.  وی بیان کرد: 
هر دو شخصیت شایستگی کافی و لازم را برای ریاست 
مجلس داراهستند، یعنی از این وزنه برخوردارند و می 
توانند گزینه مناسبی برای این مهم باشند، چرا که هم از 
توانمندی و هم از پشتوانه کافی در مجلس برخوردارند. 
نکو ادامه داد: هر دو این شخصیت دارای این ظرفیت 
هستند که از حق خود برای نظام و انقلاب بگذرند و مبارزه 
جدی برای کرسی ریاست در این دوره به شکل سابق 
مطرح نیست، این که به هر قیمتی دیگری را شکست 
دهند، متصور نیست؛در حالت بدبینانه به صورت آرام برای 
کرسی ریاست رقابت می کنند و خوشبینانه هم این است 
که یکی از این دو شخصیت که تقویت کننده برنامه دولت 

باشد با یک توافق آرام انتخاب شود.

  دلایل شکست اصولگرایان در تهران
 وزن جنجال در مجلس آتی کاهش می یابد

یک تحلیلگر سیاسی اصولگرا؛

پایداری  اصولگرایان 
را بی اعتبار کرد
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در گفت و گو با یک حقوقدان بررسی شد: 

آیا اعدام بابک زنجانی راهگشاست؟ 

آیت الله محمد یزدی:

تلاشی برای حضور دوباره در خبرگان نکرده ام

 فیتیله قاضی پور را پایین بكشید!

سخنگوی دولت:

حذف یک جناح سیاسی 
درون نظام امکان پذیر نیست

بحث ریاست مجلس دهم به صحن کشیده نمی شود

لاریجانی 
و عارف توافق 

می کنند؟ 

 شورای نگهبان باید بگونه ای عمل می کرد 
تا اعتماد عمومی بیشتر می شد ؛ 

دفاع مجدد 
هاشمی از سید 

حسن خمینی

2

2

7

2

روزنامه صبح ایران

یادگار گرامی امام خمینی با بیان اینکه در روز هفتم اسفند اتفاق مبارکی در کشور 
افتاد که نتایج خوبی را در پی داشت و ان شاء الله نتایج بهتری نیز در پیش داشته 
باشد، گفت: هفتم اسفند برای کسانی که در زیر پوست شهر بودند اتفاق غیر منتظره 

ای نبود، اما برای برخی غیر مترقبه بود.
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار اعضا و ادوار انجمن اسلامی دانشجویان 
دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران در حرم مطهر امام خمینی، در سخنانی با 
طرح سؤالی در مورد چرایی انجام فعالیت های انسانی، اظهار داشت: از نظر منطقی 

هر عملی دارای علت غایی)هدف( و علت فاعلی)فاعل( است که اگر هدف در کار 
نباشد فاعل نیز به فاعلیت در نمی آید. وی با بیان اینکه برخی رفتارهای اجتماعی 

هم اهداف ظاهری دارند و هم اهداف واقعی، افزود: این دو گانگی در فعالیت 
های سیاسی نیز به چشم می خورد و به عنوان مثال در امری مانند ورود به 

انتخابات، هرکس در مورد دلیل این کار مورد سوال قرار گیرد »پیروزی« 
را هدف خود ذکر می کند اما وقتی به عمق انگیزه ها توجه کنیم 

ممکن است ...

آیت الله  سید حسن خمینی :

هزینه رفتار افراطی برای جامعه زیاد است

7

تهاجم به جنگل ها و باغ ها
خلاف مصلحت است

2

رهبر معظم انقلاب  یک اصله نهال غرس کردند؛

8
7

در نظر دارد امتیاز بهره برداری از 6 عدد سازه بیلبورد 

و 2 عدد سازه عرشه پل را به مدت دو سال از طریق 

برگزاری مزایده به بخش خصوصی واگذار نماید. 

لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به 

عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 

روز جهت دریافت اسناد و ارائه پیشنهادات به سازمان 

زیباسازی شهرداری قم واقع در خیابان طالقانی )آذر( 

حقوقی  واحد  زیباسازی  سازمان   25 شماره  کوچه 

مراجعه و یا جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 

37722900 تماس حاصل فرمائید.

ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزاید 

خواهد بود.

سازمان زیبا سازی شهرداری قم 

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

 آگهی مزایده )نوبت دوم(
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»قاضی پور« و وظیفه 
نمایندگان مجلس

در دو سه سال اخیر وقتی پای بعضی از نوشته هایم 
که مضمونی معترضانه به قبیله افراطیون داشت دوستانی 
کامنت می گذاشتند که درانتخابات مجلس جواب این هارا 

خواهیم داد، من خیلی جدی نمی گرفتم؛ یعنی حقیقتش را بخواهید تصورم این بود که 
این جور کامنت ها یک جور رجز خوانی سیاسی است. هفتم اسفند همه ما متحیر شدیم.

شاید تنها کسانی که خیلی متعجب نشدند همان مردمی بودند که پای آن مطالب 
صادقانه می نوشتند: در انتخابات مجلس جواب این هارا خواهیم داد. آن ها از عمق جان 
معتقد بودند که خداوند سرنوشت هیچ قومی را تغییر نخواهد داد مگر این که خود بخواهند. 
آن ها خواستند و توانستند سرنوشت خود را تغییر دهند؛ اما این همه ماجرا نیست. تا این 
جایش بر عهده مردمی بود که بر عهد خویش پایدار ماندند و کردند آن چه باید می کردند.

پس از این نوبت نمایندگانی است که یک بار خوب فهمیدند که کسی با آن ها عقد 
اخوت نبسته است و اگر هم عهدی است به شرط است و وفای عهد یک اتوبان یک طرفه 
نیست. نمایندگان برخلاف تصور بعضی ها چهارسال برای اثبات وفاداری وقت ندارند. آن 
ها از همان روزی که مردم آرایشان را به صندوق ها ریختند وظیفه دشوارشان آغاز شد. 

نخستین آزمون نمایندگانِ مردم خیلی زودتر از آن چه فکرش را می کردند از راه رسید.
سخنانِ نامعقولِ قاضی پور را عرض می کنم. سخنانی که هیچ رقمه نمی توان آن 
را توجیه کرد. سخنانی که توهینِ آشکار به مردم ایران است و وظیفه مسلم نمایندگانِ 
مردم است که تکلیفشان را با شخصِ توهین کننده مشخص کنند. متاسفانه در این یک 
هفته اخیر سخنی از تریبون های رسمی مجلس در رد و محکومیت این سخنان سخیف 
شنیده نشده است. شاید نمایندگان محترم برای سخن گفتن از تریبون های رسمی 
مجلس معذوریت هایی دارند که ما از آن آگاه نیستیم، نمی دانم؛ اما هرچه هست تکلیف 
از نمایندگان محترم مجلس ساقط نمی شود. آن ها می توانند دست کم با رسانه ها سخن 

بگویند و موضعشان را مشخص کنند.
آقای قاضی پور مرد رندانه برای توجیه سخنانِ نامعقولش به ولایت و انقلاب و جنگ 
متوسل شده تا کسی نتواند به ایشان معترض شود اما نمایندگان محترم نباید از یاد ببرند 
که یکی از مهم ترین دلایل حضور مردم در پای صندوق های رای همین برانداختن استفاده 
ابزاری از مفاهیم مقدس است. مردم خسته شدند از بس که مشتی آدم بی اخلاق هرکاری 

دلشان خواست کردند و سرانجام اعمالشان را به پای انقلاب و اسلام و نظام نوشتند.
پیام مردم واضح و روشن بود. بدون شک نمایندگان محترم آن قدر باهوش و زیرک 
هستند که این پیام را به خوبی درک کرده باشند اما به تعبیر شاعر: گواه عاشقِ صادق در 
آستین باشد. این هوشمندی و زیرکی اکنون در بوته آزمون قرار گرفته است و نمایندگان 
محترم باید بدون هیچ ملاحظه و پرده پوشی ای به مردم ثابت کنند تا چه اندازه به 
عهد خود وفادارند و این را هم از یاد نبرند مردمی که سال ها در انتظار بودند تا با بی 
اخلاقان تسویه حساب سیاسی کنند برخلاف تصور برخی شبه روشنفکران از حافظه خوبی 

برخوردارند و از همین الان تک تک رفتارهای نمایندگانشان را به خاطر خواهند سپرد.

محمد جواد ظریف:

تروریسم تهدید جهانی است
وزیر امور خارجه با تاکید بر این که تروریسم تهدید جهانی است که مرز نمی شناسد، 
گفت: هنوز در منطقه کسانی هستند که فکر می کنند منافع آنها در طرفداری از داعش است.

به گزارش ایرنا، محمدجواد ظریف عصر سه شنبه در نشست »تغییر پارادایم از بازی 
حاصل جمع صفر به رهیافت برد - برد، تعمیم تجربه برجام« افزود: حتی اگر بشار اسد 

بخواهد در مقابل این گروه ها ایستادگی کند آنها، این را باخت خود می دانند.
وی تصریح کرد: در منطقه راه حل نظامی موفق نخواهد بود ما نمی توانیم راه حل یک 

بعدی برای سوریه داشته باشیم.
وزیر امور خارجه یادآور شد: در سوریه و عراق در میان تروریست ها هیچ وقت فردی 
را نمی بینید که فارسی صحبت کند، اما به انگلیسی یا فرانسه صحبت می کنند. ظریف 
ادامه داد: چرا از اروپا عده ای به سوریه می روند و برای داعش می جنگند، آنها خطر بزرگی 
برای خودشان هستند که باز می گردند. وی تاکید کرد: اگر آنها فکر می کنند این مساله 
محدود به سوریه و رژیم اسد است و این تروریست ها در منطقه می مانند، اشتباه می کنند.

رییس دستگاه دیپلماسی ایران تاکید کرد تروریسم آمریکا، اروپا و دیگر کشورها را 
تهدید می کند، این تهدید به همان اندازه که برای سوریه وجود دارد برای عربستان نیز 
هست. ظریف یادآور شد: هیچ کس نمی تواند این جنگ را تنها در منطقه خاورمیانه به جلو 
ببرد. وی ادامه داد: داعش نفت می فروشد و پول آن را دریافت می کند چراکه کسانی هنوز 

هستند که فکر می کنند این مساله داخلی است.
وزیر امور خارجه خاطرنشان کرد: این تفکر باید تغییر یابد، ما احتیاج به شناسایی و 
معرفی واقعیت داریم. ظریف همچنین گفت: داعش و النصره به یک نیروی نظامی با تجربه 
تبدیل شده است، باید دلایلی که چرا مردم به آنها می پیوندند را بررسی کرد. کسانی که 
در خارج از سوریه و عراق به داعش می پیوندند تفکر آنها در مساجدی پرورش می یابد که 

پول نفت آنها را حمایت می کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به ایده گفت و گوی تمدن ها اشاره کرد و یادآور 

شد: این ایده تغییر پاردایم از دشمنی به دوستی و همکاری است.
رییس دستگاه دیپلماسی ایران افزود: برخی فکر می کنند وقتی دیوار به دور خودشان 
بکشند همه مشکلات آنها حل می شود همانند کسی که بخواهد تنها درمورد حفظ کشور 
خود فکر کند که عملی نیست. ظریف ادامه داد: برخی امنیت خود را در ایجاد ناامنی برای 
دیگران می دانند یعنی ثبات آنها متضمن بی ثباتی دیگران است که این درست نیست. وی 
با بیان اینکه اگر دیگران امنیت نداشته باشند، ما نیز هرگز نمی توانیم امنیت داشته باشیم، 
گفت: ماجرای 11 سپتامبر نشان داد که قوی ترین کشور دنیا نیز قادر به تنهایی قادر به 
دفاع از کشور خود نیست، امنیت حتی برای کشور بزرگی مثل آمریکا امکان پذیر نیست 

مگر این که دیگر کشورها نیز امنیت داشته باشند.

مجید انصاری:

دولت برجام 2 را با کمک مردم 
به فرجام می رساند

معاون پارلمانی رئیس جمهوری با بیان اینکه اساس برجام 2 مبتنی بر همدلی همه 
ملت ایران و اقتصاد مقاومتی است، گفت: دولت تدبیر و امید برجام 2 را با کمک مردم به 

فرجام خواهد رساند.
به گزارش جماران، حجت الاسلام و المسلمین مجید انصاری در نشست شورای اداری 
شهرستان میبد یزد افزود: اقتصاد مقاومتی درونزا و برونگر است که بتواند مشکل بیکاری را 
برطرف و رکودی که درصنعت وجود دارد ازسر راه بردارد. وی با تاکید بر اینکه برجام موجب 
شده است روابط ما با جهان ترمیم شود تصریح کرد: مسافرت روسای کشورهای اروپا در 
همین مدت محدود زمینه انعقاد قراردادهای بسیار اساسی و مبتنی براقتصاد مقاومتی با 
شرکت های معتبر دنیا را فراهم آورده است و دولت بیش از 200 میلیارد دلار طرح و 
پروژه های بزرگ را تعریف کرده است. معاون پارلمانی رئیس جمهوری با دعوت از سرمایه 
گذاران و صنعتگران در حضور قوی در عرصه های اقتصادی خاطرنشان کرد: بنا ندارد 
مستقیم خودش وارد تصدی گری های بیشتر اقتصادی شود بلکه سعی خواهد کرد از 
بخش خصوصی و سرمایه گذاران ایرانی و غیر ایرانی برای جذب سرمایه های غیر دولتی و 
اعتبارات دولتی در رونق اقتصادی بهره گیرد. این مسئول تاکید کرد: اقتصاد مقاومتی مبتنی 
بر تعامل سازنده با دنیاست چرا که ما نمی توانیم دور کشورحصار بکشیم. انصاری با اشاره 
به محدودیت های دولت در 2 سال گذشته خاطرنشان کرد: به همت دولت و سختکوشی 
مسئولین، استانداران و فرمانداران و دیگر مسئولین و در پرتو امنیتی که نیروهای ارزشمند 
نظامی و انتظامی ایجاد کردند توانستیم اقتصاد را از خونریزی شدید حفظ کنیم. وی با بیان 
اینکه رکود موجود ریشه در مشکلات بزرگ سنوات گذشته دارد تصریح کرد: تورم بالای 
40 درصدی سال 91 با سیاست های درست اقتصادی دولت تدبیر و امید و شخص ریئس 
جمهور به کمتراز 15 درصد در پایان امسال رسیده است و رشد منفی حدود 6 درصد 
درسال 91 موجب شد که درسال 93 با رشد اقتصادی مثبت دست پیدا کنیم. معاون 
پارلمانی رئیس جمهور افزود: درهمین وضعیت بسیار شدید اقتصادی که قیمت نفت از 
120 دلار در هر بشکه به زیر 30 دلار رسیده بود؛ دولت توانست بسته سلامت رااجرا کند 
و همه شهروندان ایرانی ازسیاست بسته سلامت برخوردار شدند و درهمین مدت دولت 
درعرصه مهار آب های مرزی نفت و پتروشیمی سرمایه گذاری های بزرگی انجام داده است. 
معاون پارلمانی رئیس جمهور یکی از سیاست های محوری دولت درعرصه اقتصاد را ارتقای 
سطح توان وام دهی بانک ها بیان کرد و بدهی دولت به بانک ها، بانک ها به بانک مرکزی 
و مطالبات موقات را سه عامل عمده در عدم تحرک بانک های کشور برشمرد. وی گفت: 
دولت بسته سیاستی منسجمی را برای حل این مشکل در پیش گرفته است و برخی اجرا 
شده است و برخی درحال نهایی شدن است تا با کاهش بدهی های دولت به بانک ها و بانک 
ها به بانک مرکزی و افزایش سرمایه بانک ها و استفاده از برخی دارایی های آزاد شده در 
پرتو لغو تحریم ها توان وام دهی بانک ها را درعرصه تولید ارتقا دهد. انصاری با اشاره به رکود 
بازار صنعت کاشی و سرامیک هم گفت: به دلیل رکود ساخت و ساز در کشور و طرح های 
عمرانی شاهد دپوی بیش از حد مصالح ساختمانی تولید شده از تیرآهن، میلگرد، کاشی و 
سرامیک و سیمان درکشور مواجه هستیم و چاره ایی جز تحرکی در بخش مسکن نیست 

و باید با افزایش تسهیلات بانکی به به رونق اقتصادی بپردازیم.

عراقچی خبرداد:

ارایه گزارش روند اجرای برجام 
به مجلس در فروردین

رئیس ستاد پیگیری اجرای برجام با بیان اینکه ایجاد دفتر راستی آزمایی پادمان های 
ایران در آژانس بین المللی هسته ای خلاف برجام نیست، گفت: گزارش روند اجرای برجام 

را فروردین به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ارایه می دهیم.
 به گزارش خانه ملت، سیدعباس عراقچی با اشاره به ایجاد دفتر راستی آزمایی پادمان 
های ایران در آژانس بین المللی انرژی هسته ای گفت: اینکه آژانس در اجرای وظایف 
خود اقدامات اداری در دبیرخانه انجام دهد و گروهی را برای کار تعیین کند خیلی روند 
عجیبی به نظر نمی آید. وی با بیان اینکه ایجاد چنین دفتری برخلاف قاعده کار آژانس 
بین المللی انرژی هسته ای نیست، ادامه داد: آقای آمانو و همکارانش در آژانس برای اینکه 
وظیفه خود را برای راستی آزمایی اجرای برجام که کار سنگینی هم هست،  به خوبی 
عملی کنند، یک تشکیلات اداری در نظر گرفته اند که از دیدگاه ما ایرادی ندارد. عضو 
تیم مذاکره کننده هسته ای ایران در خصوص ارایه گزارش به کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس نیز اظهار داشت: بر اساس قانون مصوب مجلس، سه ماه پس از 
اجرایی شدن برجام، ما گزارش خود را ارایه خواهیم کرد. هر چند، هر زمانی که لازم بود 
در کمیسیون حاضر شدیم و توضیحاتی ارایه کردیم. رئیس ستاد پیگیری اجرای برجام با 
بیان اینکه 26 دی امسال برجام اجرایی شد، تاکید کرد: بنابراین گزارش را در ماه فروردین 
به کمیسیون ارایه خواهیم کرد اما مجدد تاکید می کنم هر زمان لازم باشد برای ارایه 

توضیحات به مجلس می آیم.

سخنگوی وزارت خارجه آمریکا اعلام کرد؛

از ایران جز پایبندی به توافق ندیده ایم
»جان کربی« سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا »پایبندی ایران به تعهداتش طبق 
برجام« را مهمترین نکته گزارش جدید آژانس بین المللی انرژی اتمی در مورد فعالیت های 
هسته ای ایران دانست و گفت، از ایران جز پایبندی به توافقنامه ندیده ایم و با اطمینان در 

این مورد روشنگری می کنیم.
به گزارش ایرنا، کربی در نشست خبری روز دوشنبه خود در واکنش به گزارش هایی 
مبنی بر سطحی تر شدن گزارش های آژانس بین المللی انرژی اتمی از فعالیت های هسته 
ای ایران نسبت به پیش از توافقنامه هسته ای با ایران اذعان داشت، آنچه مهم است پایبندی 
ایران به تعهدات خود طبق برجام است. سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا تصریح کرد: 
تا به حال هیچ گونه نشانه ای مبنی بر عدم پایبندی ایران به تعهدات بر اساس برجام وجود 
نداشته است. وی درپاسخ به خبرنگاران در خصوص اظهارات اخیر »یوکیا آمانو« مدیر کل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی مبنی بر اینکه گزارش های اخیر آژانس در مورد فعالیت 
های هسته ای ایران با جزئیاتی کمتر و سطحی تر نسبت به پیش از توافقنامه منتشر می 
شود، گفت: گزارش های ارزیابی های آژانس، پایبندی ایران را به تعهدات خود در برجام 
تایید می کند و برای آمریکا همین کافی است و ما کند وکاو در مورد کمتر شدن اطلاعات 
منتشر شده در گزارش های آژانس را لازم نمی دانیم. سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
گفت: توافقنامه هسته ای، شفافیت های بی نظیر بین المللی را در خصوص برنامه هسته ای 
ایران بوجود آورده است و از ایران غیر از پایبندی کامل به تعهدات خود طبق توافقنامه چیز 
دیگری دیده نشده است بطوری که به این درجه از اطمینان رسیده ایم که برای همگان در 

مورد پایبندی ایران به تعهداتش روشنگری کنیم. 
کربی در بخش دیگری از سخنان خود در مورد مواضع آمریکا در مورد انتخابات اخیر در 
ایران اظهار داشت، باید اجازه داد دولت ایران در مورد انتخابات کشور خود سخن بگوید. وی 
افزود، هنوز بیانیه رسمی در خصوص نتایج انتخابات از طرف دولت ایران در دست نیست و 

ما برای اظهار نظر منتظر آن خواهیم بود.

آیت الله محمد یزدی:

تلاشی برای حضور دوباره در خبرگان نکرده ام
رئیس مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه تلاشی برای کنار رفتن کسی که رأی آورده 
است و حضور دوباره بنده در مجلس خبرگان صورت نگرفته است، گفت: این مسائل بی 

تقوایی برخی سایت ها و کذب محض است. 
آیت الله محمد یزدی صبح روز سه شنبه در نطق افتتاحیه نوزدهمین اجلاسیه 
چهارمین دوره مجلس خبرگان رهبری، با ابراز خوشحالی از رأی نیاوردن خود برای دوره 
بعدی خبرگان، اظهار کرد: خوشبختانه برای دوره پنجم خبرگان من رأی نیاوردم و در آینده 

در خدمتتان نیستم و از این اتفاق خوشحالم.
رئیس مجلس خبرگان با بیان این که  آن چه که امروز در سایت ها در خصوص اقدام 
من برای حضور در مجلس خبرگان آینده گفته شده است کذب محض است و تکذیب 
می کنم، گفت: چرا که نه از ناحیه من و نه از ناحیه جامعه مدرسین اقدامی صورت نگرفته 
که کسی کنار برود و من جلو بیایم و وارد خبرگان آینده شوم. متأسفانه بی تقوایی ها در 

بعضی از سایت ها بر اساس تحلیل های شخصی انجام می شود.
وی ادامه داد: اعلام رسمی وزارت کشور قانون است و اطاعت از قانون وظیفه همه 
ماست. من هم طبعاً تسلیم قانون هستم و به هیچ وجه حاضر نیستم از قانون کمترین 
تخلفی صورت گیرد. آیت الله یزدی همچنین یادآور شد: حتی به یکی از اعضای محترم 
مجلس خبرگان آینده و شورای نگهبان که رأی آورده و غیرمعمم هم هست و همه 
می شناسید یعنی آقای اسماعیلی که انسان بسیار شریف و محترمی است و از شاگردان 
حاج آقا مجتبی هم هست قبل از اینکه به من حرفی بزند به او تبریک گفتم و تأکید کردم 
که حضورشان در خبرگان ضرورت دارد. وی با تبریک به همه کسانی که رأی آورده اند 
و در دوره پنجم خبرگان حضور دارند، بیان کرد: ان شاءالله همه دوستان وظایف محوله 
قانونی و شرعی خود را به خوبی انجام خواهند داد. اضافه بر دو وظیفه مکتوب آیین نامه 
خبرگان تصور می کنم این وظیفه مهم مراقبت از تغییر نکردن هویت حاکمیت ولی فقیه 

بسیار مهم است.
نمایندگان به جای سود شخصی به فکر خدمت باشند

عضو فقهای شورای نگهبان ادامه داد: شما نمایندگان باید به هر حال به مردم خدمت 
کنید و به دنبال سود شخصی نباشید. در این روزها فشار روحی که از مطالبی که در پرونده 
برخی از رد صلاحیت شدگان مجلس در شورای نگهبان بر روح و جان ما وارد شد به مراتب 
سنگین تر از فشار کار فیزیکی بود. شما نماینده  هستید که باید به مردم خدمت کنید نه 
اینکه به فکر سود شخصی یا ساخت و پاخت با وزرا و یا فشار گذاشتن روی دولت و وزرا 
برای رأی اعتماد باشید. یزدی اضافه کرد: از من طلبه به عنوان نصیحت بشنوید و بدانید 

که آنچه برای دنیا و آخرت ماندنی است خدمت است و سودهای شخصی ماندنی نیست.

آیت الله جنتی:

فشار سنگینی بر شورای نگهبان وارد آمد
دبیر شورای نگهبان گفت: عده ای در تلاش بودند که در انتخابات شورای نگهبان را 
به چالش بکشند که این امر نیاز بررسی و واکاوی بیشتری دارد، هر چند بحمدالله شورای 
نگهبان با تکیه بر مبانی اصیل انقلاب و آرمانهای حضرت امام )ره( و رهنمودهای رهبر 

معظم انقلاب، این بار نیز از آزمایش سربلند بیرون آمد.
به گزارش ایرنا از دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری، آیت الله احمد جنتی روز سه 
شنبه در آخرین اجلاس رسمی چهارمین دوره مجلس خبرگان رهبری با اشاره به تلفیق 
دو انتخابات خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی از محاسن و معایب تجمیع این دو 
انتخابات سخن گفت. دبیر شورای نگهبان با انتقاد از کثرت ثبت نام کنندگان در انتخابات 
مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی، این موضوع را مورد تحلیل و ارزیابی قرار داد 
و گفت: در این ایام، فشار سنگینی بر شورای نگهبان وارد آمد، در حالی که اگر در حین 
ثبت نام نامزدهای دو مجلس یک چارچوب مشخص و معیّن می شد از حجم این فشار 
کاری کاسته می شد چرا که مثلًا برای کاندیداتوری مجلس خبرگان رهبری که علمیت و 
شرایطی دیگر وضع شده افرادی ثبت نام کرده بودند که اساساً تحصیلات حوزوی نداشتند 

و در ابعاد دیگر هم فاقد شرایط اولیه بودند.
آیت الله جنتی افزود: پس از بررسی صلاحیت های علمی، صلاحیت های دیگر با 
استعلام از مراجع مختلف، مورد بررسی قرار گرفت. بر این اساس، نتیجه نهایی منتخبین 

ملت 88 نفر می باشد که در پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری راه یافتند.

حجت الاسلام علی یونسی:

برخی از نوروز و شادی مردم می ترسند
مشاور رئیس جمهور در امور اقوام و اقلیت های دینی گفت:  هرچند نوروز به هیچ دینی 
وابسته نیست، اما برخی کشورها در منطقه با نوروز مشکل دارند و هر سال هزینه های 
سنگینی می کنند تا مردم این آیین را برگزار نکنند. نمی دانیم چرا آن ها از آیین نوروزی و 

شادی مردم می ترسند.
حجت الاسلام علی یونسی که عصر دیروزدر آیین افتتاح »آیین ملی نوروز« در موزه 
ملی ایران سخن می گفت اظهار کرد:  نوروز به هیچ دین، رژیم، آیین و دولتی وابسته نیست 
و با آن ها دشمنی ندارد. هر دولت و هر نظامی که بخواهد با این آیین دشمنی کند، خود 
شکست می خورد و مشکل پیدا می کند. در منطقه دولت هایی را داریم که با نوروز مشکل 
دارند و هر سال هزینه های سنگینی را تحمل می کنند. کُردها در منطقه هر سال شهدایی 
را در این راه تقدیم می کنند، اما نمی دانیم چرا آن دولت ها از نوروز و شادی مردم می ترسند. 
این در حالی است که آشتی مردمان دولت ها از برکت نوروز است. وی در ادامه به بیان آیات 
قرآنی پرداخت که مکرر به تغییرات در طول سال اشاره می کنند و افزود: مهمترین این 
آیات به فصل بهار مربوط می شود که با بهترین جلوه های هنری در نوروز تجلی یافته است. 
او آیین ملی ایرانیان را بزرگترین آیین مردمی دانست که چندین هزار سال است علیرغم 
اینکه تغییرات بنیادین و جغرافیایی در ایران زمین رخ داد و دولت ها آمده اند  و رفتند، اما 
نوروز همچنان پابرجا مانده و تأکید کرد: این رسم به دلیل ریشه دار بودنش عمومیت دارد و 
صددرصد آیینی مردمی است که هیچ چیزی به پای آن نمی رسد. در واقع نوروز به ما نیازی 

ندارد، ما هستیم که به آن محتاجیم. 
یونسی تأکید کرد: علیرغم ناکامی ها، شکست ها و اشغال های تاریخی و محدودیت هایی 
که برای این آیین در طول تاریخ پیدا می شود، همه آن ها زایل شدند اما نوروز همچنان 
پابرجاست. معاون رئیس جمهور در امور اقوام و اقلیت ها در ادامه با تأکید بر اینکه هر ایرانی 
خود یک نوروز، آیین و رسم نوروزی است، گفت:  گاهی اشغال ایران به چندین قرن کشیده 
شد. دوران اشغال اسکندر مقدونی، اعراب و مغولان مدت های زیادی طول کشید، اما همه 
آن ها رفتند و نوروز باقی ماند. آشتی مردمان دولت ها از برکت نوروز است. این آیین نماد 
تمدن، خردورزی و آینده نگری ایرانیان است و اگر مردم ایران و سایر مردم کشورهای 
منطقه هر کدام به نوعی و به شکلی شادی می کنند، به این دلیل است که آن برای تجدید 

حیات آن ها، نوزایی و بازگشت آن ها است. 

یادداشت

خبــر

سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه حذف 
یک جناح سیاسی درون نظام امکان پذیر 
نیست، گفت: همه افراد باید تکریم شوند و 
برخی اقدامات بازدارنده در این رابطه به نفع 

منافع ملی کشورمان نخواهد بود.
به گزارش ایسنا، محمدباقر نوبخت در 
نشست خبری هفتگی خود در ارتباط با 
معوقات بانکی خاطرنشان کرد: بخشی از 
معوقات بانکی به افراد و اشخاص و بخشی 
دیگر به دولت باز می گردد. افراد و اشخاص 
هم خودشان به دو گروه تقسیم می شوند که 
یک دسته آن کسانی هستند که با شرایط 
مالی کشور توان پرداخت تسهیلاتی را که از 

بانک ها گرفته اند، ندارند.
نوبخت ادامه داد: باید به این افراد کمک 
کرد. از استانداری ها خواسته ایم که کمکشان 
کنند؛ چرا که صنعت ما با همین افراد سرپا 
خواهد بود. بخش دیگری هم به کسانی باز 
می گردد که قصد سوء استفاده داشتند که 

باید با آنها به شدت برخورد کنیم.
سقف  خوشبختانه  شد:  یادآور  وی 
است.  کرده  پیدا  تقلیل  معوق  مطالبات 
دولت به جهت تعهداتی که دارد از جمله 
حوادث غیرمترقبه ای که پیش می آید از 
نظام بانکی دریافتی هایی دارد و این نظام 
بانکی مجبور می شود که با سود کم به دولت 

پرداختی هایی داشته باشد.
سخنگوی دولت همچنین در ارتباط با 
اصلاحات،  دولت  رئیس  ممنوع التصویری 
اظهار کرد: ما فقط نمی خواهیم پیرامون این 
موضوع صحبت کنیم. قصدمان این است 
که اگر تصمیمی گرفته شود شورای عالی 
امنیت ملی در مورد آن صحبت کند. با توجه 
به آنکه رئیس شورای عالی امنیت، رئیس 
جمهور هستند و به این موضوع پرداختند 
امیدواریم دبیر شورای عالی امنیت در اولین 

جلسه این مسأله را مطرح کند.
نوبخت در پاسخ به سوالی و در واکنش 
نسبت به برخی اتهامات اخیرمطرح شده از 

سوی بعضی نمایندگان مجلس به مسئولان 
دولتی،  گفت: هر نوع اتهام ناروا طبق قانون 
جرم است و فساد محسوب می شود که در 
این مورد دولت پیگیری های لازم را در رابطه 
با مصادیق اتهامات نادرست وارد شده به 
برخی خدمت گزاران مردم در قوه مجریه، از 

مجاری قانونی انجام خواهد داد.
کسی  هر  اینکه  کرد:  تصریح  نوبخت 
و  قاضی  خودش  باشد  داشته  اطلاعاتی 
دادستان شده و حکم دهد اتفاقی مضحک 
است و لازم است که همه از طریق مجاری 

قانونی در این موارد اقدام کنند.
وی تأکید کرد: نمایندگان باید مسئولیت 
اگرچه  باشند  پذیرا  را  اظهارنظرهایشان 
قانون برای نمایندگان حق اظهارنظر را به 
رسمیت می شناسد، اما نمی توانند ایراد اتهام 

و تشویش اذهان عمومی کنند.
لایحه  ارائه  احتمال  با  رابطه  در  وی 
دودوازدهم از سوی دولت به مجلس تصریح 
کرد: ما روز 26 دی ماه لایحه بودجه را به 
مجلس دادیم و بر اساس زمان بندی مشخص 
شده بودجه می توانست ظرف 50 روز بسته 
شود و در حال حاضر دولت این آمادگی را 
دارد که حتی تا هفته سوم فروردین ماه در 
صورت تصویب بودجه اقدامات لازم را انجام 
دهد؛ بنابراین برنامه دودوازدهم که به این 
معناست که دولت برای دو ماه دیگر از سال 
آینده برنامه مشخص نداشته باشد را تنها در 

صورت ضرورت پیگیری خواهیم کرد.
نوبخت خاطرنشان کرد: اگر واقعاً مجلس 
نتواند کار بررسی بودجه را تا قبل از هفته 
سوم فروردین ماه به پایان رساند در صورت 
اقدام  ضرورت در مورد بودجه دودوازدهم 

خواهیم کرد.
وی با تأکید بر اینکه دولت یازدهم رسم 
تقدیم بودجه در روز 15 آذر را احیا کرد، 
گفت: در دولت های گذشته کمتر شاهد 
بودیم بودجه را 15 آذر تقدیم مجلس کنند؛ 
بنابراین دولت نسبت به قانون توجه لازم را 

دارد و نمی خواهد کشور دچار مشکل شود 
و یا قصد لجاجت با مجلس را ندارد. پس 
در صورت لزوم اقدامات لازم را مطابق قانون 

انجام خواهد داد.
وی در ادامه در رابطه با مقایسه رشد 
رشد  گفت:   ،94 و   93 سال  اقتصادی 
اقتصادی سال 93 به طور متوسط 3 درصد 
بود و با توجه به اینکه همه آمارها نشان 
دارد  را  آذرماه  تولید در  افزایش نسبی  از 
پیش بینی ما این است تا پایان سال بیش 
از یک درصد مثبت رشد اقتصادی داشته 
باشیم و تلاشمان است در سال آینده بتوانیم 

به رشد 5 تا 6 دردصد مثبت دست یابیم.
نوبخت همچنین در رابطه با زمان اجرای 
همسان سازی حقوق کارمندان دولت، گفت: 
از اول فروردین 95 همسان سازی حقوق 

کارمندان دولت انجام خواهد شد.
وی همچنین در رابطه با افزایش جرایم 
رانندگی توضیح داد: دیوان عدالت اداری در 
رابطه با افزایش تعرفه جرایم رانندگی اعلام 
نظر کرده است و معتقدند این کار باعث 
رانندگی  در حوادث  میر  و  مرگ  کاهش 
می شود و دولت در جلسه روز یکشنبه آن را 

بازبینی کرد و تغییرات لازم ایجاد شد.
راه اندازی  احتمال  با  رابطه  در  نوبخت 
آمریکا،  و  ایران  مشترک  اقتصادی  اتاق 
گفت: دولت مخالف نیست و در چارچوب 
منافع ملی محدودیتی در این رابطه برای 
ما  و  ندارد  وجود  مشترک  همکاری های 
به  توجه  با  اقتصادی  ارتباطات  می توانیم 
همه نکات مورد تأکید نظام و رهبری داشته 

باشیم.
وی در پاسخ به سوالی در مورد حکم 
اعدام بابک زنجانی نیز تاکید کرد: مرجع 
قضایی با قاطعیت نسبت به احقاق حق ملی 
و بیت المال اقدام کردند و به نظر می رسد 
افکار عمومی این حکم را سختگیرانه نداند 
 700 هزارو   2 بازگشت  موضوع  باید  اما 
نظر  مورد  بیت المال  به  را  تومان  میلیارد 

قراردهیم.
سخنگوی دولت در مورد کسری بودجه 
امسال گفت: کسری بودجه نخواهیم داشت 
البته به این معنا نیست که عدم تحقق 
درآمد نداشته باشیم اما چون هزینه ها را 
برنامه ریزی می کنیم بدون کسری بودجه 

می توانیم کار را پیش ببریم.
مورد  در  سوالی  به  پاسخ  در  نوبخت 
دولت  به  نسبت  صداوسیما  عملکرد 
یادآورشد: قضاوت در این مورد را بر عهده 
بگویم  است  لازم  اما  می گذاریم  جامعه 
نسبت  سال 95  در  صداوسیما  اعتبارات 
به سال 94 افزایش داشته و 100 درصد 

اعتبارت این سازمان پرداخت شده است.
وی تأکید کرد: اگر به برخی سیاست های 
رایج در صداوسیما منتقد هستیم به این معنا 
نیست که دولت نسبت به زحمت کشان این 

سازمان ناسپاس است.
وی در پاسخ به سوالی در مورد تمایل 
دولت به ریاست آقای لاریجانی برای مجلس 
دهم، گفت: انتخاب رئیس مجلس مربوط 
به نمایندگان است و 290 نماینده در این 
رابطه اظهارنظر می کنند که هیچ مرجع 
بیرونی نمی تواند برای تصمیم نمایندگان 

اثرگذار باشد.
نوبخت در مورد بکارگیری افرادی که 
دولت  در  یابند  راه  مجلس  به  نتوانستند 
نیز خاطرنشان کرد: همیشه برنامه دولت 
استفاده از چهره ها و اشخاص توانا و شایسته 
گرایش های  از  فارغ  مردم  به  خدمت   در 
سیاسی بوده است و معتقدیم باید از همه 
اصلاح طلبان متدین و بااخلاق و اصولگرایان 
متدین و روشنفکر که سرمایه های اجتماعی 
ما هستند بهره بگیریم و کنار گذاشتن این 
اشخاص کاری نشدنی است. چرا که حذف 
یک جناح سیاسی درون نظام امکان پذیر 
نیست و همه افراد باید تکریم شوند و برخی 
اقدامات بازدارنده در این رابطه به نفع منافع 

ملی کشورمان نخواهد بود.

سخنگوی دولت:

حذف یک جناح سیاسی درون نظام امکان پذیر نیست

یادگار گرامی امام خمینی با بیان اینکه 
در روز هفتم اسفند اتفاق مبارکی در کشور 
افتاد که نتایج خوبی را در پی داشت و ان 
شاء الله نتایج بهتری نیز در پیش داشته 
باشد، گفت: هفتم اسفند برای کسانی که در 
زیر پوست شهر بودند اتفاق غیر منتظره ای  

انبود، اما برای برخی غیر مترقبه بود.
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار 
اعضا و ادوار انجمن اسلامی دانشجویان 
دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران در 
حرم مطهر امام خمینی، در سخنانی با 
طرح سؤالی در مورد چرایی انجام فعالیت 
های انسانی، اظهار داشت: از نظر منطقی 
هر عملی دارای علت غایی)هدف( و علت 
فاعلی)فاعل( است که اگر هدف در کار 
نباشد فاعل نیز به فاعلیت در نمی آید. وی 

با بیان اینکه برخی رفتارهای اجتماعی هم اهداف ظاهری 
دارند و هم اهداف واقعی، افزود: این دو گانگی در فعالیت 
های سیاسی نیز به چشم می خورد و به عنوان مثال در 
امری مانند ورود به انتخابات، هرکس در مورد دلیل این کار 
مورد سوال قرار گیرد »پیروزی« را هدف خود ذکر می کند 
اما وقتی به عمق انگیزه ها توجه کنیم ممکن است بیش 
از پیروزی، شکست حریف و خون به جگر کردن او مدنظر 
باشد. سید حسن خمینی افزود: این نکته بسیار مهم است که 
در شناخت علت غایی دست کم سر خودمان کلاه نگذاریم 
و بدانیم چه هدفی را دنبال می کنیم؛ چرا که اگر علت غایی 
دستخوش ناشناختگی یا تغییر شود، فاعلیت هم دگرگون 

می کند.
بزرگان سیاست در اوج فشارهای عصبانی نمی شوند

وی افزود: اگر کسی بخواهد به هر قیمتی در یک رقابت 
باقی بماند، هنگام مواجهه با موانع کمتر عصبانی می شود، 
زیرا هدف را می داند اما اگر هدف در زبان اینگونه گفته 
شود ولی در واقعیت »منیّت« و خون به جگر کردن رقیب 
مطرح باشد، فاعلیت هم دستخوش تغییر می شود؛ بنابراین 
وقتی می گوییم در یک مقطع بزرگان جامعه خیلی خوب 
عمل کردند ممکن است آنان عمل چندان مهمی هم نداشته 
اند، بلکه علت موفقیت آنها صرفا تشخیص خوب و درست 
موقعیت بوده است؛ زیرا در موقعیت هایی وقتی عصبانیت 
پدید می آید، منافع شخصی و زودگذر جای منافع کلان و 

جمعی را می گیرد.
یادگار امام به بیان یک مثال در این زمینه پرداخت و 
یادآور شد: در ورزش کشتی اگر عصبانی شویم شکست می 
خوریم و به همین خاطر رقیب تلاش می کند ما را عصبانی 
کند تا در آن لحظه، تشفی خاطر جایگزین علت اصلی 
کشتی که پیروزی در میدان است، شود. وی با بیان اینکه 
در کنش های سیاسی هم این رویه وجود دارد، یادآور شد: 
تفاوت بزرگان و استخوان خرد کرده های سیاست با دیگران 
در این است که آنان در اوج فشارها عصبانی نمی شوند، هدف 
را گم نمی کنند و منافع شخصی و زودگذر را بر منافع بزرگی 
که در پیش دارند ترجیح نمی دهند. سید حسن خمینی 
چند انتخابات اخیر را نمونه ای از این مسأله خواند و ادامه 
داد: اگر هدف را به درستی تبیین کنیم خواهیم دیدیم که 

کنش سیاسی انجام شده، کار پیچیده ای نبوده است، بلکه 
صرفا افراد در بزنگاه هدف اصلی را گم نکرده اند. 

وی یادآور شد: بر اساس تعبیر »آنچه پیر در خشت خام 
بیند جوان در آینه هم نمی بیند«، تجربه در چنین موقعیت 

هایی به کار می آید.
یادگار امام در مورد شرایط انتخاب یک هدف در فعالیت 
اجتماعی، گفت: اگر کسی را در انتخاب هدف مورد مشورت 
قرار دادیم، او باید نسبت به ما متعهد و عادل باشد، زیرا در 
غیر این صورت ممکن است او علت غایی را به اشتباه به ما 
معرفی کند؛ اما اگر می خواهیم خودمان تصمیم بگیریم باید 
تقوای الهی داشته باشیم زیرا هدف غایی تحت تأثیر میزان 

تقوا تغییر می کند.
یادگار امام سپس به موضوع هدف کنش های سیاسی 
پرداخت و با بیان اینکه علت فاعلی کارها بر اساس علت غایی 
متفاوت خواهد بود، یادآور شد: همانگونه که امام می فرمودند 
کسی نمی تواند برای خدا دروغ بگوید، غیبت کند و تهمت 
بزند)ر.ک جهاد اکبر ص39،48 و...(، یک سیاستمدار نمی 
تواند بگوید من برای رضای خدا دیگران را به انواع اتهامات 
متهم می کنم، اگر چنین گفت دروغ می گوید و در ایمان 
خود مشکل دارد. او نمی تواند برای رضای خدا به دیگران 
تهمت بزند یا تمسخر کند؛ البته او ممکن است خودش هم 
نداند که دروغ می گوید و ناخواسته به نام رضای خدا، اما فقط 

برای پیروزی خودش دست به این رفتارها می زند.
وی با تأکید بر محاسبه دائم انگیزه و اهداف اصلی کارها 
توسط انسان ها، گفت: نمی توان گفت هرکس هدف خوبی 
دارد رفتار او هم خوب است، اما بدون شک اگر هدف بدی 
داشته باشیم رفتار خوب یا بد نتیجه ای نخواهد داشت و اگر 
کسی به سمت ضلالت می رود چه بهتر که با شیب کمتری 

به آن سمت برود و گرنه زودتر به مهلکه می رسد.
یادگار امام در ادامه سخنان خود با اشاره به چگونگی 
انتخاب علت فاعلی کارها، کم هزینه ترین و پرفایده ترین 
عامل را نتیجه بهترین علت فاعلی خواند و از همین منظر 
به تبیین مفهوم »افراط« پرداخت و یادآور شد: افراط اگر در 
حوزه علت غایی باشد به معنای این است که اساسا هدف 
ما افراطی است؛ به عنوان نمونه اگر هدف یک گروه حذف 
فیزیکی سایر گروهها باشد یا اگر یک قوم قصد نسل کشی 

قوم دیگری را داشته باشد افراط رخ داده است.

وی »عدالت« را معیار افراط یا عدم 
افراط در حوزه علت غایی خواند و تصریح 
کرد: عدالت یعنی اینکه هدف ما نباید 
متضمن پایمال شدن حقوق دیگران باشد؛ 
اگر با نگاه غیر دینی به این اصل نگاه کنیم 
حقوق انسان ها نباید ضایع شود و اگر با 
نگاه دینی بنگریم، علاوه بر مردم حقوق 

الله هم نباید نادیده گرفته شود.
سید حسن خمینی سپس به موضوع 
افراط در رفتار پرداخت و یادآور شد: باید 
انجام یک  آیا  باشیم که  در نظر داشته 
کار برای رسیدن به هدف عاقلانه هست 
یا خیر؟! در جامعه برخی زبان شیرین و 
برخی زبان تلخ دارند؛ در این زمینه باید 
به فرمایش خداوند توجه کنیم که وقتی 
فرعون خودش را پروردگار بزرگتر مردم 
نامید، به موسی)ع( توصیه کرد »به سوی فرعون بروید که او 
به سرکشی برخاسته، و با او سخن نرم گویید، شاید که پند 

پذیرد یا بترسد«)طه. 44-43(.
وی ادامه داد: رفتار افراطی رفتاری است که هزینه آن 

برای شخص و جامعه زیاد است.
نتیجه انتخابات هفتم برای برخی ها غیرمنتظره بود

یادگار امام سپس به موضوع دلیل انجام فعالیت های 
سیاسی پرداخت و با اشاره به آفت فردگرایی در جامعه ایران 
که در قالب پدیده هایی چون فرار مغزها بروز یافته است، 
افزود: وقتی می گوییم قصد انجام فعالیت سیاسی داریم یعنی 
می خواهیم ریشه های بی عدالتی را در جامعه بخشکانیم تا 
به سوی فردای بهتر حرکت کند و معتقدیم که رفع فقر، 
فساد و تبعیض از مسیر بهبود رفتارهای سیاسی می گذرد، 
اما در این مسیر باید مراقب باشیم که علت غایی و فاعلی 

خود را گم نکنیم.
سید حسن خمینی به 73 سال سابقه انجمن اسلامی 
دانشجویان اشاره کرد و به آنان توصیه کرد: این سابقه نباید 
شما  را دچار غرور کند و دائما باید مرامنامه خود را مرور کنید 
و رصد کنید که آیا رفتارهایتان شما را به هدف می رساند یا 
خیر.  سید حسن خمینی به انتخابات هفتم اسفند اشاره کرد 
و با بیان اینکه اتفاق مبارکی در کشور افتاد که نتایج خوبی را 
در پی داشت و ان شاء الله نتایج بهتری نیز در پیش داشته 
باشد، افزود: نتیجه انتخابات هفتم اسفند برای کسانی که در 
زیر پوست شهر بودند اتفاق غیر منتظره نبود، اما برای برخی 

غیر مترقبه بود.
وی با بیان اینکه ان شاء الله مسئولان و دست اندرکاران 
امور بهره برداری های لازم را از نتایج انتخابات داشته باشند، 
گفت: بودن یا نبودن امثال من مهم نیست و نباید علت های 
غایی خویش را با در نظر گرفتن مسائل شخصی فراموش 
کنیم، چرا که در این صورت اضمحلال جامعه در پیش 

خواهد بود.
یادگار امام با بیان توصیه به در نظر گرفتن علل متعالی 
برای فعالیت های سیاسی و برنامه ریزی در این راستا، تصریح 
کرد: کیش شخصیت ما را گرفتار مشکلاتی می کند که برای 
جامعه و تشکلی همچون انجمن اسلامی دانشجویان فایده 

ای را در پی نخواهد داشت. 

 سید حسن خمینی در دیدار اعضا و ادوار انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران:

هزینه رفتار افراطی برای جامعه زیاد است
اخبار

سید عبدالجواد موسوی

»احکام زندان یا اعدام برای پرونده بابک 
زنجانی راهگشا نیست. باید بر روی احقاق 
حقوق مردم و بازپس گرفتن بدهی های 

بابک زنجانی تمرکز شود.«
با  دادگستری  وکیل  احمدی  نعمت 
بیان این مطلب به »انتخاب«، افزود: من 
در مورد پرونده آقای بابک زنجانی از همان 
ابتدا که بحث این پرونده مطرح شده بود 
فکر می کردم نحوه برخورد با این پروند ه 
همانند  پروند ه مه آفرید  امیر خسروی نباید 
باشد. من  مخالف بود م  که همان روند 
این جا هم تکرار شود. بر اساس تجربه ای 
که دراین زمینه دارم  زند ان و صد ور حکم 
یا اعد ام، برای  این نوع پروند ه ها  راهگشا 

نیست.
 این وکیل دادگستری با تشریح قوانین 
حقوقی در مرود پرونده های مشابه بابک 
زنجانی  افزود: د ر این گونه از پرونده ها و  
موارد  که موضوع اصلی بر سر بدهی مالی 
کلان است و از طرف دیگر منابع مالی 
مورد  تصرف  که توسط متهم به قولی مورد 
ارتشا و اختلاس قرار گرفته است. دور از 
دست دادگاه است و خود متهم فقط به 
آن دسترسی دارد و کلا تمام منابع مالی  
د ر اختیار متهم است. کار سخت تر می 
شود. چون این جا باید این  پروند ه خا به 

شکلی   مد یریت شوند که در نهایت   امکان 
بازگشت پول ها و د ارایی ها ی مورد  تصرف 
وجود داشته باشد. در واقع دادگاه باید به 
شکلی عمل کند که بدهی ها پرداخت 
شوند. نباید  با صدور حکمی مثل  اعد ام 
متهم یا متهمان امکان هر گونه پرداخت 

بدهی از بین برود.
نعمت احمدی در ادامه در مورد پرونده 
خاص بابک زنجانی هم گفت: به نظر من 
بهتر بود از همان ابتدا مقامات مسئول  از 
راه های مختلف بابک  زنجانی را تحت 
از  استفاد ه  با  تا   . قرار می گرفتند  نظر 

خودش تمام اموال را پس می گرفتند. در 
واقع  کسانی که دارایی های  بابک زنجانی 
را در خارج از کشور مدیریت می کنند 
به وسیله خود بابک زنجانی شناسایی می 
شدند. در نتیجه راههای بازگشت پول به 
کشور هم به راحتی قابل شناسایی بود.  
چون در این جا به نظر می رسد  اصلی 
ترین معاملات د ر خارج از کشورآن هم  با 
شیوه خاص  بابک زنجانی صورت گرفته 
است.  در نتیجه تنها می شد با کنترل و 
نظارت د قیق اموال را از طریق خود بابک 
زنجانی پس گرفت. آن هم با روش های 

بسیار د قیق و حساب شد ه. 
نعمت احمدی با اشاره به این که بابک 
زنجانی محصول یک دوره زمانی خاص 
است، گفت: بابك زنجانی ثمره فضای نا 
شفاف و آلوده  است که در دوران  تحریم ها 
این وجود مسئله  با  بود.  به وجود آمده 
انقدر پیچیده و غیر شفاف است که نمی 
تواند گفت که  بابك زنجانی به تنهایی یا 
با چند نفر آدم معمولی گمنام تمام این 
فسادها را کرده است. آن چیزی  که در 
خاصی  قانون  است  شده  درج  پرونده 
دارد و بنابراین قانون خاص که مبارزه با 
جرائم و مفاسد اقتصادی است این فرد 
دومیلیارد و هفتصد میلیون یورو از دولت 
گرفته است و با بازنگرداندن آن به چرخه 
اقتصادی بی نظمی در اقتصاد کشور ایجاد 
کرده است.  و احتمالا دادگاه هم بر این 
مبنا حکم مفسد فی  الارض را صادر کرده 
است. نعمت احمدی در انتها با تاکید بر 
این که در این  پرونده بحث  اصلی باید 
گفت:  باشد  ها  بدهی  و  اموال  بازگشت 
احکام  صدور  حل  راه  ها  پرونده  دراین 
زندان و اعدام نیست.  قطعا باید ابتدا مسائل 
مالی روشن شود و اموال دولتی و مردم 
بازگردد. بعد به مجازات فردی ، متهمان 

هم رسیدگی شود.

در گفت و گو با یک حقوقدان بررسی شد: 

آیا اعدام بابک زنجانی راهگشاست؟ 



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,491,000یک مثقال طلا

1,036,800یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,140,000سکه بهار آزاد ی

10,150,000سکه امامی

5,240,000نیم سکه

2,800,000ربع  سکه

1,910,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

530 MVM37,500,000 

ایرانیانپایاینترنتچهمیکنند؟
طبق آمارها نوع فعالیت کاربران اینترنت به گونه های مختلفی تقسیم می شود که در 
این میان 3/58 درصد کاربران از این فضا بابت دریافت اطلاعات مربوط به کالا و خدمات 

استفاده کرده و در عین حال 5/37 درصد به ارسال و دریافت ایمیل می پردازند.
 براساس آمارهای مربوط به وضعیت ارتباطات کشور در سال 1394 جداولی درباره 
استفاده افراد و خانوارها از ارتباطات و فناوری اطلاعات ارائه شده که براساس این جدول 
تا پایان دوره مذکور 6/97 درصد خانوارهای کشور دارای دسترسی به تلفن ثابت بوده اند. 
همچنین 5/61 درصد از جمعیت کشور از تلفن همراه استفاده می کنند و در عین حال 

73/44 درصد از خانوارها دارای دسترسی به اینترنت محسوب می شود.
بر اساس این گزارش 8/6 درصد به تلفن های اینترنتی، 27 درصد به دسترسی به 
شبکه های اجتماعی، 23 درصد به اینترنت بانک، 1/41 درصد به دریافت عکس، فیلم، 
ویدئو، موزیک و بازی، 2/30 درصد به دریافت نرم افزار و 3/8 درصد به کاریابی اقدام 

می کنند.
همچنین براساس آمارهای ارائه شده در میان کاربران فناوری اطلاعات کشور 84 درصد 
افراد از رایانه های رومیزی، 31 درصد از لپ تاپ، 22 درصد از تبلت و 21 درصد افراد از 

گوشی تلفن همراه استفاده می کنند.
همچنین در زمینه دسترسی افراد به شبکه اینترنت 80 درصد افراد در محل سکونت 
خود، 16 درصد در محل کار، 10 درصد در محل تحصیل، یک درصد در کتابخانه ها، 
17درصد در کافی نت ها و 14 درصد با دستگاه های سیار به اینترنت دسترسی دارند.نکته 
دیگر آنکه از نظر تفکیک جنسی براساس آمارهای ارائه شده تا پایان آذر ماه سال 1394، 
58 درصد از کاربران اینترنت کشور را مردان تشکیل داده و زنان 42 درصد این آمار را به 
خود اختصاص داده اند. از نظر سنی هم 3/58 درصد از استفاده کنندگان اینترنت مربوط 

به جوانان بین 15 تا 24 سال می شود.
اما براساس تعریف های مربوطه کاربرانی که حداقل یک بار در روز به شبکه اینترنت 
دسترسی دارند 35 درصد آمار را تشکیل داده و 24 درصد از کاربران هم حداقل هفته ای 

یک بار به شبکه اینترنت کشور دسترسی دارند. 
17درصد جمعیت حداقل یکبار در ماه از اینترنت استفاده می کنند و کمتر از 16 
درصد افراد در بازه زمانی کمتر از یک بار در ماه به شبکه اینترنت دسترسی دارند.از نظر 
مهارت های عمده کاربران در استفاده از اینترنت 62 درصد افراد برای کپی و انتقال فایل 
از این فضا استفاده می کنند و 27 درصد مهارت های مربوطه برای ارسال ایمیل یا رایانامه 

را دارا هستند. 
همچنین 2/9 درصد از افراد از این فضا برای فرمول های محاسباتی استفاده کرده و 
7/30 درصد افراد برای دانلود فایل های مختلف از اینترنت بهره می گیرند همچنین چهار 

درصد افراد هم مشغول فعالیت های برنامه نویسی هستند.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018366 شماره  1-رأی 
1391114430001006244آقای/ خانمعلیرضا جوهری فرزند محمد3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11395/13 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 
الواسطه از وراث حیدر طاهری نسبت به 102سهم و خریداری عادی مع الواسطه 

از ابوالحسن رضوی نسبت به 18سهم . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018368 شماره  رأی   -2
1391114430001006246 آقای/ خانم محمد جوهری فرزند وفادار3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11395/13 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 
الواسطه از وراث حیدر طاهری نسبت به 102سهم و خریداری عادی مع الواسطه 

از ابوالحسن رضوی نسبت به 18سهم . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022676 شماره  رأی   -3
فرزند  آرانی  رسولیانی  معصومه  خانم   / آقای   1391114430001010318
حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 72 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 9458/7 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022049 شماره  رأی   -4
1391114430002017280 آقای / خانم معصومه یزدیان فرزند رمضان6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 148 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10469 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از نرگس خاتون خلیفه 

قدرت الزمان قمی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018739 شماره  رأی    -5  
1391114430001009242 آقای / خانم اشرف شیخ هادی سیروئی فرزند علی 
اکبر 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 67 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10359/5 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022472 شماره  رأی    -6  
1391114430001002054 آقای / خانم یاسر شاهپوری فرزند محمد6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 269/96 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

باقیمانده 10456 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022081 شماره  رأی   -7
1391114430001010060 آقای / خانم محمد علی شاملی حاجی آبادی 
فرزند موسی5دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 106/67 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 848الی 850فرعی از 11512 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از بابگین غیاسیان . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022082 شماره  رأی    -8
1391114430001010061 آقای / خانم لیلا داودی لیمونی فرزند حسن1دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 106/67 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 848 الی 850فرعی از 11512 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری عادی مع الواسطه از بابگین غیاسیان . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022029 شماره  رأی   -9
1391114430001002612 آقای / خانم سلیمان شریفی فرزند حسین6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 147/66 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

3و4فرعی از 9450 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021820 شماره  رأی   -10  
1392114430001001204 آقای / خانم ربابه فقیهی فرزند غلامعلی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 99 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 

11134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022647 شماره  رأی   -11
فضل  فرزند  عقدا  رفیعی  جلیل  خانم   / آقای   1391114430001002392
الله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 122/60 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11135/1/114 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001015151 شماره  رأی   -12
فرزند  زاهدی  سادات  قدسی  خانم   / آقای   1391114430001006843
محسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 171/75 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی باقیمانده 9506 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021982 شماره  13-رأی 
فرزند  خاوه  حقانی  غلامرضا  خانم   / آقای   1391114430001007158
علی65/78سهم مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 119/55 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 11134/2/11/45اصلی و 11134/46 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی و خریداری عادی از حبیب اله ملائی خاوه 
ومحمد ملائی خاوه در پلاک 11134/2/11/45نسبت به 21/10سهم و خریداری 
عادی حبیب اله ملائی خاوه ومحمد ملائی خاوه در پلاک 11134/46اصلی نسبت 

به 44/68سهم . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021983 شماره  رأی    -14
احمد  فرزند  اسماعیلی  رمضان  خانم   / آقای   1394114430001000201
53/77سهم مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 119/55 متر مربع 
بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11134/2/11/45و11134/46 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018354 شماره  رأی   -15
1391114430001007683 آقای / خانم رضا بیگدلو فرزند سلیمان 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 87/41 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11244 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از صدیقه طاهری 

احدی از وراث جمیله فاطمی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001020316 شماره  16-رأی 
1391114430001005586 آقای / خانم زهره عظیمی فرزند رضا6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10254/24 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001015387 شماره  رأی   -17  
1391114430001007011 آقای / خانم محمد علی زاهدی زاده گان فرزند 
عبداله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 100/35 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 10586 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022158 شماره  رأی   -18
1391114430001007350 آقای / خانم مصطفی بذلی چینی بلاغ فرزند 
ضربعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 84/37 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10870 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از وراث غلامحسین نجاتی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018515 شماره  19-رأی 
1391114430001009718 آقای / خانم کبری ردکار فرزند حسینعلی 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 151/07 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11898 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018867 شماره  20-رأی   
فرزند  قمی  باقری  عباس  خانم   / آقای   1391114430001010141
ابوالقاسم6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 140 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10453/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از عابدین رئیس ابراهیمی احدی از وراث اسماعیل رئیس ابراهیمی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001017101 شماره  21-رأی   
1391114430001002887 آقای / خانم تقی مسلمی کوپائی فرزند ابوالفضل 
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 116 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 10838/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

از کبری رضائی قمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001017103 شماره  22-رأی 
فرزند  کوپائی  مسلمی  مرتضی  خانم   / آقای   1391114430001002888
ابوالفضل3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 116 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10838/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

عادی از کبری رضائی قمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001005891 شماره  23-رأی   
1391114430001004410 آقای / خانم اصغر ظهرابی فرزند اسمعیل6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 180/13 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10250/18/36 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001020030 شماره  24-رأی   
1391114430001006774 آقای / خانم محمد باقر ساعی ور سردرود فرزند 
جعفر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 41/85 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 10586 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022699 شماره  25-رأی   
1391114430001009168 آقای / خانم روح اله روزبهانی فرزند آیت اله6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 68/44 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11006 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث 

اصغر اژدر. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016788 شماره  26-رأی 
نصرت  فرزند  سلیمانی   محمد  خانم   / آقای   1391114430001008212
اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 178/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 11003 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019990 شماره  27-رأی 
1391114430001006982 آقای / خانم منظره دستجانی فراهانی فرزند محمد 
حسین3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 156 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 11054 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از صندوق ذخیره علوی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019988 شماره  28-رأی 
فرزند  فراهانی  عیسی دستجانی  خانم   / آقای   1391114430001006983
رضا3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 156 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 11054 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری  مع 

الواسطه از صندوق ذخیره علوی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022504 شماره  29-رأی 
1391114430001001334 آقای / خانم اصغر معماریان فرزند محمود6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 167/35 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10650 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001015590 شماره  30-رأی   
1391114430001002187 آقای / خانم ناصر داودی فرزند یعقوبعلی 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 158/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10913 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019168 شماره  31-رأی   
فرزند  فرد  سلیمانی  علی  احمد  خانم   / آقای   1392114430001000050
محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 117/76 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10454 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از وراث زهرا طهرانی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022493 شماره  32-رأی 
1391114430001007968 آقای / خانم صدیقه مشایخی پور فرزند علی 
اصغر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 11011/108 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022070 شماره  33-رأی 
فرزند  زاده  اسمعیل  امیر  خانم   / آقای   1391114430001004092
اسمعیل6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 65 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11188/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از غلامعلی ولی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001009155 شماره  رأی   -34  
1391114430001002095 آقای / خانم محسن شفیعی اسفیدواجانی فرزند 
محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 140/85 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 10914 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022542 شماره  رأی   -35  
1391114430002008106 آقای / خانم محمد باقر عزتی فرزند ابوالقاسم 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 176 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10633 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019278 شماره  رأی   -36
1391114430001001105 آقای / خانم سید محمد حسینی کوهساری فرزند 
سید مهدی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 11093/6 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022659 شماره  رأی   -37  
1391114430001005270 آقای / خانم نیره السادات سید رضائی فرزند سید 
رحیم 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 140 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10921 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001020721 شماره  38-رأی 
1391114430001009192 آقای / خانم مهدی نادری فر فرزند علیرضا6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 250 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10625 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021863 شماره  39-رأی   
1392114430001000938 آقای / خانم زهرا مساعی منش فرزند ابوالقاسم 
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 78/13 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 10570/5 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021862 شماره  40-رأی 
فرزند  منش  مساعی  حسن  خانم   / آقای   1392114430001000940
ابوالقاسم3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 78/13 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10570/5 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022238 شماره  41-رأی   
فرزند  بیگی  ایل  علی  محمد  خانم   / آقای   1392114430001001226
علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 131/1 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10456 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001024127 شماره  42-رأی 
1392114430001001514 آقای / خانم امیر حسین یزدی فرزند احمد6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
220و221و222فرعی از 280 -اصلی واقع در بخش5 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از احمد آزاد. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001020299 شماره  43-رأی 
1391114430001006787 آقای / خانم ابوالفضل سلمانی فرزند یوسفعلی 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11578/96 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از فاطمه 

تفاق. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022360 شماره  44-رأی 
1391114430001003034 آقای / خانم رضا رضایی فرزند ابراهیم6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 139/57 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11005 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022459 شماره  45-رأی 
1392114430001000785 آقای / خانم روح اله اصغریفرزند احمد6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 323فرعی 

از 11135 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016197 شماره  46-رأی 
فرزند  صمد  مرادی  ابوالفضل  خانم   / آقای   1391114430001002373
علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 129/10 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11227 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از حیدر پور 

فخاران و ابوالفضل غفاری. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022412 شماره  47-رأی 
1392114430001002499 آقای / خانم محمد قربانی فرزند رضا6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 211/21 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10480 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001015348 شماره  48-رأی 
رضا6دانگ  فرزند  باقری  فاطمه  خانم   / آقای   1391114430001005119
یک باب ساختمان بمساحت 142/54 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11135/1243 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

سید احمد مدرسی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018076 شماره  49-رأی   
1391114430001009434 آقای / خانم زهرا ارقند فرزند غلامحسین6دانگ 

یک باب ساختمان بمساحت 83/76 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
9448 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001015470 شماره  50-رأی 
فرزند  راد  توحیدی  ابوالفضل  خانم   / آقای   1391114430001008564
علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 134 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10761 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022714 شماره  51-رأی 
1392114430001001115 آقای / خانم مرضیه صدیق فرزند احمد6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11133 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001016126 شماره  52-رأی   
1391114430001007507 آقای / خانم مهدی ترابی فرزند محمد6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 125/36 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11135/976 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث 

سید حسین مدرسی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022642 شماره  53-رأی 
فرزند  یزدی  احمدی  علی  خانم   / آقای   1392114430001001057
ابراهیم6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 72/10 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11239/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022640 شماره  54-رأی 
فرزند  یزدی  احمدی  علی  خانم   / آقای   1392114430001002241
ابراهیم6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 11239/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022614 شماره  55-رأی 
1391114430001009807 آقای / خانم مهدی مرادی فرزند رضا6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11512/896 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از نعمت اله قلی زاده . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018466 شماره  56-رأی 
1391114430001001967 آقای / خانم احمد جلالی فرزند اکبر6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 116 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10337 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022220 شماره  57-رأی   
1391114430001006269 آقای / خانم تعاونی مسکن اتحاد کوثر کریمه به 
شماره ثبت  8520 -6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 4400 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10275 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021381 شماره  58-رأی   
1391114430001003983 آقای / خانم احمد علی نظر پور نجف آبادی فرزند 
حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی باقیمانده 11134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از اعظم الملوک فاطمی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021387 شماره  59-رأی   
فرزند  لاجوردی  حسن  سید  خانم   / آقای   1391114430001006327
احمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 263/40 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 10870 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021883 شماره  60-رأی   
فرزند سید  قربانی قمی  / خانم سعادت  آقای   1391114430001002326
حسین 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 120/85 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 4و5فرعی از 9437 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 
از حسن ابرقوئی نسبت به 6دانگ پلاک 4فرعی و 3دانگ مشاع از 6دانگ پلاک 

5فرعی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022606 شماره  61-رأی   
فرزند  بیان  حقیقت  حسین  خانم   / آقای   1391114430001002160
محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 120/30 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 10461/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021870 شماره  62-رأی 
1392114430001000908 آقای / خانم زینب افضلی فرزند رضا6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 110/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 

2فرعی از 10912 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001023617 شماره  63-رأی   
امیر محمد زاده لاجوردی فرزند  1392114430001002331 آقای / خانم 
محمد1/5دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 48/1 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 9686/65 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001023618 شماره  64-رأی   
1392114430001002332 آقای / خانم مهدی محمد زاده لاجوردی فرزند 
محمد1/5دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 48/1 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 9686/65 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001023619 شماره  65-رأی   
1392114430001002333 آقای / خانم علی محمد زاده لاجوردی فرزند 
محمد1/5دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 48/1 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 9686/65 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001023620 شماره  66-رأی   
1392114430001002334 آقای / خانم مهسا محمد زاده لاجوردی  فرزند 
محمد0/75دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 48/1 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 9686/65 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001023621 شماره  67-رأی 
1392114430001002335 آقای / خانم مهشید محمد زاده لاجوردی فرزند 
محمد0/75دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 48/1 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 9686/65 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001023246 شماره  68-رأی 
فرزند  استادی  غلامرضا  خانم   / آقای   1391114430001003295
عبدالعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 114 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی باقیمانده 11134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از سید جواد فاطمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022466 شماره  69-رأی 
1392114430001002445 آقای / خانم اکرم عبدی فر فرزند مهدی 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 123/5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10979 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022703 شماره  70-رأی   
1392114430001001847 آقای / خانم الله رضا اکبری پویانی فرزند عبدالعلی 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 133/60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10944 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022569 شماره  71-رأی   
1391114430001007921 آقای / خانم عباس رئیس میرزایی فرزند غلام 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 399 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10956 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/12/04
تاریخ انتشار دوم: 1394/12/19
 جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی
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ورزشی 44

پشت پرده ی انفجار نارنجک در »آزادی«

کینهیدشمنیابهانهیدوست؟

از انفجار نارنجک در ورزشگاه آزادی در حضور اعضای کمیته بین المللی امنیت 
ورزش چه کسانی سود می برند؟ آیا این اتفاق با هدف خاصی از قبل برنامه ریزی 

شده بود؟
 یکشنبه 16 اسفندماه دیدار تیم های پرسپولیس و تراکتورسازی در ورزشگاه آزادی 
برگزار شد، ولی در کنار زیبایی های بازی، یک اتفاق تلخ تمام بازی را تحت الشعاع قرار 
داد؛ پرتاب نارنجک دستی روی نیمکت تراکتورسازان باعث شد نیمکت نشینان از ترس 

به داخل زمین فرار کنند.
این اتفاق در حالی رخ داد که حضور تماشاگران پرسپولیس و تراکتورسازی بازی را 
گرم کرده بود و همه منتظر تماشای یک بازی جذاب و دیدنی بودند. علاوه بر این ها 
حضور مهمانان ویژه در ورزشگاه آزادی هم مزید بر علت شده بود که تمهیدات امنیتی 

بیشتری بر بازی حاکم باشد.
مدیر امنیت یوفا و اعضای کمیته بین المللی امنیت به ایران آمده بودند تا ضمن 
برگزاری دوره آموزشی برای مسئولان ایرانی، از نزدیک امنیت موجود در ورزشگاه های 
ایران را ببینند و در صورت لزوم به کنفدراسیون فوتبال آسیا کمک کنند که رای 

مناسبی در پرونده اختلاف ایران و عربستان سعودی صادر کند.
سعودی ها به AFC گفته اند که در ایران امنیت کافی برای برگزاری بازی فوتبال 
نیست و خواسته اند که دیدار نمایندگان سعودی و ایرانی در لیگ قهرمانان آسیا در 

کشوری بی طرف برگزار شود.
یکشنبه، ناظران اروپایی حاضر در ورزشگاه آزادی شاهد اتفاقی بودند که می تواند 
پرونده اختلاف ایران و عربستان سعودی را به نتیجه برساند اما نتیجه ای که کاملا 
به ضرر فوتبال ایران خواهد بود؛ پرتاب نارنجک آن هم در درست روی نیمکت تیم 

مهمان.
پرتاب ترقه و نارنجک در ورزشگاه های ایران و در بازی های داخلی اتفاقی تکراری 
است که در چند سال اخیر بسیار رخ داده است، به ویژه آنکه در روزهای پایانی سال 
قرار داریم و "چهارشنبه سوری" با نارنجک ها و ترقه های ناهنجارش کم کم نزدیک 

می شود.
با این حال اتفاقی که در دیدار پرسپولیس و تراکتورسازی رخ داد، از جنس اتفاق های 
گذشته نبود، شدت و نحوه انجام این کار در روز یکشنبه ذهن ببیننده را به سمت 
شائبه ها و احتمالاتی می کشاند و وجود پشت پرده ای فراتر از آنچه دیده شد را به 

تصور می آورد.
کینه توزی دشمنان یا بهانه جویی دوستان

پیش از هر چیز، مشاهده انفجار نارنجک در ورزشگاه آزادی جلوی چشم ناظران 
اروپایی و مقامات امنیتی یوفا و فیفا، توجه ها را به سمت اختلاف ایران و عربستان بر 

سر وجود امنیت در ورزشگاه های ایران معطوف می کند.
حالا که موعد تصمیم گیری AFC درباره شکایت واهی سعودی ها نزدیک است، 
پرتاب نارنجک در ورزشگاه آن هم به خطرناک ترین شیوه به سود کیست؟ قطعا این 
اتفاق روی رای AFC تاثیر خواهد داشت. بنابراین می شود خیلی ساده تصور کرد که 
حامیان تفکر سعودی ها با انجام عامدانه این عمل خطرناک، بازی را به سود طرف 

سعودی به هم زده اند.
اصلا دور از انتظار نیست که ایادی همسو با سعودی ها یا مزدوران آن ها با قصد و 
نیت تخریب چهره امن ایران چنین اقدامی را صورت داده اند که در این صورت باید 
از عوامل اجرایی مسابقه پرسید که چگونه اجازه داده اند این ابزار و مواد محترقه وارد 
ورزشگاه آزادی شود؟ مگر نه این است که در ورودی های ورزشگاه حتی اجازه همراه 

داشتن بطری آب معدنی هم به تماشاگران داده نمی شود؟
مساله دوم که آن هم دور از انتظار نیست، این است که اقدام صورت گرفته  نه با 
قصد تخریب بلکه صرفا برای تفریح عده ای نادان انجام شده باشد. همان گونه که روزی 
تفریح ناهنجار عده ای به نابینا شدن سربازی انجامید، این بار هم می توان تصور کرد 
یک فرد نادان در اقدامی نابخردانه سنگی را به چاه انداخته که صد عاقل از بیرون 

آوردنش عاجزند.
حالت دیگری نیز در این ماجرا قابل تصور است، حالتی که در این فضای وانفسای 
فوتبال ایران شکل گیری و اجرای آن چندان هم دور از ذهن نیست چرا که حتما 
این "سنگ در چاه"، می تواند برای عده ای نان در روغن باشد. برای این عده، ایران در 
پرونده اختلافی با عربستان از پیش باخته بوده و هر تلاشی در راستای پیروزی در آن 
بی نتیجه است. این افراد، کم کاری خود در بهبود فضا به سود ایران را به قدرت طرف 

سعودی نسبت داده و از قبل خود را برای شکست در پرونده آماده کرده اند.
اگر رای AFC عاقبت به ضرر ایران و به سود سعودی اعلام شود  که با اتفاقات 
بازی تراکتور و پرسپولیس دور از انتظار نیست  این عده دیگر بهانه لازم برای سرپوش 
گذاشتن روی تفکر خود را دارند؛ تفکر شکست خورده و اهمال گری که باعث ناکام 

ماندن ایران برابر توهم عربستانی ها شد.
در روزی که باید بیشتر از همیشه مراقب رفتار تماشاگران می بودیم، شد آنچه نباید 
می شد و حالا توپ در زمین طرف عربستانی افتاده و ابتکار عمل دست آن هاست و 

شاید بازنده واقعی و قطعی مناقشه فوتبالی با عربستان شده باشیم.
اما در این میان پرسش این است که آیا باید به راحتی همه ی اتفاق های استادیوم های 
ورزشی ایران این بار نیز تنها با جریمه نقدی باشگاه  از این اتفاق شوم و سرنوشت ساز 
نیز گذشت؟ شاید برخی در خیابان سئول اکنون به همین می اندیشند، اما براستی چه 
کسی در روز خاصی که فوتبال ایران تحت نظر ناظران بین المللی بوده و کمتر کسی 
هم از این نظارت خبر داشته، چنین اتفاق تلخی را رقم زده است؟ آیا نباید موضوع 

بررسی و مقصران شناسایی و اهداف احتمالی آنها برملا شود؟
امید است که حراست وزارت ورزش، مسوولان سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال 
پاسخ روشن و دقیقی برای این پرسش ها داشته باشند تا شاید گره درهم فوتبال ایران 

یک بار برای همیشه باز شود.

فدراسیون فوتبال عربستان:

رایAFCمهمنیست،بهایراننمیرویم...هرگز!

سخنگوی فدراسیون فوتبال عربستان تاکید کرد که نتیجه حکم نهایی کنفدراسیون 
فوتبال آسیا برای کشور او مهم نیست چرا که در هیچ حالتی در ایران به میدان 

نخواهند رفت.
به گزارش ایسنا و به نقل از DPA، هر چند کنفدراسیون فوتبال آسیا 15 مارس را 
موعد اعلام نهایی رای خود درباره اختلاف فوتبال ایران با عربستان اعلام کرده است اما 
سخنگوی فدراسیون فوتبال عربستان سخنان عجیبی را بر زبان آورد تا جایی که تاکید 
کرد نتیجه نهایی AFC برای آنها مهم نیست چرا که به هیچ وجه در خاک ایران به 
میدان نخواهند رفت و این نشان می دهد که به احتمال خیلی زیاد رای کنفدراسیون 
فوتبال آسیا به سود آنها خواهد بود. عدنان المعیبد گفت: ما موضع گیری خود را در 
قبال ایران به صورت کامل شفاف اعلام کرده ایم و آن این که بازی کردن نمایندگان 
فوتبال عربستان در ایران غیر ممکن است و کنفدراسیون فوتبال آسیا هم این موضوع 
را به خوبی می داند. AFC تا 15 مارس به دو طرف فرصت داده که اختلافات سیاسی 
خود را برطرف کنند در غیر این صورت بازی در زمین بی طرف برگزار خواهد شد با این 

حال باید بگویم که موضع گیری ما ثابت است و هیچ تغییری نخواهد کرد.
او ادامه داد: هر تیم عربستانی که در ایران به میدان رفته با مشکل مواجه شده و 
بدون شک در این کشور به میدان نخواهیم رفت. هرگونه تصمیمی غیر از برگزار کردن 
بازی در کشور ثالث را قبول را نخواهیم کرد. می توانیم به راحتی از امتیازات بازی با 
نمایندگان ایران چشم پوشی کنیم اما به هیچ وجه سلامت بازیکنان خود را به خطر 
نمی اندازیم. این حرف نهایی ماست و هرگز به ایران نخواهیم رفت. به گزارش ایسنا، 
هر چند فدراسیون فوتبال عربستان از ابتدا تا الان تنها یک موضع گیری از خود نشان 
داده است اما به نظر می رسد که فدراسیون فوتبال ایران به دنبال پیشنهاد راه حل های 
دیگر مثل بازی بدون تماشاگر است که این موضع گیری بازتاب زیادی در رسانه های 

عربستانی داشت و با مخالفت آنها مواجه شد.

پروین:منهمیشهکنارپرسپولیسهستمودلمبااینتیماست

 شیخ سلمان و رسوایی دیگری؛

اودرشکستایرانمقابلبحریندستداشتهاست

سرمربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس گفت: به زودی خودم هم برای حمایت از 
پرسپولیس به ورزشگاه خواهم رفت و امیدوارم بچه ها عیدی خوبی هم به هواداران بدهند.

 علی پروین در جریان ملاقات با علی اکبر طاهری در گفت وگو با سایت رسمی باشگاه 
پرسپولیس، اظهار داشت: پرسپولیس باشگاه خود ماست. این ملاقات هم برای این بود که 
می خواستم آقای طاهری را هم ببینم. در این جلسه یک مقدار از قدیم صحبت کردیم. 
خوشحالم که  طاهری هم سرپاست. قطعاً جلسه ای هم که داشتیم به سود پرسپولیس 

خواهد بود.
وی ادامه داد: من از همین  جا به هواداران قول می دهم که این تیم با این مربی و مدیریت 
خوب حداقل جزو چهار تیم خواهد بود. البته من این تیم را در حد قهرمانی می بینم، ولی  
حوادث فوتبال غیرقابل پیش بینی است. همان طور که همین حالا حق پرسپولیس بالاتر از 

جایگاهی است که در جدول دارد.

سرمربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس خاطرنشان کرد: دوست دارم هواداران همیشه 
خوشحال باشند و شب عید، بچه ها بازی با صبا را ببرند و یک عیدی خوب به هواداران 

بدهند.
پروین درباره اینکه آیا از این پس بیشتر کنار پرسپولیس خواهد بود، تصریح کرد: من 
همیشه کنار پرسپولیس هستم، چون دلم با این تیم  است.  طاهری را هم در بسیاری 
مراسم ها می بینم و آنجا کنار هم می نشینیم. بسیاری اوقات هم تلفنی در تماس هستیم. 
حالا هوا هم که گرم تر بشود، سر بازی ها هم حتما به ورزشگاه می آیم. این تیم حیف است. 
از هواداران هم می خواهم به حمایت شان ادامه بدهند و امیدوارم بچه ها تمام بازی های 

بعدی را ببرند.
طاهری: پروین نیاز به دعوت ندارد، هر زمان بیاید باعث افتخار است

سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: علی پروین برای حضور در باشگاه پرسپولیس و 
ورزشگاه نیازی به دعوت ندارد. اینجا خانه اوست و حضورش باعث دلگرمی بچه ها و 

خوشحالی هواداران است.
علی اکبر طاهری پس از دیدار با علی پروین در گفت وگو با سایت رسمی باشگاه 
پرسپولیس اظهار داشت: پرسپولیس خانه پیشکسوتان است و من خوشحالم از اینکه پروین 
به خانه خودشان آمد. فرصتی شد تا با یکدیگر درباره مسائل مختلف صحبت کنیم. یک 
مقدار از قدیم حرف زدیم و خاطرات گذشته را مرور کردیم و یک مقدار هم از تیم و آینده 

صحبت شد.
وی ادامه داد: من امیدوارم حضور  پروین باعث امیدواری هواداران باشد و در نهایت هم 
با قرار گرفتن تیم در جایگاه خوب و به امید خدا قهرمانی، آنها را راضی و خوشحال ببینیم.

سرپرست باشگاه پرسپولیس درباره اینکه آیا این دیدارها ادامه خواهد داشت و علی 
پروین برای بازی ها در ورزشگاه حضور می یابد یا نه،؟ خاطرنشان کرد: همانطور که گفتم 
پرسپولیس خانه  پروین و امثال اوست. پروین نیازی به دعوت ندارد. هر زمان تصمیم 
بگیرد و اراده کند باعث افتخار ما خواهد بود. قدیمی ها به ویژه پروین برای این تیم زحمات 
زیادی کشیده اند و هر زمان بیایند باعث دلگرمی پرسپولیس، بچه ها و کادر فنی خواهد بود. 
هواداران هم خوشحال می شوند از اینکه می بینند چهره های محبوب آنها پشت تیم هستند.

رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا که پیش از این به تبانی 
متهم شده بود، حالا مشخص شده است که یکی از این 
بازی ها که نتیجه اش تعیین شده دیدار بحرین و ایران بوده 

است.
 شیخ سلمان بن ابراهیم آل خلیفه که در انتخابات اخیر 
فیفا رقابت را به جیانی اینفانتینو واگذار کرد و شانس تکیه بر 
صندلی ریاست فیفا تا سال 2019 را از دست داد، متهم به 
تبانی و تعیین نتایج چند بازی از جمله دیدار ایران - بحرین در 
زمان ریاستش بر فدراسیون فوتبال بحرین شده است. رئیس 
کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( پیش از این به خاطر نقش 
داشتن در سرکوب ورزشکاران بحرینی که در اعتراض های 
مردمی این کشور در سال 2011 شرکت داشتند، مورد انتقاد 
قرار گرفته بود و همین موضوع روی کاهش محبوبیت و 
رأی هایش در انتخابات اخیر ریاست فیفا تأثیر گذاشت. کمی 
پس از انتخابات ریاست فیفا فاش شد که تیم ملی بحرین 
در زمان ریاست شیخ سلمان در حالی موفق به شکست 3 
بر صفر توگو شد که نتیجه بازی از پیش تعیین شده بود. 
برای این بازی ها ولیسون راج پرومال برنامه ریزی می کرده و 
وکلای شیخ سلمان هم مدعی شده اند وی از این موضوع 

بی اطلاع بوده است.
نشریه »دیلی میل«  بود که  پیش  ماه  به یک  نزدیک 
انگلیس خبر داد شیخ سلمان در زمانی که ریاست اتحادیه 
فوتبال بحرین را عهده دار بوده، در تبانی هایی دست داشته 
است. این نشریه مدعی شد ولیسون راج پرومال یکی از 

افرادی است که در زمینه تبانی نامش در این ارتباط مطرح 
است. او کسی است که بازی های دوستانه و رویدادهای 
و  می کرده  سازماندهی  را  بحرین  سال  زیر 23  فوتبال 
فعالیت های  به  دست  مدت  آن  در  که  شده  مشخص 

غیرقانونی از جمله تبانی زده است.
یکی از رسانه های فرانسوی در این باره گزارش داد که 
حداقل در پنج بازی بین المللی که بین سال های 2009 تا 
2012 برگزار شده، تبانی از جانب فدراسیون فوتبال بحرین 

به ریاست شیخ سلمان رخ داده است.
پنج بازی زیر ذره بین فیفا هستند، ولی هنوز هیچ مدرکی 
در مورد اینکه احتمال تبانی در آنها وجود داشته، یافته 

نشده است. این بازی ها به شرح زیر هستند:
بحرین 5 - زیمبابوه 2 )23 مارس 2009(
بحرین 4 - ایران 2 )31 آگوست 2009(

بحرین 5 - توگو یک )6 نوامبر 2009(
بحرین 3 - توکو صفر )7 سپتامبر 2010(

بحرین 10 - اندونزی صفر )29 فوریه 2012(
بیشترین نگرانی در مورد بازی بحرین و اندونزی است 
که در راستای مسابقات مرحله انتخابی جام جهانی 2014 
برگزار می شد. دروازه بان اندونزی درست سه دقیقه بعد از 
شروع بازی از زمین اخراج شد و بحرین به تفاضل گل مورد 
نیاز خود که حداقل 9+ بود، رسید و جواز صعود به مرحله 
انتخابی بعدی را کسب کرد. همچنین دو گل از 10 گل 

بحرین از روی نقطه پنالتی به ثمر رسید.

برای شرکت در مسابقات برون مرزی 2016 صورت می گیرد

روحیانوصبحخیزنمایندگانقمدرتیمملی
تیراندازیبانوان

کادر فنی تیم ملی تیراندازی بانوان کشورمان 2 تیرانداز موفق قم را برای حضور در 
اردوی آماده سازی تیم ملی دعوت کرد.

به گزارش ایمان؛ به منظور حضور در مسابقات برون مرزی سال 2016 و با هدف 
تداوم موفقیت های تیراندازی کشورمان در عرصه بین المللی، کادر فنی تیم ملی تیراندازی 
بانوان از بهترین های حال حاضر این رشته برای حضور در اردوی آماده سازی دعوت به 

عمل آورد.
اسفندماه  هجدهم  سه شنبه  روز  از  بانوان  تیراندازی  ملی پوشان  تمرینات  شروع 
برنامه ریزی شده است و ملی پوشان تا روز پنجشنبه بیست و هفتم اسفندماه در تمرینات 

آماده سازی زیر نظر مربیان تیم ملی حضور خواهند داشت.
تمرین ملی پوشان حاضر در اردوی تیم ملی تیراندازی بانوان در سالن تیراندازی 
مجموعه ورزشی آزادی تهران برگزار خواهد شد و ملی پوشانی از استان های قم، ایلام، 
قزوین، اصفهان، کرمانشاه، تهران، آذربایجان غربی، زنجان و سمنان در این اردو حضور 
دارند. در بین ملی پوشانی که به این اردو دعوت شده اند، دو بانوی تیرانداز قم نیز حضور 
دارند، بانوانی که با درخشش در رقابت های داخلی و برون مرزی سال جاری ضمن اثبات 
شایستگی ها و توانمندی بانوان تیرانداز قم اکنون شانس حضور در مسابقات بین المللی 
و برون مرزی سال 2016 را برای خود ایجاد کرده اند. مینا روحیان و سیده رویا صبح خیز 
دو بانوی ملی پوش تیراندازی قم هستند که از سوی کادر فنی تیم ملی به اردو دعوت 
شده اند و در کنار دیگر دعوت  شده ها به اردوی تیم ملی زیر نظر کادر فنی از هجدهم تا 
بیست و هفتم اسفندماه تمرین خواهند کرد. مینا روحیان تیرانداز نوجوان قم در حالی به 
اردوی تیم ملی تیراندازی بانوان ایران دعوت شده است که از سال 1393 به صورت جدی 
وارد فعالیت حرفه ای در این رشته ورزشی شده و دو سال متوالی است که به عنوان عضو 

اصلی تیم تیراندازی بانوان قم در مسابقات لیگ و پیکارهای قهرمانی کشور حضور دارد.
روحیان سابقه کسب مقام در رقابت های تیراندازی بانوان بسیج کشور را نیز دارد و در 
مسابقات آزاد تیراندازی بانوان ایران که زمستان امسال در سه مرحله به میزبانی سالن 
تیراندازی مجموعه ورزشی آزادی تهران به انجام رسید، خود را به مرحله نهایی رساند 
و بر همین اساس به تیم ملی دعوت شد. سیده رویا صبح خیز دومین نماینده تیراندازی 
قم در اردوی جدید تیم ملی بانوان ایران است، در حالی که این تیرانداز نوجوان امسال 
با درخشش در رقابت های لیگ و پیکارهای تیراندازی قهرمانی کشور عضو اصلی تیم 
ملی در مسابقات نوجوانان قهرمانی آسیا شد. صبح خیز در رقابت های تیراندازی قهرمانی 
2015 نوجوانان آسیا که مهرماه سال جاری در کشور هند به انجام رسید، در فینال 
بخش انفرادی با شایستگی و با اختلاف اندک نسبت به حریف اهل کشور چین، مقام 
نایب قهرمانی و نشان نقره این رشته را به نام خود ثبت کرد و با درخشش و کسب مدال از 
این رقابت ها توانست برای نخستین بار تیراندازی قم را در تاریخ فعالیت این رشته صاحب 

مدال قهرمانی آسیا کند.

محمد دایی:

نمیدانمترکیبرایدعواآمدهبودیاداوری
مربی تیم فوتبال صبا گفت: نمی دانم که داور دیدار ما مقابل سپاهان برای قضاوت به 

میدان آمده بود یا دعوا.
محمد دایی در خصوص تساوی 2 بر 2 صبا مقابل سپاهان اظهار داشت: تساوی نه به 
درد ما می خورد و نه به درد سپاهان. 2 تیم برای پیروزی به میدان آمده بودند که بازیکنان 

ما در 7-8 دقیقه ابتدایی دو اشتباه بزرگ کردند که باعث شد حریف به دو گل برسد.
وی ادامه داد:  در ادامه ما مجبور بودیم که آنچه را که خراب کرده ایم، درست کنیم که 
خوشبختانه بازیکنان عملکرد خوبی داشتند و توانستند 2 گل به ثمر برسانند و بازی با 

نتیجه تساوی به پایان رسید.
مربی تیم صبا در مورد قضاوت داور خاطرنشان کرد: در مورد داوری صحبت نکنیم بهتر 
است فکر می کنم آقای ترکی جریانی که 2-3 سال پیش به وجود آمده بود هنوز درگیر 
آن بوده و به خاطر آن هم یکسری سوت هایی زد. متاسفانه برخی صحنه هایی دیدیم که 
خارق العاده بود و تاکنون در سطح لیگ برتر چنین چیزهایی را مشاهده نکرده بودیم. 
مخصوصا در 15 دقیقه پایانی که دیگر استثنایی بود.دایی در مورد درگیری استیماچ و 
علی دایی خاطرنشان کرد: درگیری خاصی نبود. در جریان مسابقه اتفاقی رخ داد که پس 
از آن استیماچ به اتوبوس ما آمد و این موضوع حل و فصل شد. این مورد را الکی بزرگ 
کردند.مربی تیم صبا در مورد درگیری دایی با محسن ترکی یادآور شد: حرف زدن آقای 
ترکی دور از یک داور متشخص است و به طرز مناسبی صحبت نمی کند. نمی دانم او 
برای داوری آمده بود یا دعوا. صحبت کردن او شایسته یک داور نبود. متاسفانه هر اتفاقی 
هم که می افتد از داوران حمایت می کنند و هیچ برخورد جدی صورت نمی گیرد.دایی 
در مورد دیدار مقابل پرسپولیس گفت: بازی سختی مقابل این تیم داریم. عشق و علاقه 
ما پرسپولیس است اما هم اکنون مقابل این تیم قرار گرفته ایم. این بازی برای ما با سایر 
بازی ها متفاوت است و امیدوارم هواداران بازی خوبی را شاهد باشند.وی در مورد اینکه 
آیا محروم یا مصدومی برای این بازی دارند یا خیر، گفت: خدا را شکر مصدوم و محروم 
نداریم تنها جلال الدین علی محمدی بازیکن غایب ماست که البته غیبت او در هفته های 

گذشته هم تاثیرگذار بوده است.

خریدارسابقپرسپولیس
اولیننامزدانتخاباتریاستفدراسیونفوتبال

انتخابات  در  مزایده سرخابی ها،  در جریان  پرسپولیس  باشگاه  از خریداران  یکی 
فدراسیون فوتبال نام نویسی کرده است.

 بر اساس اخبار رسیده از آخرین وضعیت ثبت نامی ها در انتخابات فدراسیون فوتبال 
اولین نفری که به صورت رسمی در انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال ثبت نام کرده، 

فردی است که پیش تر به دنبال خرید باشگاه پرسپولیس بود.
البته نام برده که در فوتبال گمنام است در گذشته وقتی برای خرید پرسپولیس اقدام 
کرد، به جوسازی و ایجاد فضای رسانه ای برای مشهور شدن متهم شد و حالا باید دید 
اساسا صلاحیت او برای انتخابات تایید می شود و اینکه در صورت تایید صلاحیت چقدر 
شانس انتخاب به عنوان مهم ترین سمت فوتبالی ایران را دارد.این فرد که دارای یک 
شرکت صنعتی است و برای حضور رسمی در انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال باید تا 
روز شنبه 22 اسفند تاییدیه 10 نفر از اعضای مجمع را برای تکمیل ثبت نام به دبیرخانه 

فدراسیون فوتبال ارائه کند.

6 ماه پیش انتقاد کردم اما کسی گوش نکرد

 بنا:  با این بی توجهی  امیدی به موفقیت نیست
سرمربی تیم  ملی کشتی فرنگی گفت: وقتی می بینم روسای دیگر 
ورزشکارانشان  به  بی توجهی ها  از  حرفی  المپیکی  فدراسیون های 
نمی زنند فکر می کنم اوضاعشان بسیار خوب است و فقط این کشتی 

است که سرش بی کلاه مانده است.
محمد بنا  درباره نامه رسول خادم به رییس جمهور و گلایه وی از 
بی توجهی ها نسبت به کشتی و سایر رشته های المپیکی در فاصله پنج 
ماه مانده تا این ر قا بت ها، اظها ر کرد: من پنج، شش ماه پیش این انتقاد را 
مطرح کردم که فضا به هیچ وجه المپیکی نیست. وزیر ورزش و جوانان 
هم در جواب اعلام کرد من باید با رییس فدراسیون گلایه هایم را مطرح 
کنم. من هم به دنبال این موضوع گلایه هایم را به خادم گفتم و او هم در 
نهایت اقدام به نگارش این نامه کرد. وقتی آب هست تیمم باطل است، 
بنا بر این زمانی که خادم به عنوان رییس فدراسیون حجت را تمام کرده 
و گلایه ها را خطاب به رییس جمهور بازگو کرده است، دیگر من مربی 

چه کاره هستم که بخواهم حرفی بزنم.
سرمربی تیم  ملی کشتی فرنگی با گلایه از این موضوع که برخی 
فدراسیون های المپیکی نسبت به بی توجهی ها و کمبود امکانات اصلا 
صحبتی نمی کنند، گفت: فضا به گونه ای است که ما اهالی کشتی فکر 
می کنیم گویی که به همه فدراسیون ها بودجه به اندازه نیاز داده می شود 
و فقط این کشتی است که سرش بی کلاه مانده است. من نمی دانم 
چرا فدراسیون های دیگر که باید ورزشکارانشان در المپیک حاضر شوند 
صدای اعتراض شان بلند نمی شود و فقط فدراسیون کشتی باید در 
این باره صحبت کند؟ در شرایطی که این جماعت اصلا المپیک برایشان 
مهم نیست، حرف زدن من چه دردی را دوا می کند؟ من این همه 
داد زدم که اگر موفقیت در المپیک را می خواهید باید بیشتر حمایت 

کنید، اما چه کسی به حرف هایم گوش کرد؟ در این شرایط که هیچ 
فدراسیونی به غیر از کشتی اعتراضی نمی کند مردم فکر می کنند اوضاع 
بسیار خوب است و کشتی است که گویی تافته جدا بافته است. انگار 
که رقم های میلیاردی به ما پول می دهند و باز هم صدای ما در می آید. 

البته ما به این بی توجهی ها عادت داریم و باید خودمان به خودمان 
انگیزه و روحیه بدهیم.

بنا با اشاره به این که همواره در حساس ترین شرایط، بدترین 
حاشیه ها به سراغ ورزش اول ایران آمده است، خاطر  نشان کرد: شش 

ماه باقی  مانده به باز ی های آ سیا یی 2010 گوانگجو و در برهه ای بسیار 
حساس طالقانی از ریاست فدراسیون کشتی رفت و جای خود را به 
یزدانی خرم داد و پس از آن باز هم شش ماه مانده به المپیک لندن در 
شرایطی به مراتب حساس تر یزدانی خرم رفت و جای خود را به مرحوم 
خطیب داد. حال کمتر از شش ماه مانده به المپیک 2016 باز هم کم 
توجهی و حاشیه دست از سر کشتی ایران بر نمی دارد. در زمانی که ما 
باید با آرامش کامل به فکر کار خود باشیم، حاشیه ها و این بگو مگوها، 
بی توجهی ها و سیاسی بازی ها باعث شده روح و روان کشتی گیر انمان 
بر هم بریزد. به گونه ای که اصلا در زمان تمرین نمی توانند به خوبی 
تمرکز داشته باشند. سرمربی تیم  ملی کشتی فرنگی ا دا مه  داد: همان 
طور که خادم در نامه خود اشاره کرده است مسئولان اعلام کنند که آیا 
اصلا موفقیت ورزشکاران ایران در المپیک برایشان مهم است یا خیر؟ 
اگر هست که با این شرایط نمی توان امیدی به موفقیت داشت. اگر 
هم برایشان مهم نیست صراحتا آن را اعلام کنند تا مردم در جریان 
همه چیز قرار بگیرند. همیشه در حساس ترین زمان ها به جای این که 
دست به دست هم بدهیم همیشه جنگ و دعوا راه افتاده تا ورزشکاران 
با شرایط بدی راهی مسابقات مهم شوند. چیزی که در حال  حاضر به 

آن نیاز داریم فقط آرامش است که آن هم به هیچ وجه وجود ندارد.
بنا در پایان با تاکید بر این که شرایط به هیچ وجه برای کشتی ایران 
مناسب نیست، گفت: من به دنبال منافع شخصی نیستم و هیچ چیز 
شخصی هم ندارم که بخواهم به آن فکر کنم. همه چیز من کشتی است 
که عاشقانه آن را دوست دارم. وقتی شاگردانم می خندند من هم شاد 
هستم، اما وقتی می بینم که آنها روحیه ندارند انگار سقف خانه کشتی 

بر روی سرم خراب می شود. 

چهار شنبه -نوزدهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3960

گزارش برنامه نود؛

طارمیمردسالفوتبال
در شب انتخاب مهدی طارمی به عنوان بازیکن سال فوتبال 
ایران، برنامه نود سورپرایز ویژه ای برای سرمربی تیم ملی رو 
کرد و البته عادل فردوسی پور واکنش تندی به اقدام عجیب 

بازیکن استقلال داشت.
 برنامه این هفته نود با نظرسنجی انتخاب بازیکن سال 
فوتبال ایران آغاز شد و چهار گزینه علیرضا جهانبخش، احسان 
حاج صفی، سیدمهدی رحمتی و مهدی طارمی برای آن در 

نظر گرفته شده بود.
عادل فردوسی پور در ابتدای برنامه گفت که سه ساعت در 
خدمت شما خواهیم بود و در مورد اتفاقاتی که هفته گذشته 
در لیگ برتر فوتبال کشورمان و لیگ قهرمانان آسیا رخ داد 
صحبت می کنیم. وی همچنین اعلام کرد هفته آینده دو 
برنامه نود خواهد داشت و علاوه بر برنامه دوشنبه که به بررسی 
لیگ برتر اختصاص دارد یک ویژه برنامه سال نو هم جمعه 

شب دارد.
سپس گزارشی از عملکرد تیم های ایرانی در لیگ قهرمانان 

آسیا پخش شد و »ترین های« لیگ هم بررسی شد.
هافبک استقلال از تقابل با دایی فرار کرد!

روزبه چشمی هافبک تیم استقلال میهمان حضوری برنامه 
نود بود. وی به بیان دوران گذشته فوتبال خود پرداخت و گفت 
که بعد از حضور در تیم های پایه پرسپولیس، برای خدمت 
سربازی راهی تیم مقاومت شد. چشمی از پاسخ به این سئوال 
که آیا علی دایی سرمربی پرسپولیس از وی خواسته بود برای 
بازگشت به پرسپولیس تست بدهد، خودداری کرد و گفت که 

نگاهش به آینده است.
فردوسی پور: اینجا تبلیغ نکن!

تیم  هواداران  از  صحبت هایش  پایان  در  چشمی  روزبه 
استقلال خواست که اخبار تیم را از سامانه اسپانسر باشگاه 
پیگیری کنند که این صحبت با واکنش تند مجری نود مواجه 
شد. فردوسی پور به بازیکن استقلال گفت: اینجا تبلیغ نکن! و 

چندبار این جمله را تکرار کرد.
سورپرایز ویژه برای کارلوس کی روش

در بخش تقویم نود، تصاویری قدیمی از ترانه ای پخش 
شد که یک خواننده برای کارلوس کی روش خوانده بود. 
ترجمه بخشی از این ترانه این بود: »بعضی ها به تو اهمیت 
می دهند و بعضی ها هم برایت ارزش قائل نیستند ای کی 

روش.«

حیدریان: همچنان موبایل ندارم
محمدرضا حیدریان در گفتگو با گزارشگر نود با بیان اینکه 
در 9 دوره از مسابقات آسیایی حضور داشته است و در هر 9 
دوره به عنوان قهرمانی رسیده است، گفت: یک زمانی تیم 
چمنی استقلال هم مرا می خواست ولی آلوده فوتسال بودم 

و وارد فوتبال نشدم.
وی درباره اینکه چرا تلفن همراه ندارد و آیا همسرش از 
این موضوع ناراحت نیست، تصریح کرد: موبایل خیلی دردسر 
است! هر وقت کاری باشد به همسرم می گویم خودم زنگ 

می زنم. 
موتور  خصوص  در  فوتسال  ملی  تیم  پیشین  کاپیتان 
سیکلتش هم گفت: موتورم را حدود دو ماه پیش دزدیدند 
و مجبور شدم یکی دیگر بخرم. آن موتور را از سال 1379 

داشتم.
حیدریان با اشاره به اینکه الان با دوستانش فوتسال بازی 
می کند و کارش همین است، گفت:  پول خوبی از فوتسال در 

نیاوردم ولی خاکش را خوردم.
گزارشی از حضور انصاریفرد در تیم پانیونیوس

گزارشگر برنامه نود با حضور در کشور یونان، گزارشی از 
کریم انصاریفرد مهاجم ایرانی تیم پانیونیوس تهیه کرده بود. 
انصاریفرد درباره حضورش در فوتبال اروپا گفت: سال اول 

حضورم در اروپا شرایط سخت شد ولی نکات منفی را از ذهنم 
پاک می کنم و رو به جلو فکر می کنم. امسال بعد از مشورت 
با چندنفر از بزرگان فوتبال ایران تصمیم درستی گرفتم و هم 

اوضاع خودم و هم اوضاع تیم خوب است.
وی درباره مدت زمان قراردادش هم گفت: قراردادم دو ساله 
است ولی اگر سال آینده پیشنهاد دیگری داشته باشم می توانم 

از تیم جدا شوم.
بنگر باید اخراج می شد

کارشناس داوری برنامه نود در بررسی عملکرد داوری دیدار 
جنجالی پرسپولیس با تراکتورسازی اعلام کرد که محسن 
بنگر مدافع پرسپولیس در این دیدار باید از زمین اخراج 

می شده است. 
همچنین تیم نفت تهران از داوری دیدار با ذوب آهن 
لطمه دید چرا که مظاهری بازیکن ذوب آهن باید در این 
بازی اخراج می شد و همچنین یک پنالتی برای تیم نفت 

گرفته نشد.
 طارمی مرد سال فوتبال ایران شد

در پایان برنامه آمار نظرسنجی به نمایش درآمد که طبق 
این نظرسنجی، مهدی طارمی با 51 درصد عنوان مرد سال 
فوتبال ایران را از آن خود کرد. مهدی رحمتی هم با 35 درصد 

در این نظرسنجی دوم شد.



علمیوسلامت

بر اساس نتایج پژوهش ها؛

علائمافسردگینشاندهنده
ریسکابتلابهآلزایمراست

 مطالعات محققان نشان می دهد رابطه ای بین علائم افسردگی و شروع بیماری آلزایمر 
وجود دارد. 

 طبق یافته محققان دانشگاه فنلاند شرقی، افرادی که غالبا مبتلا به افسردگی هستند 
با گذشت زمان بیشتر در معرض ابتلا به بیماری آلزایمر قرار دارند. محققان دریافته اند 
استفاده از داروهای ضدافسردگی بسیار در بین افرادی که دارای متداول ترین نوع زوال عقل 
هستند، رواج دارد. یافته ها حاکی از این مطلب است که شروع مصرف داروی ضدافسردگی 
در افراد مبتلا به آلزایمر در مقایسه با سایر افراد به مراتب بیشتر است. یافته های محققان 
مبتنی بر 62,104 فرد فنلاندی مبتلا به بیماری آلزایمر بود که بیماری شان بین سال 
های 2005 و 2011 تشخیص داده شده بود. محققان دریافتند شروع مصرف داروهای 
ضدافسردگی در افراد مبتلا به آلزایمر از 9 سال قبل از تشخیص بیماری شان آغاز شده 
بود. مصرف داروی ضدافسردگی در این مطالعه از 9 سال قبل از تشخیص تا 4 سال بعد از 
تشخیص بیماری آلزایمر در افراد بررسی شد. در طول این مدت 13 سال، 42 درصد از افراد 
مبتلا به بیماری آلزایمر و 22 درصد از افراد فاقد این بیماری مصرف داروی ضدافسردگی 
را از قبل شروع کرده بودند. متداول ترین داروی ضدافسردگی موردمصرف در این افراد 

داروهای گروه SSRI، نظیر میرتازاپین، بود.

نتایج یک تحقیق نشان می دهد؛

خوردنکلمبروکلی
 خطرابتلابهسرطانکبدراکاهشمیدهد

مطالعه اخیر محققان نشان می دهد کلم بروکلی می تواند موجب کاهش ریسک ابتلا به 
سرطان کبد و پیشگیری از پیشرفت بیماری کبد چرب شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، محققان دانشگاه ایلینوی آمریکا در مطالعه اخیر خود به رابطه 
بین کلم بروکلی و سرطان کبد و کبد چرب پرداختند. مطالعات قبلی رابطه بین مصرف این 
سبزی و کاهش خطر بروز سرطان های مشخصی نظیر سرطان سینه، روده و پروستات را 
اثبات کرده بود. به گفته الیزابت جفری، عضو تیم تحقیق، مصرف رژیم غذایی حاوی قند 
بالا و چربی بالا و داشتن چربی اضافی با پیشرفت بیماری کبد چرب همراه است که می 
تواند منجر به بروز بیماری های نظیر سیروز کبدی و سرطان کبد شود. محققان که این 
نوع رژیم غذایی را رژیم غذایی غربی عنوان می کنند در مطالعه خود بر روی موش ها، آنها 
را به چهار گروه تقسیم کردند: برخی تحت رژیم غذایی کنترل یا رژیم غذایی غربی بودند و 
به برخی کلم بروکلی داده شد و به برخی دیگر کلم بروکلی داده نشد. نتیجه مطالعه نشان 
می دهد در موش های گروه رژیم غذایی غربی، هم تعداد گره های سرطانی و هم اندازه این 
گره ها در کبد افزایش یافت. اما زمانیکه کلم بروکلی به رژیم غذایی آنها اضافه شد، تعداد 

گره ها کاهش یافت. اما در اندازه گره ها تغییری حاصل نشد.

جدیدترین یافته محققان نشان می دهد؛

وعدههایغذاییغنیازپروتئینراهکار
مناسبکاهشوزن

طبق یافته جدید محققان، رژیم غذایی غنی از پروتئین موجب می شود فرد خیلی زود 
احساس سیری کند. 

به گزارش خبرنگار مهر، طبق یافته اخیر محققان دانشگاه پوردو ایندیانا، مصرف گوشت 
و سایر مواد غذایی غنی از پروتئین بسیار برای کاهش وزن اضافی مفید است چراکه به 

احساس سیری کمک کرده و در عین حال منجر به مصرف کالری کمتری می شود.
تیم محققان این دانشگاه به سرپرستی »ریچارد متس«، داده های موجود از چندین 
مطالعه را مورد تحلیل و بررسی قرار دادند. آنها در مطالعه جدید خود دریافتند پروتئین 
زودتر موجب سیر شدن فرد می شود. متس در این باره می گوید: »شواهد مطالعه ما نشان 
می دهد پروتئین موجب فعال سازی هورمون سیری می شود و از اینرو رابطه بسیار قوی 
ای با افزایش میزان سیری دارد.« با این وجود محققان تاکید دارند که پروتئین به احساس 
سیری در افرادی که رژیم دارند کمک می کند، اما در زمینه کاهش وزن جادو نمی کند. 
محققان پیشنهاد می کنند که افزایش مصرف پروتئین می تواند اولین گام مثبت برای 
افرادی باشد که سعی بر کاهش وزن دارند. مواد خوراکی غنی از پروتئین شامل تخم مرغ، 
گوشت، ماهی، سویا، لوبیا، عدس، ماست، و مغزیجات است. به گفته محققان، هنوز تاثیر 

بلندمدت کاهش وزن رژیم غذایی مملو از پروتیئن آشکار نشده است.

خواصسبزیپلوماهیشبعیدرا
دستکمنگیرید

سبزی پلو ماهی شب عید علاوه بر خوش طعم بودنش از جمله غذاهایی است که فواید 
بسیاری دارد و در درمان بسیاری از بیماری ها و اختلالات بسیار مفید است.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، ماهی و روغن آن به علت سرشار بودن 
از اسیدهای چرب امگا 3 و خواص آنتی اکسیدانی فراوانی که دارند می توانند خطر ابتلا 
به روان پریشی و بیماری های روانی را کاهش دهند. مطالعه ای دیگر نشان داده است که 
کلاژن موجود در ماهی می تواند در بهبود و درمان زخم ها بسیار موثر باشد.  مصرف زیاد و 
مکرر ماهی بخشی از برنامه غذایی سالم و مغذی است. محققان نشان داده اند که مصرف 
متناسب ماهی می تواند در پیشگیری از افسردگی در مراحل اولیه بسیار موثر باشد. به طور 
کلی، مصرف ماهی به طور مکرر و به مقدار کافی می تواند خطر ابتلا به افسردگی را تا %17 
کاهش دهد. درحالی که ماهی سرشار از پروتئین، ویتامین هایی همچون A، B، D و املاح 
معدنی از جمله کلسیم، فسفر، ید، آهن، مس می باشد اما چربی و کلسترول کمی دارد. 
علاوه بر این، ماهی تاثیرات بسیار مثبتی بر سلامتی دارد که در اینجا به برخی از آن ها اشاره 
می کنیم: تقویت عملکرد مغز و حافظه- پیشگیری از ابتلا به بیماری زوال عقلی- پیشگیری 
یا مهار بیماری آلزایمر- پیشگیری و درمان بیماری های قلبی عروقی- کاهش خطر تصلب 
شرایین- کاهش تری گلیسرید- کاهش فشار خون- پیشگیری از کمبود ید در بدن- کاهش 
خطر ابتلا به دیابت- کاهش ابتلا به بیماری های کلیوی - کاهش ورم مفاصل- تقویت چشم 

و کاهش التهاب های چشمی

بیرونزدگیشدیدچشمنشانهچیست؟
یک متخصص داخلی و فوق تخصص غدد، استاد دانشگاه علوم پزشکی بیان کرد: اختلال 

در برخی غده های بدن می تواند موجب بیرون زدگی چشم افراد شود.
محمد پژوهی در رابطه با علامت بیرون زدگی چشم گفت: بیرون زدگی چشم ممکن است 
یکی از علائم اختلال در کار کرد غده تیروئید باشد که این علامت ممکن است خفیف به 

صورت خیرگی چشم و یا در برخی موارد خیلی شدید باشد.
وی با بیان اینکه یکی از اختلالات شایع غده تیروئید ترشح زیاد این غده یا پرکاری 

تیروئید است؛ ادامه داد: شیوع اختلالات تیروئیدی در زنان چند برابر مردان است.
این فوق تخصص غدد در ادامه افزود: در این عارضه ترشح آنتی بادی باعث تحریک 
قسمت های اطراف و پشت چشم می شود که باعث تجمع چربی در این قسمت های چشم 

و سبب بیرون زدگی چشم می شود.
 پژوهی خاطرنشان کرد: در موارد خیلی حاد و شدید؛ بیرون زدگی چشم تا حدی زیاد 
است که فرد نمی تواند چشمانش را ببندد و شب ها به هنگام خواب چشمانش باز می ماند 
و این امر موجب زخمی شدن پلک می شود و در اکثر موارد درمان این حالت از طریق 

جراحی صورت می گیرد.

افزایشاسترسواضطرابدرنوجوانانبا
علائمآسمهمراهاست

یافته های محققان نشان می دهد بین استرس و اضطراب در نوجوانان و مشاهده علائم 
آسم در این رده سنی ارتباط تنگاتنگی وجود دارد. 

به گزارش خبرگزاری تسنیم؛ مطالعات اخیر محققان نشان می دهد که علائم شایع آسم 
مثل بیدار شدن نیمه شب ها و تنگی نفس ارتباط تنگاتنگی با افزایش استرس و اضطراب در 
نوجوانان مبتلا به آسم دارد. طبق گزارش »مدیکال اکسپرس«، این پژوهشگران بیمارستان 
»هنری فورد« در بررسی اطلاعات پزشکی مربوط به 37 بیمار 14 تا 17 ساله دریافتند که 

برآیند سطح استرس و اضطراب در این رده سنی بیشتر از سایر بخش های جامعه است.
پژوهشگران اظهار داشتند که گرچه یافته های آنها به ارتباط میان علائم بیماری آسم با 
استرس و اضطراب اشاره دارد، اما رابطه علت و معلولی در این میان مشخص نیست؛ و این 

موضوع نیاز به مطالعه بیشتری دارد. 
»مرکز پیشگیری و کنترل بیماری« آمریکا اعلام کرده است که حدود 25.7 میلیون نفر 
در سراسر جهان به آسم مبتلا هستند و از این تعداد 7 میلیون نفر زیر 18 سال هستند. 
هرچند علت بیماری آسم  ناشناخته است اما می توان علائم آن را توسط دارو در اکثر افراد 

کنترل کرد. 
امروز همه می دانند که بین اختلال های عاطفی مثل اضطراب با ابتلا به آسم ارتباط وجود 
دارد؛ در این راستا محققان تلاش کردند این رابطه را در یک جمعیت آماری مشخص از 
بیماران )نوجوانان( بررسی کنند. اطلاعات به دست آمده از این تحقیق از دیدارهای حضوری 

و تکمیل پرسش نامه توسط افراد شرکت کننده به دست آمده بود.
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محققان موفق به تولید کفش ورزشی جدیدی شده اند که نه تنها از فناوری چاپ سه 
بعدی در ساخت آن استفاده شده بلکه در این فرآیند یکی از نرم افزارهای رایانه ای پیشرفته 

نیز به کار گرفته شده است.
به گزارش خبرگزاری مهر، استفاده از فناوری چاپ سه بعدی در عرصه های مختلف توسعه 
چشمگیری یافته است که صنایع مرتبط با طراحی و تولید تجهیزات و البسه ورزشی از جمله 
آنهاست.اکنون محققان شرکتی موسوم به Under Armour همپای سایر غولهای شناخته 
شده عرصه تجهیزات ورزشی نظیر آدیداس و نایک وارد عمل شده و با بهره گیری از تازه ترین 

دستاوردهای این عرصه، یکی از پیشرفته ترین کفشهای ورزشی جهان را تولید کرده است.
نکته بارزی که در این نوآوری دیده می شود استفاده از نرم افزار رایانه ای برای طراحی و 

در نهایت چاپ حرفه ای این کفش است که آن را از سایر محصولات رقبا متمایز می کند.
شرکت سازنده اعلام کرده که با استفاده از این نوآوری محصولی ارایه شده که ورزشکاران 
در حین استفاده از آن بالاترین پایداری و راحتی را احساس خواهند کرد.این کفش ورزشی 
به تعداد بسیار محدود تولید شده و با قیمت 300 دلار به فروش می رسد. گفته می شود به 
 Under Armour زودی کار تولید انبوه این محصول فناورانه در آمریکا آغاز خواهد شد.شرکت
همچنین خبر داده که در نظر دارد به زودی استفاده از این نوآوری را در طراحی و ساخت 

سایر کفشها از جمله کفشهای طبی نیز آغاز کند.

کشفقدیمیترینسیستمعصبیجهاندرفسیل520میلیونساله

تأثیرداروهایبیشفعالیبرحجماستخوانیکودکان

بهبودعملکردباتریهایلیتیومیبافناورینانو
محققان دانشگاه علم و صنعت با همکاری محققی از کشور هلند موفق شدند با تولید الکترود 

نانوساختار از جنس اکسید آهن، عمر مفید باطری های لیتیومی را افزایش دهند.
به گزارش خبرگزاری مهر، با توجه به کاربرد گسترده ی این باتری ها در صنایع مختلف از 
قبیل صنایع الکترونیک و هوافضا، نتایج این طرح آزمایشگاهی می تواند در آینده  بسیاری از این 

صنایع، به طور مستقیم و غیرمستقیم مؤثر باشد.
باتری های لیتیومی از خانواده باتری های قابل شارژ محسوب می شوند. امروزه باتری های 
لیتیومی یکی از اولین انتخاب ها برای استفاده به عنوان منبع انرژی قابل حمل هستند. با توجه 
به اهمیت روزافزون ذخیره  انرژی در صنایع مختلف، بهبود عملکرد این نوع باتری ها از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.
یکی از عوامل تعیین کننده در موضوع ظرفیت و طول عمر این نوع باتری ها، جنس الکترود 
مورد استفاده در آنها است. تاکنون تحقیقات متعددی در زمینه  انتخاب جنس مناسب الکترود 

انجام شده است.
به گفته  محمد گل محمد مجری طرح، ارزان بودن، غیر سمی بودن و ظرفیت و پایداری 
بالا از مشخصه های اصلی الکترود مورد استفاده در باتری های لیتیومی است. براین اساس 
اکسید آهن به دلیل دارا بودن شرایط مذکور گزینه  مناسبی برای این منظور به شمار می رود.

وی افزود: در این راستا، اکسیدهای آهن با ساختارهای متفاوت توسط محققان مورد بررسی 
قرار گرفته اند. یکی از عیوب این الکترودها کاهش ظرفیت آنها پس از دوره های مکرر شارژ- 
تخلیه است. هدف از انجام این طرح، غلبه بر عیب مطرح  شده از طریق ایجاد تخلخل های 

نانومتری در اکسید آهن بوده است.
این محقق با اشاره به تغییرات حجم الکترود طی دوره های مکرر شارژ- تخلیه به عنوان عامل 
اصلی کاهش ظرفیت آنها گفت: اعمال حفرات نانومتری در الکترود موجب کاهش قابل توجه 

تخریب ناشی از تغییرات حجم و همچنین افزایش سطح مؤثر آن ها می شود.
گل محمد خاطرنشان کرد: اکسید آهن مورد استفاده در این طرح، مگهمیت است که علاوه 
بر ظرفیت برگشت  پذیری بالا، ماده ای ارزان قیمت، در دسترس و غیر سمی است. همچنین 

روش سنتز استفاده شده برای تولید این ماده، روشی آسان و کم هزینه بشمار می رود.
وی در خصوص روند دست یابی به اهداف این طرح افزود: ابتدا اکسید آهن مگهمیت 

متخلخل از طریق روش رسوبی با استفاده از گلیسیرین به عنوان حلال واسط سنتز شد. 
در ادامه فازهای به دست آمده، مکانیزم تشکیل مگهمیت، ریزساختار و اندازه  تخلخل ها با 

روش های مختلف مورد بررسی قرار گرفت.
این محقق گفت: سپس خمیری از این ذرات به همراه بایندر و ماده  هادی تهیه و بر روی 
زیرلایه  مسی ریخته گری دوغابی شد. در نهایت با استفاده از لیتیوم به عنوان الکترود مرجع، 

باتری ساخته و عملکرد آن در دانسیته جریان های مختلف ارزیابی شد.
گل محمد اضافه کرد: نتایج بررسی های ساختاری انجام شده از تشکیل اکسید آهن 
مگهمیت تک فاز متخلخل حکایت دارند. همچنین ارزیابی های صورت گرفته بر باتری 
لیتیومی ساخته شده از الکترودهای از جنس اکسید آهن متخلخل، نشان دهنده  ظرفیت 

بسیار بالاتر این باتری ها نسبت به باتری های متشکل از الکترودهای گرافیتی است.
این تحقیقات حاصل تلاش های فرهاد گلستانی فرد و علیرضا میر حبیبی اعضای هیات 
علمی دانشگاه علم و صنعت، محمد گل محمد دانش آموخته  دوره  دکترای دانشگاه علم و 

صنعت و اریک کلدر عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی دلفت است.

مادرانباردارمیتوانندساعتپیری
جنینهایخودراآهستهکنند

پژوهش محققان دانشگاه "کمبریج" در انگلیس نشان داده است فرآیند پیری حتی پیش 
از متولد شدن آغاز می شود.

به گزارش سرویس پژوهشی ایسنا، این تحقیق که از موش ها برای مدلسازی بارداری و 
رشد جنین استفاده کرده، نشان داد که ارائه یک رژیم غذایی مملو از آنتی اکسیدان ها به 
مادران در زمان بارداری باعث می شود فرزندان آن ها در بزرگسالی با سرعت کمتری پیر شود.

از سوی دیگر کودکان مادرانی که در رحم با سطوح کمتر اکسیژن مواجه بودند، با سرعت 
بیشتری پیر می شوند.

آنتی اکسیدان ها به کاهش سرعت پیری کمک می کنند اما این پژوهش برای نخستین بار 
نشان داد که ارائه آن ها به مادران باردار می توانند ساعت پیری جنین های آن ها را آهسته کند.

این تحقیق که در مجله FASEB منتشر شده، همچنین تاکید دارد که محیط رحم 
می تواند به همان اندازه در برنامه ریزی خطر شروع بیماری قلبی در بزرگسالان مهم باشد.

محققان دریافتند که موش های بالغی که مادران آن ها از سطوح اکسیژن کمتری در 
زمان بارداری برخوردار بودند، "تلومرازهای" کوتاهتری نسبت به موش های متولد شده با 
بارداری عادی داشتند.این نوزادان همچنین مشکلاتی در پوشش داخلی رگ های خونی شان 
تجربه کرده و علائمی را نشان دادند که گویای پیری سریعتر و مستعد شدن آن به ابتلای 
زودهنگام به بیماری قلبی بود اما زمانی که مادران باردار این گروه مکمل های آنتی اکسیدان 
دریافت کردند، خطر بیماری قلبی در میان نوزادان آن ها کاهش یافت.جنینی که مقادیر 
کافی اکسیژن را دریافت کرده بود و مادرش نیز از تغذیه آنتی اکسیدانی استفاده می کرد، 
"تلومراز" بلندتری از موش های محروم از این رژیم داشت.این تحقیق اگرچه بر روی موش ها 
انجام شده، اما نشان می دهد که شاید بتوان از آن بر روی انسان ها استفاده کرد. این پژوهش 
همچنین بر ضرورت حفظ شیوه زندگی سالم برای مادران باردار به منظور سلامت قلب آینده 

فرزندانشان تمرکز دارد. 

پیشرفتهترینکفشورزشیدنیاساختهشد

شناسایی فسیل های یک موجود باستانی شبیه به میگو 
با سر زره پوش که حاوی قدیمی ترین و محافظت  شده ترین 
سیستم  عصبی بوده و می تواند به دانشمندان در کشف تکامل 

سیستم های عصبی حیوانات زنده امروزی کمک کند.
جلب  بقایای  این  ایسنا،  علمی  سرویس  گزارش  به 
 " به  موسوم  مشابه سخت پوستان  موجود  یک  به  توجه 
Chengjiangocaris kunmingensis " تعلق دارد که 520 
میلیون سال قبل در محل کنونی جنوب چین می زیسته 

است.
این فسیل ها یک طناب عصبی شکمی طناب  مانند دارند 
که در کل بدن گسترش یافته و خوشه های قابل مشاهده 
بافت عصبی در کنار این طناب مانند مهره های درون یک نخ 
وجود دارند. دانشمندان دریافتند که حتی سازه های منفرد 

عصبی در این بقایا قابل شناسایی هستند.
آن ها متوجه شدند که توده های بافت عصبی یا گانگلیون ها 
در کنار طناب عصبی شکمی بتدریج کوچکتر شده اند و 
کوچکترین حجم ها آن هایی بودند که از سر موجود دورتر 
بودند. محققان همچنین دریافتند که گانگلیون ها با جفت 
پاها مرتبط بودند که با پیشروی در بدن حیوان، کوچکتر 

شده بودند.
 Chengjiangocaris " موجودات دیگر دارای سیستم عصبی
kunmingensis " با انواع موجود در کرم های مدرن خاص 
مشابه بودند اما در بندپایان این گونه نبود که این امر، سرنخی 
از چگونگی سازگار شدن سیستم های عصبی با تکامل یافتن 
اشکال مختلف حیات در این تبار خویشاوند به دانشمندان 

ارائه کرده است.

" Chengjiangocaris kunmingensis " در دوره کامبرین 
می زیسته  که طی آن، حیات بسرعت متنوع شده است. این 
 fuxianhuiids"موجودات به گروهی از اجداد بندپا موسوم به
" تعلق دارند که اجداد حشرات، عنکبوتیان و سخت پوستان 
محسوب می شوند و دارای سر و پای ذره پوش، بدن های 
قطعه قطعه و چندین پا بوده اند. آن ها احتمالا در ته دریا 
زندگی می کرده اند و غذا را با یک جفت عضله بزرگتر در 

نزدیک سرشان در دهان می گذاشتند.
تحقیقات پیشین در مورد این دوران از حیات به توصیف 
فسیل های پرداخته بودند که شواهدی از مغز اجداد بندپایان 
را ارائه می کردند اما این تحقیق نخستین نمونه ای است که 
یک سیستم عصبی کامل را با جزئیات بسیار دقیق از این 

دوران باستانی توصیف کرده است.

تحقیقات موسسه نظامی پژوهش جراحی آمریکا نشان می دهد، داروهای مورد استفاده برای اختلال کم توجهی- بیش فعالی 
) ADHD ( کودکان می تواند حجم استخوانی آنها را در مقایسه با سایر همسالان خود کاهش دهد.

به گزارش سرویس علمی خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا( منطقه اصفهان و به نقل از پایگاه خبری کتابخانه ملی پزشکی 
آمریکا؛ این داروهای تجویزی شامل ریتالین، آدرال و استراترا می شود. چنین داروهایی معمولاً برای بهبود تمرکز و کمک در 

کنترل رفتارهای تکانشگرانه و بیش فعالی مورد استفاده قرار می گیرند.
به گفته محققان نتایج به دست آمده بیانگر این امر نیست که کودکان نباید از این داروها استفاده کنند، چرا که هنوز مشخص 

نیست آیا این داروها هستند که باعث نازک شدن استخوان می شوند.
پژوهشگران می گویند دلایل بسیاری برای تأثیر این داروها بر استخوان وجود دارد که یکی از آن ها می تواند تأثیر بر رژیم 

غذایی از طریق ایجاد درد معده و پیرو آن کاهش اشتهای کودک داشته باشند.
حتی ممکن است که داروهای )ADHD( به طور مستقیم با تأثیر بر سیستم عصبی سمپاتیک بر حجم استخوانی تأثیر 

بگذارند.
محققان خاطرنشان کردند، یافته های این پژوهش نباید آغازی باشد بر چکاب های پشت سر هم حجم استخوانی کودکان.

به منظور انجام این پژوهش بیش از پنج هزار و 300 کودک آمریکایی 7 الی 8 ساله مورد بررسی قرار گرفتند که به طور 
میانگین یک چهارم کودکان حجم استخوانی اوتیسمی ها کمتر از حد میانگین داشتند.

تصمیم گیری درباره استفاده از داروهای )ADHD( همیشه باید همراه با در نظر گرفتن منافع در برابر معایب آن قرار بگیرد.
استفاده از مکمل های کلسیمی، ورزش و تغذیه سالم و یا قطع کوتاه مدت مصرف دارو بر اساس نظر پزشک نیز می تواند 

در رفع این علائم مؤثر باشد. 

غذاهایسازشناپذیر
متخصصان تغذیه به شما می گویند که کدام خوراکی ها را با هم نخورید تا سالم بمانید 

و عمر طولانی داشته باشید.
بعضی خوراک ها هستند که وقتی کنار هم قرار می گیرند لذت خوردنشان چند برابر 
می شود مثل خوردن چیپس با ماست موسیر یا ریحان همراه کباب. بعضی ترکیب های 
غذایی هم هستند که ارزش غذایی شان در کنار هم چند برابر می شود مثل بروکلی با 
گوجه فرهنگی یا سویا با ماهی سالمون، ولی باید از خیر خوردن بعضی خوراکی ها در 
کنار هم گذشت چون نه تنها باعث نفخ می شوند، بلکه قند خون را هم بالا می برند و 
باعث کاهش جذب ویتامین ها و مواد معدنی می شوند. در ادامه می توانید با چهار نمونه 

از این ترکیبات آشنا شوید.
شیر + چای

چای سیاه سرشار از انواع آنتی اکسیدان ها )antioxidant( یا ترکیبات ضدسرطان است 
که التهاب ناشی از خیلی از بیمار های مزمن در بدن از جمله بیماری های قلبی و عروقی 
و دیابت را کاهش می دهند، اما اضافه کردن تنها چند قطره شیر به چای )شیر گاو یا 
شیر سویا( این تاثیر را خیلی سریع از بین می برد. پروتئین شیر به آنتی اکسیدان های 
موجود در چای می چسبد و اجازه نمی دهد که در بدن جذب شود. پس اگر می خواهید 
با خوردن چای خود را در برابر رادیکال های آزاد و ترکیبات سرطان زا بیمه کنید، چای 
را بدون شیر بنوشید. نکته مهم دیگر این است که ترکیب کردن چای با شیر نه فقط از 
خواص چای می کاهد، بلکه مانع جذب کلسیم شیر هم می شود. از آنجا که چای حاوی 
کافئین است، اجازه نمی دهد کلسیم به سلول های بدن برسد، پس اگر می خواهید طعم 
چای را عوض کنید، شاید بد نباشد یکی، دو قطره آب لیمو به آن اضافه کنید که اتفاقا 

خاصیت آنتی اکسیدانی اش را نیز بالا می برد.
نان سفید + مربا

مربا جزو جدانشدنی سفره صبحانه ایرانی است، اما اگر نمی خواهید به طور کامل از 
خوردن آن محروم شوید، حداقل مربا را با نان های سفید مثل نان لواش یا نان باگت 
نخورید. هم نان سفید و هم مربا مملو از قندهای ساده هستند که بیشترین و بدترین 

تاثیر را بر قند خون دارند.
وقتی این دو را با هم مخلوط می کنید )درست مثل وقتی که سیب زمینی سرخ کرده 
را با نوشابه نوش جان می کنید(، فاجعه درست می شود! چنین ترکیبی قند خون را به 
سرعت بالا می برد و بدن باید به سختی تلاش کند تا با آزاد کردن مقادیر بالای انسولین 
از پانکراس )pancreas( یا لوزالمعده، قند را پایین بیاورد. وقتی انسولین با این حجم وارد 
خون شود، قند دوباره پایین می آید و علائمی نظیر خستگی، اختلالات خلق و خو و 
تحریک پذیری را به دنبال خواهدداشت. در نتیجه باز هم سراغ قند ساده می روید تا 
بدن تان را شارژ کنید و این سیکل معیوب تا ابد ادامه دارد! در بلندمدت این عادت، 
پانکراس را ضعیف می کند و باعث به وجود آمدن حالتی به نام مقاومت به انسولین در 
بدن می شود. در نتیجه قند خون به مرور بالا می رود و احتمال ابتلا به دیابت نوع دو 

افزایش پیدا می کند.
متخصصان پیشنهاد می کنند اگر نمی توانید از خیر خوردن مربا به خصوص در وعده 
صبحانه بگذرید، حداقل آن را با نان های سبوس دار میل کنید تا هضم و جذبش 

طولانی تر شود و به آرامی قند خون را بالا ببرد.
سالاد + سس های بدون چربی

وقتی سالادتان را با سس ها یا چاشنی های مطلقا بدون چربی میل می کنید؛ درست 
مثل این است که در مسیر جذب مواد مغذی یک تابلو ورود ممنوع گذاشته باشید! یکی 
از مقالات منتشر شده در »American Journal of Clinical Nutrition« نشان داد که 
کارتنوئیدها )رنگ دانه هایی که در میوه ها و سبزیجات زرد، قرمز و نارنجی وجود دارد( 
برای جذب در بدن نیاز به چربی دارند. اهمیت این رنگ دانه ها در این است که مانع 

سرطان، تخریب سلولی و بیماری های قلبی و عروقی می شوند.
البته وقتی توصیه می شود که سالاد را با چربی مصرف کنید، منظورمان این نیست که 
دو، سه قاشق بر سس مایونز بریزید و دلی از عزا درآورید، بلکه چند قطره روغن زیتون با 

هسته انگور کفایت می کند.
عدس + سرکه

سرکه حاوی ماده ای شیمیایی به نام »تانن« )tannin( است. وقتی تانن با خوراکی هایی 
که منشا گیاهی دارند و منبع آهن محسوب می شوند- از جمله سویا، عدس و...- مخلوط 
شود، جلوی جذب آهن را می گیرد. این مسئله به خصوص برای کسانی اهمیت دارد که 
گیاه خوار یا خام گیاه خوار هستند و دریافت آهن در رژیم غذایی شان پایین است و بیشتر 
آهنی هم که دریافت می کنند از نوع »غیرهم« است که قابلیت جذب چندانی ندارد، پس 

اگر با تانن مخلوط شود، احتمال جذب شدنش به شدت پایین می آید.

و  املاح  می توانیم  غذا  خوردن  با  طبیعی،  به طور   
ویتامین های مورد نیاز بدنمان را تأمین کنیم. این ترکیبات 
ارگانیك باعث بهبود عملکرد اعضای داخلی بدن می شوند و به 
همین دلیل، در برخی مواقع که بدن با کمبود منابع ویتامین 
یا املاح مواجه می شود، پزشك استفاده از مکمل ها را توصیه 
می کند. اما مصرف مکمل های ویتامینی و معدنی هم خالی 

از ایراد نیست.
این مکمل ها تا وقتی که طبق دستور پزشك و تحت 
آزمایش های کنترل شده مصرف شوند، مشکل چندانی ایجاد 
نمی کنند اما اگر بیش از نیاز بدنتان یا به صورت خودسر 
شروع به مصرف آنها کنید، باید منتظر عواقب زیادی باشید.

A ویتامین
ویتامین A ممکن است شما را یاد هویج بیندازد. اما به 
جز هویج، جگر، گوجه فرنگی، شلغم، اسفناج، فلفل تند، لبو 
و زرده تخم مرغ هم حاوی مقادیر زیادی ویتامین A هستند. 
این ویتامین برای بهبود بینایی، حفظ سلامتی سطح چشم، 
سلامتی پوست و سلامتی مویرگ ها مؤثر است، مقاومت 
بدن را زیاد کرده و سلامت دستگاه تنفسی را تأمین می کند. 
اما اگر بیش از آنچه بدنتان نیاز دارد ویتامین A یا قرص 
آن را استفاده کنید، دچار مسمومیت ویتامینی می شوید. 
خشك شدن پوست بدن، شکنندگی ناخن ها، ریزش مو، 
و  خستگی  بی اشتهایی،  لثه ها،  التهاب  لب ها،  خشکی 
کوفتگی، سردرد، تحریك پذیری و استفراغ از عوارض مصرف 

بیش از حد ویتامین A است.
C ویتامین

شاید فکر کنید روزی چند لیوان آب پرتقال خوردن یا 
نوشیدن محلولی که چند قرص جوشان ویتامین C در آن 
انداخته اید، جایگزین خوبی برای نوشیدنی های قندی در 
طول روز است اما اشتباه می کنید. زیاده روی در مصرف این 
ویتامین هم می تواند سلامتی شما را تهدید کند. ویتامین

C در مقدار مناسب، باعث ارتقای مقاومت بدن در برابر 
بیماری ها، استحکام بافت پیوندی، استحکام استخوان ها، 

دندان ها و لثه می شود. 
بهترین منابع ویتامینC هم مرکبات، سبزیجات سبز برگ، 
کیوی، توت فرنگی و فلفل سبز هستند. این ویتامین جزو 
آنتی اکسیدان هاست و در پیشگیری از سرطان و بیماری های 
قلبی - عروقی مؤثر است. اما با همه اینها زیاده روی در 
دریافت ویتامینC می تواند منجر به اختلالات گوارشی، 
ویتامین  این  از سوی دیگر،  اسهال و سنگ کلیه شود. 
 Cاعتیادآور است و اگر بدنتان به مقادیر زیادی از ویتامین
عادت کند، دیگر مصرف روزانه غذاها و میوه ها پاسخگوی 

نیاز بدن شما نخواهد بود.
D ویتامین

ویتامین D هم از آن دسته ویتامین هایی است که پزشکان 
زیاد برای افراد تجویز می کنند. جالب است بدانید که در ایران 
کمبود یا فقر ویتامینD مشکل شایعی است که در زنان و 
کودکان وضعیت شدیدتری وجود دارد. ویتامین D محلول 
در چربی است و مصرف بیش از حد آن، به خصوص اگر 
همراه با مصرف زیاد کلسیم باشد، می تواند به مسمومیت 

منجر شود.
 اگر بدون تجویز پزشك یا بیشتر از آنچه پزشك تجویز 
کرده از قرص و آمپول ویتامین D استفاده کنید، کلسیم 
در بافت های نرم مانند کلیه ، ریه، قلب و گوش شما رسوب 
می کند و دچار عوارض کلیوی و قلبی و ریوی می شوید. 
استفراغ،  تهوع،  سردرد،  مثل  دیگری  عوارض  همچنین 
ضعف، تشنگی زیاد، افزایش حجم ادرار، یبوست و اختلالات 

گوارشی در انتظار شماست.

E ویتامین 
ویتامین E را ویتامین جوانی می نامند. به همین دلیل 
خیلی ها تمایل به مصرف زیاد این ویتامین دارند. ویتامین

E باعث استحکام غشاهای سلولی و محافظت از سلول 
می شود، خاصیت آنتی اکسیدانی دارد و از بروز سرطان و 
بیماری های قلبی جلوگیری می کند. این ویتامین به طور 
طبیعی در جوانه ها، آجیل، حبوبات، غلات سبوس دار و 
روغن های گیاهی وجود دارد. اما مصرف این ویتامین که 
محلول در چربی هم هست، اگر بیش از اندازه باشد می تواند 
تهدیدی برای سلامتی شما به حساب بیاید. این ویتامین با 
رسوب کلسیم در استخوان ها اختلال ایجاد می کند؛ باعث 
اختلال در ذخیره ویتامین  A در کبد می شود و مقدار آن 
را کاهش می  دهد و می تواند زمان انعقاد خون را افزایش 
دهد. ویتامین E اگر بیش از حد و در قالب قرص، کپسول 
یا آمپول مصرف شود، باعث مسمویت ویتامینی در بدن 

خواهد شد.
B6 ویتامین

ویتامین B6 یکی از ویتامین های ضروری در سلامت 
ماست که به خون سازی هم کمك زیادی می کند. بهترین 
منابع این ویتامین، گوشت، غلات سبوس دار، سبزی ها و 
مغزها هستند اما اگر به شکل بی رویه از ویتامین B6 استفاده 
کنید، به ویژه با مصرف داروهای حاوی این ویتامین، ممکن 
است دچار عوارض عصبی شوید، ضعف و بی خوابی را تجربه 
کنید یا حتی نشانه هایی از اختلالات تعادل و راه رفتن در 

شما دیده شود. 
اسید فولیك

خیلی از خانم ها با یا بدون تجویز پزشکشان به خوردن 
گفت  بتوان  شاید  درواقع  می آورند.  روی  اسیدفولیك 
اسیدفولیك یکی از پرمصرف ترین مکمل های ویتامینی است. 
این ویتامین، در گروه B قرار دارد و اگر در خوردن آن افراط 
کنید، موجب دفع روی و کمبود این ماده معدنی در بدن 

شما می شود.
آهن

آهن یکی از مهم ترین املاحی است که کمبود آن در 

بدن می تواند باعث کم خونی شده و سلامت شما را تهدید 
کند. کمبود آهن در زنان بسیار شایع است و علائمی مثل 
خستگی و احساس کسالت را در پی دارد. البته این دلیل 
نمی شود سرخود آهن مصرف کنید. زیاده روی در مصرف 
آهن می تواند باعث مسمومیت بدن شده، کبد را بزرگ کند، 
درد شکمی، آریتمی قلب و تولد نوزادان نارس یا ناقص را در 
پی داشته باشد. میزان طبیعی استفاده از آهن، به ازای هر 

کیلوگرم از وزن بدن، 20میلی گرم برآورد می شود.
شایعات ویتامینی

درباره ویتامین ها چند شایعه یا اظهارنظر غیرعلمی وجود 
دارد که در ادامه برایتان می گوییم:

از  ویتامین  مولتی  از حد قرص های  بیش  1- مصرف 
حملات قلبی یا سرطان جلوگیری می کند: اتفاقا برعکس. 
نتایج تحقیقات نشان می دهد که دریافت بیش از اندازه 

آنتی اکسیدان ها، می تواند باعث حملات قلبی شود.
2- ویتامین ها تداخلی در مصرف داروها ایجاد نمی کنند: 
این هم یك تصور اشتباه دیگر است. محققان دریافته اند 
همراه  به  آنتی اکسیدانی  ترکیبات  و  ویتامین ها  مصرف 
داروها  این  اثر  از  مانع  کلسترول،  پایین آورنده  داروهای 

می شود.
3- ویتامین اضافی بدن خودبه خود دفع می شود: اینطور 
نیست. بسیاری از ویتامین های قابل حل در آب زمانی که به 
میزان زیادی مصرف شوند دفع می شوند، اما انواع دیگر آنها 
در بدن باقی می مانند. این ویتامین ها می توانند سمی شوند و 

عوارض جانبی جدی برای بدن داشته باشند.
نکاتی درباره مصرف ویتامین ها و املاح

قرص آهن را همراه با شیر و لبنیات یا همزمان با قرص 
کلسیم مصرف نکنید چون جذب آهن را کاهش می دهد.

بهتر است قرص کلسیم در شب خورده شود چون جذب 
بهتری خواهد داشت.

ویتامین های گروه B محلول در آب هستند. پس بهتر 
است این ویتامین ها همزمان با خوردن غذا مصرف شوند.

ویتامین C نباید قبل از خواب مصرف شود چون ماده ای 
محرك است و باعث پریدن خوابتان می شود.

نكاتي مهم درباره مصرف ویتامین ها 
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اجتماعی 6

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد:

آمادگی3هزارنفرازپرسنلشهرداری
برایخدماترسانیبهمسافراننوروزی

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم از آمادگی 3000 نفر از پرسنل 
شهرداری برای خدمات رسانی به مسافران نوروزی خبر داد. 

سیدمحسن میرهادی در جلسه کمیته نظارت، آمار و ارزیابی ستاد تسهیلات زائرین 
استان قم، با اشاره به روند آماده سازی روند خدمات رسانی به زائرین و همشهریان قمی 
در ایام نوروز، اظهار کرد: تشکیلات شهرداری برای ستاد تسهیلات نوروزی شکل گرفته و 

کمیته های مختلف شهرداری شکل گرفته است.
وی از تشکیل 9 کمیته و هشت ستاد در شهرداری برای ستاد تسهیلات نوروزی خبر داد 
و افزود: در سطح مناطق نیز ستادها و کمیته های اجرایی تشکیل شده و روند تشکیلاتی در 

حال آماده کردن تسهیلات لازم برای مسافران هستند.
مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم با تاکید بر ضرورت اطلاع 
رسانی به زائرین در ایام نوروز تصریح کرد: اطلاع رسانی در اولویت برنامه های شهرداری 

است تا مسافرین مشکلی در هنگام ورود و عبور و مرور در شهر نداشته باشند.
وی ادامه داد: با هماهنگی مجموعه های مرتبط تابلوهای لازم در سطح شهر نصب شده 

است و کمبودهای لازم نیز احصا شده تا با نصب بنر حیطه اطلاع رسانی گسترده شود.
میرهادی ارائه نقشه های آنلاین به شهروندان و مسافران را از دیگر برنامه های اطلاع رسانی 
عنوان کرد و افزود: بسترهای لازم در حال آماده سازی است تا مردم از برنامه های آنلاین و 

همچنین نقشه های مکتوب شهرداری استفاده کنند.
وی به آماده سازی 17 بوستان به عنوان اسکان زائر خبر داد و افزود: بوستان امام رضا، 

فدك و علوی نیز به عنوان کمپینگ ایام نوروز اماده شده اند.
مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم با تاکید بر ضرورت جلوگیری از 
چادرخوابی در مناطق شهری از جمله مرکز شهر و اطراف مسجد مقدس جمکران تصریح 
کرد: توسعه خدمات اسکان سطح بوستان ها در راستای جلوگیری از نصب چادر در هسته 

مرکزی شهر است.
وی پاکسازی ورودی های شهر را مورد تاکید قرار داد و گفت: رنگ آمیزی جداول و 

دیوارهای بدنما در سطح شهر نیز در حال انجام است.
میرهادی نظافت و پاکیزگی سطح شهر در ایام نوروز را مورد توجه قرار داد و افزود: در 
راستای نظارت شهر و جلوگیری از تخلفات نیز برنامه هایی در نظر داریم که در ایام پایانی 

سال انجام می شود.
وی از آمادگی 3 هزار نفر از پرسنل شهرداری در ایام نوروز برای خدمت رسانی به مردم 
خبر داد و افزود: 270 دستگاه ماشین آلات مکانیزه نیز در ایام نوروز آماده جمع آوری 

پسماند و خدمات رسانی به مردم هستند.

 مدیر عامل سازمان میادین شهرداری قم  خبرداد:

استقرار30ایستگاهتوزیعمیوهنوروزیدر
سطحشهرقم

مدیر عامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم گفت: 
بازارهای عرضه ارزاق و مایحتاج مردمی شهرداری قم در ایام نوروز آماده خدمت رسانی 

به مردم هستند. 
علیرضا مظفری در جلسه کمیته تامین ارزاق و مایحتاج مردمی ستاد تسهیلات زائرین 
و خدمات سفر ، با اشاره به روند آماده سازی شهر برای میزبانی از مردم و زائرین در ایام 
نوروز اظهار کرد: 17 فروشگاه همشهری در سطح شهر وجود دارد که در حال آماده سازی 

برای ایام نوروز می باشند
وی با تاکید بر اینکه 28 فروشگاه ریحان نیز برای فروش میوه در ایام نوروز آماده می 
باشند، خاطرنشان کرد: جایگاه های سی ان جی نیز آماده هستند و تمهیدات لازم برای 

پشتیبانی در نظر گرفته شده است.
مدیر عامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم از 
استقرار 30 ایستگاه توزیع میوه نوروزی در سطح شهر خبر داد و افزود: با همکاری سازمان 
تعاون روستایی 700 تن پرتغال 300 تن سیب برای توزیع در ایام نوروز در این غرفه ها 

در نظر گرفته شده است.
وی اضافه کرد: سازمان تعاون روستایی تامین کننده اقلام کالایی برای این غرفه ها است 

که از 25 اسفند برنامه توزیع آغاز خواهد شد. 
مظفری با اشاره به مشکلات مالی سازمان میادین، تصریح کرد: با وجود مشکلات مالی 

برنامه های خوبی در نظر گرفته شده و روند خدمات در حال برنامه ریزی است.
وی با بیان اینکه به دنبال درآمدزایی برای سازمان هستیم، خاطرنشان کرد: اگر درآمد 
پایدار وجود داشته باشد می توانیم کمك شهر باشیم و روند مطلوب تری در خدمات رسانی 

به مردم و زائرین داشته باشیم. 
مدیر عامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم 
با اشاره به طی روند آغاز شهرك خودرویی با 260 میلیارد تومان اعتبار توسط بخش 
خصوصی، گفت: تا پایان فروردین عملیات اجرایی پروژه آغاز خواهد شد و در زمان واگذاری 

اعتبار خوبی در اختیار شهرداری قرار خواهد گرفت.

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم  خبرداد:

تعطیلییکهفتهایاجرایپروژههای
عمرانیدرایامنوروز

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم گفت: پروژه های عمرانی قم به 
مدت یك هفته در ایام نوروز تعطیل است. 

عباس حلوایی زاده با اشاره به انجام پروژه های عمرانی متعددی که در قم در حال اجراست، 
 اظهار کرد: به صورت شبانه روزی برای اتمام این پروژه ها تلاش می شود تا به موقع به 

بهره برداری برسد.
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم گفت: یکی از این پروژه ها، 
پروژه بلوار مرجعیت است که از خیابان انسجام تا تقاطع شهید کریمی به اجرا می رسد و از 

مهمترین پروژه های شهری محسوب می شود.
وی با اشاره به قرار گرفتن در آستانه تعطیلات نوروزی بیان کرد: تمام پروژه های عمرانی 

قم تا روز 28 اسفندماه سال جاری فعال هستند.
حلوایی بابیان اینکه بسیاری از کارکنان پروژه های عمرانی تا کنون تعطیلی نداشته اند 
تصریح کرد: پروژه های عمرانی قم به مناسبت فرا رسیدن عید نوروز از 29 اسفند تا هفتم 

فروردین سال جدید تعطیل است و از روز هفتم به بعد روند اجرای پروژه ها آغاز می شود.
وی با بیان اینکه بیش از نیمی از کارکنان پروژه های عمرانی از هفتم فروردین مشغول 
فعالیت می شوند، گفت: برخی از گروه هایی که در پروژه های عمرانی مشغول کار هستند 
2 ماه و نیم است که مرخصی نداشتند و اکنون فرصت خوبی است که برای استراحت و 

مرخصی نزد خانواده هایشان باز گردند.

احمد ترکمن اعلام کرد:

افزایشسرانهفضایسبزمنطقهپنج
به5.2مترمربع

شهردار منطقه قم پنج از افزایش سرانه تولید فضای سبز در این منطقه خبر داد و گفت: 
سرانه تولید فضای سبز به 5.2 مترمربع در سال جاری رسیده است. 

احمد ترکمن  با اشاره به اقدامات انجام شده در سال جاری اظهار کرد: سرانه تولید فضای 
سبز در منطقه پنج و تا سال 94، 4.6 متر بوده که با رشد 0.8 به حدود 5.2 مترمربع رسیده 
است. وی افزود: در بوستان های شهید کلهری، نشاط و بوستان های اطراف مسجد مقدس 

جمکران توسط شهرداری اقداماتی نظیر درختکاری، سکوسازی و.. صورت گرفته است.
ترکمن با بیان اینکه دو محل توزیع اصله نهال رایگان در منطقه وجود دارد، تصریح 
کرد: در طی چند روز گذشته حدود 2 هزار و 500 اصله نهال مثمر و غیرمثمر به مردم 
تحویل داده  شده است. وی ادامه داد: نهال های مثمر در چهار نوع توت، انار، انگور و انجیر 
و نهال های غیر مثمر در دو نوع کاج و ون هستند. شهردار منطقه پنج قم با اشاره به 
سیاست های شهرداری برای سال آتی اظهار کرد: یکی از اهدافی که شهرداری منطقه 
پنج برای سال آینده در نظر دارد، خرید باغ ها و زمین هایی است که قرار است به مجتمع 
مسکونی یا تجاری تبدیل شود. وی خاطرنشان کرد: خرید این باغ ها سبب کاهش قطع 

درختان و افزایش سرانه تولید فضای سبز در منطقه می شود.
ترکمن لوله گذاری آب خام را از دیگر اهداف شهرداری منطقه پنج برای سال آینده 
برشمرد و تصریح کرد: لوله گذاری آب خام در تمام خیابان ها و فضاها سبب استفاده بهینه 

از آب می شود. 

رئیس پلیس آگاهی استان قم  اعلام کرد:

اعترافسارقبهسرقتECUخودروهایپیکان

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری یک سارق کامپیوتر 
خودروهای پیکان و اعتراف متهم به 33فقره سرقت در قم خبر داد. 

سرهنگ احمد کرمی در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: در 
پی وقوع چندین فقره سرقت کامپیوتر خودروهای پیکان) ECU(در قم، موضوع در 
دستور کار مأموران آگاهی استان قم قرار گرفت. به گفته وی با انجام اقدامات اطلاعاتی و 
کنترل مجرمین آزاد شده یک مالخر با 3فقره سابقه کیفری در این رابطه شناسایی شد. 
رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود:تیمی متشکل از کارآگاهان این پلیس طی چند 
روز متوالی نامبرده را تحت کنترل قرار داده و وی در یک عملیات غافلگیرانه حین خرید 
هشت دستگاه کامپیوتر خودرو مسروقه دستگیر شد. وی با بیان اینکه در این عملیات 
سارق نیز دستگیر شد، افزود:نامبرده اهل یکی از استان های غربی و دارای 7 فقره سابقه 
کیفری است که با اعتراف به33فقره سرقت ECU از خودروهای پیکان اذعان کرد، 
شبانه با پرسه زنی با یک دستگاه خودرو پیکان و یا موتورسیکلت خودروهای پیکان فاقد 
تجهیزات ایمنی را مورد شناسایی و اقدام به سرقت کامپیوتر این خودروها می کرده 
است. سرهنگ کرمی گفت:نهایتاً با شناسایی محل های سرقت، اموال مکشوفه تحویل 
مالباختگان شد و متهمان نیز با قرار قانونی مناسب روانه زندان شدند. رئیس پلیس 
آگاهی استان قم در خاتمه با توصیه به شهروندان خواست، خودروهایشان را به تجهیزات 

بازدارنده و وسایل ایمنی خودرو تجهیز کنند. 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم  اعلام کرد:

برخوردباناهنجاریهایچهارشنبهآخرسال
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم از آمادگی کامل نیروی انتظامی قم در 

برخورد با ناهنجاری های چهارشنبه آخر سال در این استان خبر داد. 
سرهنگ صیاد درویشی ، در خصوص اقدامات و تدابیر نیروی انتظامی برای مقابله 
با حوادث و نا امنی های چهارشنبه آخر سال، اظهار داشت: پلیس آمادگی کامل را 
برای اجرای طرح های ترافیکی، امنیتی و انتظامی در روزهای پایانی سال دارد تا فضای 
شهر را به سوی کاهش ناهنجاری ها پیش ببرد. وی گفت: معاونت اجتماعی پلیس 
اقدامات فرهنگی و اجتماعی لازم برای پیشگیری از ناهنجاری های چهارشنبه آخر سال 
انجام داده است. معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم با بیان اینکه روند وقوع 
حوادثی که آسیب جدی به همشهریان در چهارشنبه پایان سال وارد می سازد طی 
سال های اخیر رو به کاهش است، افزود: پلیس در این ایام در تمامی معابر و میادین مهم، 
بوستان های بزرگ شهری و همچنین اطراف شهر و مناطق حساس حضور پر رنگ دارد.

وی بیان کرد: پلیس با حضور خود علاوه بر اینکه به روان سازی ترافیک می پردازد،  با 
هرگونه ناهنجاری که حالت مجرمانه داشته باشد نیز برخورد خواهد کرد.

درویشی گفت: پیش بینی شده طی سال جاری با توجه به اقدامات فرهنگی و 
اجتماعی انجام گرفته، پلیس کمتر به برخورد و مقابله بپردازد اما با هرگونه ناهنجاری 
و یا مزاحمت که منجر به بی نظمی در جامعه شود و حالت مجرمانه نیز داشته باشد و 

امنیت شهر را نیز بر هم بزند برخورد می شود.

مردی با ازدواج با زنان پولدار اقدام به سرقت طلا و جواهرات 
آنان می کرد، توسط پلیس شناسایی و دستگیر شد.

بیست و یکم شهریور ماه، وقوع یک فقره سرقت منزل در 
فرجام- خیابان سراج به کلانتری 126 تهرانپارس اعلام شد 
؛ با حضور مأمورین کلانتری در محل ، خانم در اظهاراتش به 
کارآگاهان عنوان داشت که پس از مراجعت به منزل متوجه 
سرقت طلا و جواهرات داخل خانه به ارزش تقریبی 50 

میلیون تومان شده است .
پرونده سرقت در پایگاه چهارم

 پلیس آگاهی تهران بزرگ:
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع "سرقت منزل" و به 
دستور بازپرس شعبه ششم دادسرای ناحیه 4 تهران ، پرونده 
جهت رسیدگی در اختیار پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران 

بزرگ قرار گرفت.  
سرقت داخلی است

کارآگاهان تیم بررسی صحنه سرقت پایگاه چهارم پلیس 
آگاهی تهران بزرگ با حضور در محل به بررسی صحنه 
سرقت  پرداخته و در نظریه کارشناسی اعلام کردند که 
سارق یا سارقین بدون هرگونه تخریب در ورودی آپارتمان ، با 
اطلاع از غیبت شاکیه و همچنین محل دقیق نگهداری طلا و 

جواهرات اقدام به سرقت کرده اند .   
با توجه به نظریه کارشناسی تیم بررسی صحنه سرقت 
، کارآگاهان جهت شناسایی و دستگیری سارق یا سارقین 
به تحقیق از دوستان و اطرافیان شاکی پرونده پرداختند ؛ 
شاکی پرونده در اظهارات خود عنوان داشت که در طول روز 
در محل کار به سر می برد و روز سرقت نیز طبق روال در 
محل کارش حضور داشته است ؛ وی در ادامه اظهاراتش به 
کارآگاهان گفت : "زمانیکه وارد خانه شدم ، به هیچ عنوان 
متوجه سرقت نشده بودم چراکه هیچگونه بهم ریختگی در 
وسایل منزل وجود نداشت تا اینکه پس از مراجعه به محل 

نگهداری طلا و جواهرات خود متوجه سرقت آنها شدم. 
شکایت فقدان همسر

دو روز پس از تاریخ سرقت منزل
  به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ، دو روز پس از تشکیل 
پرونده سرقت منزل ، شاکی پرونده بار دیگر به کلانتری 126 
تهرانپارس مراجعه و اینبار عنوان کرد که همسرش بنام 
محمد .ش ) متولد 1355 ( دو روز است که از خانه خارج 

شده و دیگر مراجعتی به خانه نداشته است.
با طرح شکایت اخیر ، پرونده مقدماتی با موضوع "فقدان 

افراد" تشکیل و به دستور بازپرس شعبه دوم دادسرای ناحیه 
27 تهران ، پرونده جهت رسیدگی اختیار پایگاه چهارم پلیس 

آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت . 
تشکیل دومین پرونده فقدان
 با موضوع فقدان مشابه!!:  

همزمان با تشکیل دو پرونده سرقت منزل و فقدان همسر 
توسط یک نفر در پایگاه چهارم ، پرونده فقدان دیگری به 
پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران بزرگ ارجاع شد که طی 
آن خانمی عنوان نمود که همسرش چند روز پیش از خانه 
خارج شده و دیگر مراجعتی به منزل نداشته است .  زمانیکه 
مشخصات و تصاویر همسرِ این خانم از وی اخذ و مورد 
بررسی قرار گرفت ، مشخص شد که فقدانی دو پرونده ی 
در حال رسیدگی در پایگاه چهارم پلیس آگاهی در حقیقت 
متعلق به یک نفر بنام "محمد . ش" ) متولد 1355 ( است !! 
؛ بلافاصله تحقیقات از محل سکونت شاکی پرونده ی فقدان 
دوم در دستور کار کارآگاهان قرار گرفت و این خانم پس از 
مراجعت به خانه و وارسی اموال داخل خانه به مأمورین اعلام 

کرد که تمامی طلا و جواهراتش به سرقت رفته است.
 دستگیری متهم

با توجه به شیوه و شگرد محمد . ش در فریب دو شاکی و 
سرقت طلا و جواهرات از منازل هر دو نفر آنها ، دستگیری 
وی به صورت در دستور کار کارآگاهان پایگاه چهارم پلیس 

آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت.  با انجم اقدامات ویژه پلیسی ، 
کارآگاهان اطلاع پیدا کردند که متهم پس از آخرین سرقت ، 
به عنوان سرایه دار و نگهبان در یک مجتمع مسکونی درغرب 
تهران مشغول بکار شده است ؛ با شناسایی دقیق مخفیگاه 
متهم در محدوده بزگراه شهید اشرفی اصفهانی ، متهم 
دستگیر و صراحتا به سرقت منزل هر دو شاکی اعتراف کرد.  

شناسایی سومین شاکی پرونده 
در ادامه رسیدگی به پرونده ، سومین خانمِ مالباخته نیز 
پس از اطلاع از دستگیری متهم و بهمراه پرونده ارجاعی از 
کلانتری 135 آزادی به پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران 
بزرگ مراجعه و متهم را مورد شناسایی قرار داد ؛ این خانم 
در شکایت خود عنوان کرد : چندی پیش با ] متهم [ ازدواج 
کردم  تا اینکه پس از گذشت مدت کوتاهی ، وی به بهانه 
پیگیری اقدامات اداری در خصوص ساختن آپارتمان در 
محل زمین پدری بنده اقدام به گرفتن وکالت کاری در این 
خصوص کرد اما پس از گذشت مدت کوتاهی خوشبختانه 
متوجه شدم که وی قصد داشته تا با تهیه این وکالت اقدام 
به کلاهبرداری از من نماید ؛ دقیقا از همان زمان وی ناپدید 
شد تا اینکه چند روز پیش متوجه شدم که تمامی طلا و 
جواهراتم به ارزش تقریبی 30 میلیون تومان توسط وی به 
سرقت رفته است .  سرهنگ کارآگاه فخرالدین افراسیابی ، 
رئیس پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران بزرگ ، با اعلام این 
خبر گفت : در بررسی اسناد و مدارک شناسایی بدست آمده 
از متهم ، کارآگاهان موفق به شناسایی تعداد دیگری از شکات 
زنی شدند که متهم بدین شیوه و شگرد ) ازدواج با شکات ( 
اقدام به جلب اعتماد و در ادامه سرقت اموال باارزش آنها از 
جمله طلا و جواهرات کرده است ؛ متهم در تحقیقات اولیه 
صراحتا به سرقت طلا و جواهرات هر سه شاکی پرونده اعتراف 
نموده و تحقیقات جهت شناسایی سایر شکات و مالباختگان 
در دستور کار کارآگاهان پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران 
بزرگ قرار گرفته است .  سرهنگ کارآگاه فخرالدین افراسیابی 
در پایان اعلام این خبر با تأکید بر این اصل که "هویت و 
اظهارات شکات بویژه در چنین پرونده هایی کاملا محرمانه 
محسوب می شود" ، گفت : از کلیه شکات و مالباختگانی 
که بدین شیوه و شگرد مورد فریب ، کلاهبرداری و یا سرقت 
اموال قرار گرفتند دعوت می شود جهت شناسایی متهم و 
پیگیری شکایات خود به نشانی پایگاه چهارم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ در سیدخندان - خیابان ابوذر غفاری - جنب 

کلانتری 120 سیدخندان مراجعه نمایند.

ازدواجبازنانشیوهسرقتهایطلایینگهبانساختمان

رییس پلیس فتای ناجا اعلام کرد؛

کلاهبرداری80میلیاردیاعدامیهاازداخلزندان
رییس پلیس فتای ناجا از انهدام باند زندانیان محکوم به اعدام 
که اقدام به کلاهبرداری تلفنی از بیش از 11 هزار شهروند کرده 

بودند، خبر داد.
 سردار کمال هادیان فر در حاشیه نشست خبری خود، به 
تشریح جزییات یکی از پرونده های کلاهبرداری تلفنی پرداخت 
و گفت: با پیگیری های انجام شده و بررسی های ماموران، با 
باندی مواجه شدیم که دارای 23 عضو بود و بیش از 80 درصد 
از اعضای آن نیز داخل زندان بودند و احکام سنگینی داشتند؛ 
به طوری که 11 نفر از آنها به دلیل ارتکاب به جرایم مختلف 

به اعدام محکوم شده و در واقع چیزی برای از دست دادن 
نداشتند.وی با بیان اینکه اعضای این باند اقدام به کلاهبرداری 
80 میلیارد تومانی از 11 هزار نفر کرده بودند، گفت: البته 
پیش بینی می شود که تعداد شاکیان به 14 هزار نفر افزایش 
یابد.رییس پلیس فتای ناجا در تشریح شیوه کلاهبرداری 
این افراد گفت: مجرمان همزمان با بیش از 4000 سیم کارت 
پیامکی را به شهروندان با محتوای اینکه برنده سفر به عتبات 
شده اید، ارسال می کردند و پس از تماس این افراد، آن را مقابل 
دستگاه عابربانک کشانده و اقدام به برداشت از حساب شان 

می کردند.هادیان فر با بیان اینکه این باند بیش از 11 هزار 
شاکی داشته است، گفت: متاسفانه برخی از شهروندان فریب 
پیامک های اینچنینی را خورده و در آستانه سال نو نیز این 
دست از اقدامات مجرمانه افزایش می یابد. لازم است کسانی که 
قصد سفر به عتبات یا دیگر نقاط گردشگری و زیارتی را دارند، 
حتما از مراکز مجاز که مورد تایید هستند نسبت به دریافت 
بلیت خود اقدام کنند.رییس پلیس فتای ناجا افزود: در صورت 
خرید اینترنتی تنها فروشگاه هایی معتبر هستند که دارای نماد 

تجارت الکترونیکی یا همان اینماد هستند. 

مریم ایوبی 

آنچه شخصیت آدمی را شکل می دهد، بی شك 
متاثرازفضایی می باشد که در آن پرورش یافته است. 
آنچه می پسندد نشات از آن چیزی می گیرد که در 
گذشته اش مشاهده نموده و آنچه می داند همانی 
است که در کودکی و نوجوانی آموخته است. بنابراین، 
ایجاد محیطی آرام، دوست داشتنی و لذت بخش، 
موجب جلب توجه وتمایل دانش آموزان برای حضور 

در مدرسه و ارتقای سلامت روانی آنان می شود.
مدرسه در کنار دارا بودن شرایط فوق ، مکانی است 
که با هدف »پرورش« و »آموزش« شکل گرفته است. 
ازاین رو به جهت دارا بودن هدف عالی پرورش و 
تاثیراجتناب ناپذیر فضا بر فرد، نیازمند طراحی ویژه 
است. بدین معنی که فعالیتهای آموزشی و پرورشی 
مدرسه بایستی در فضاهای مناسب و دارای ابعاد 
استاندارد و بر اساس نیازها و علایق دانش آموزان 
انجام پذیرد تا معلم درتدریس و شاگرد در یادگیری، 
احساس رغبت و انگیزه نموده و از فعالیت خود لذت 

ببرند. 
رضایت کاربران از فضای آموزشی باعث رشد و 
شکوفایی استعدادهای آنها و همچنین بازدهی هرچه 
بیشتر مدرسه می شود. چگونگی معماری این فضاها 
در کنار سایرعوامل آموزشی و پرورشی اثرات قابل 

توجهی بر فراگیران و دانش آموزان باقی می گذارد.
رضایت  مانند  آموزشی،  های  دوره  از  رضایت 
مشتریان از بازار، منتج از عوامل متعدد بسیار پیچیده 
چگونه  و  چیستند  عوامل  این  اینکه  درک  است. 
ترکیب می شوند و به چه نحوی بر رضایت فرد تاثیر 

می گذارند؛ 
دارند  اعتقاد  که  آموزش  اندرکاران  دست  برای 
مطلوب  بازده  آنها،  یادگیری  و  فراگیران  رضایت 

کوشش های آنهاست، بسیار  با ارزش است.
عوامل کیفی موثر بر رضایت مندی دانش 

آموزان در مدرسه   
با توجه به بررسی های انجام گرفته و همچنین 
تحقیقاتی که در گذشته صورت گرفته است، عوامل 
مدرسه  در  آموزان  دانش  مندی  رضایت  بر  موثر 
متفاوت و متنوع است. این عوامل را می توان به چهار 

دسته تقسیم کرد:
مهارت های معلم، شرایط دوره آموزشی، محیط 
آموزش و  شرایط و امکانات کلاس درس در میان این 
عوامل، مهارتهای معلم در اولویت اول بوده و بیشترین 

تأثیر را بر رضایت دانش آموز دارد.
و  قوانین  تابع  آموزشی،  دوره  شرایط  همچنین 
مقررات زمان است که هیچ یك از این عوامل در حیطه 
کار نگارندگان نمی باشند. محیط های آموزشی و 
شرایط و امکانات کلاس، عواملی هستند که این سعی 

در تبیین راه های ارتقاء و بهبود آنها دارد.  
تکنیک های ایجاد رضایت مندی

 در فضاهای آموزشی 
متغیری  بعنوان  مدرسه  و  تحصیل  به  نگرش   
روانشناختی و تاثیر تراکم کلاس)میزان سرانه فضا در 
کلاس و متغیر مربوط به ابعاد فیزیکی معماری فضاها( 
بر ادراک فضا؛ پیچیدگی و درهم تنیده بودن تأثیر 
متغیرهای موثر در رفتار دانش آموزان را مشخص تر 
می کند به گونه های که می توان نتیجه گرفت اقدام 
یك جانبه ای مانند بهبود شرایط تحصیلی و روابط 
انسانی حاکم بر محیط های آموزشی، بدون توجه به 
شرایط فیزیکی معماری آنها و یا بالعکس، به دلیل 
در هم تنیده بودن آنها، چندان ثمربخش نخواهد 
بود. برای بهبود شرایط لازم است در سطح کلان 
و با تلفیق اطلاعات روانشناختی، جامعه شناختی و 
اصول علوم تربیتی از یك سو و اصول علم معماری 
و مهندسی از سوی دیگر، به منظور نیل به اهداف 

آموزشی کشور قدم های موثری  برداشته شود. 
با توجه به مطالب مذکور دربارۀ رضایت از فضا، 
می توان گفت معماری در رضایت دانش آموزان از 

مدرسه موثر است.
آسایش کالبدی 

موضوع رضایت و ارزیابی محیط از دیدگاههای 
مختلف بررسی شده است. ارزیابی های محیطی از دو 

جنبه انسان و محیط مورد توجه قرارگرفته اند.
رضایت از طریق شاخص های کالبدی خاص مانند 
دما، دید و منظر، سروصدا، موقعیت قرارگیری اتاق 

درساختمان و ... اندازه گیری می شود.
از  یکی  بعنوان  محیط،  کیفی  ابعاد  همچنین 
بخش های رابطه انسان و محیط و همچنین رضایت از 

محیط، درنظرگرفته می شود. 
بر  اساسی  تاثیری  مدرسه  فیزیکی  تسهیلات 
عملکرد دانش آموزان و اثر بخشی کار معلمان دارد. 
در شرایط یکسان پیشرفت تحصیلی کسانی که در 
مدارسی با تسهیلات مناسب تحصیل کرده اند5 تا 

17 درصد از دیگران بیشتر  بوده است. 
بر طبق تحقیقات صورت گرفته اولویت اول دانش 
آموزان دختر و پسر، تجهیز آزمایشگاه ها )تهیه وسایل 

و غیره( می باشد،
اولویت دوم دخترها تجهیز نمازخانه واولویت دوم 
پسرها تجهیز مدرسه از نظر وسایل ورزشی است 
های  سرویس  تعمیر  گروه  دو  هر  سوم  اولویت  و 

بهداشتی می باشد.
نور: شرایط روشنایی یکی دیگر از عوامل مهم برای 
یك کلاس درس مناسب است. این جنبه، به خصوص 
خوانایی اطلاعات را تحت تاثیر قرار میدهد. در این 

بین، نور روز  بسیار مهم است. 
نور پردازی مناسب  در  یک مدرسه منجر به بهبود 
عملکرد دانش آموزان، خلق محیط داخلی سالم تر، 

جلوگیری از یکنواختی محیط و... می شود .
دما: شرایط حرارتی می تواند سلامت کاربران را 
تحت تاثیر قرار دهد و شرایط نا مطلوب می تواند باعث

 بی تفاوتی و حتی استرس شود. 
تهویه: هوای تازه نیز برای جلوگیری از خستگی 

کاربر، مورد نیاز است.
صدا: یك مشکل شایع در مدارس مناطق شهری، 
واقع شدن در نزدیکی ترافیك مسیرهای شلوغ است. 

سر و صدا  بر فهم و ارتباط کلامی تاثیر می گذارد. 
اکولوژیك،  روانشناسی  موسس  بارکر  ابعاد:   
عقیده دارد: بین ابعاد فیزیکی معماری و رفتاری در 

قرارگاه های فیزیکی  رابطه معناداری وجود دارد. 
مدارس کوچکتر، یك محل امن برای دانش آموزان 
همراه با نظم و انضباط بیشتر را تامین می کنند و 
مشکلات کمتری را به وجود می آورند؛ در نتیجه 
خانواده ها، معلمان و دانش آموزان احساس رضایت 

بیشتری دارند.
 با توجه به نقش و اهمیت احساس عدم ازدحام 
در تعادل روانی توصیه می شود همزمان با کاهش 
تراکم کلاسها به منظور کاهش تراکم حجم کلاس ها 
اقدامات موثر )افزایش ارتفاع کلاسها( صورت گیرد 
تا در صورت افزایش ناخواسته تعداد دانش آموزان، 
پیشرفت  مانع  ازدحام  احساس  و  اکسیژن  کمبود 

دانش آموزان و موجب خستگی نشود. 
دیوارهای بلند و ضخیم و راهروهای تنگ و طویل، 

محصور بودن و زندانی شدن را القا می کنند.
یك بنای خوشامدگو با محیط گرم و راحت، یك 

پارامتر مهم در تعامل با دانش آموزان است.
احساس تعلق به فضا 

از  یادگیری  داشتن در محیط  تعلق  احساس   -
مهم ترین نیازها به شمار می رود. از راهکارهای موثر در 
راستای بالابردن حس تعلق بچه ها به فضای آموزشی 
استفاده از »الگوی مدرسه به مثابه خانه«است. استفاده 
از عناصری از  معماری داخلی که به بچه ها احساس 
در خانه بودن را القا کنند می تواند در این راستا مورد 

توجه باشند.
 سیمای بصری:  پیرو بخشی از استراتژی بازاری، 
ساختمان مدارس یك ظاهر شیك و امروزی)مدرن( 
را بر تن دارند. این ظاهر در بسیاری از موارد منجر 
یکنواخت  ای،  بزرگ، موسسه  ایجاد یك حجم  به 
ساخته شده، سترون و  یك ساختمان با شخصیت 
رسمی می شود . ولی همانطور که دی 4 تأکید میکند 
برای  الزاما  برای بزرگسالان زیبایی دارد،  آنچه که 
جوانان از لحاظ احساسی، تجربه خوشایندی  ندارد. 

نشان  تحقیقات  شخصی)خصوصی(:  فضای 
داده که مرزهای روانشناسانه شخصی همراه با مکان، 
رفتارهای ما را تحت تأثیر قرار می دهند. هویت و 
شناسه مکان بطور موثری با رفتارهای پاسخگویی 

محیطی، همکاری و تعامل  دارند.  
 نیاز به شخصی سازی محیط یك ویژگی ذاتی 
انسان است که منجر به ریشه دار شدن می شود. 
فضای داخلی زیبا و نقوش دلنشین و فضای شخصی 
به موزات یکدیگر برای توسعه حس تعلق به محیط 
یادگیری در جوانان در حال رشد همکاری می کنند. 

 مقیاس متناسب با بچه ها: محیط مدارس بدون 
مقیاس صمیمانه و خودمانی هرگز نمی توانند احساس 
خوشامدگویی داشته باشند. مقیاس بر توانایی راحت 
بودن و در نتیجه معاشرت پذیری تاثیر می گذارد. در 
فضاهای بزرگ کودکان سریعا احساس گمشدگی و 

در نتیجه بی پناه بودن می کنند.
 دخالت در فضا : فلسفه معماری جدید بر این 
اساس استوار است که هر اندازه مصرف کننده فضای 
معماری، در تولید و یا شکل دهی آن دخالت داشته و 
در پیدایش آن فضا مشارکت نموده باشد، علاقمندی 
وی به آن و نیز درجه مشارکت او در فعالیتهای درون 

آن فضا بیشتر  می گردد.
در مدارسی که تمرکز بر روی جنبه های مثبت کار 
دانش آموزان است و برای مثال کار دانش آموزان روی 
دیوار نصب می شود؛ دانش آموزان خود را در محیط 
مدرسه سهیم می دانند و در امور مدرسه مشارکت 
یادگیری  عنوان فضای  به  دیوارهای کلاس  دارند. 
محلی برای نصب آثار دانش آموزان و ایجاد حس 

مالکیت است. 
جذابیت محیطی  

 زیبایی و نقوش فضای داخلی: تاثیر کاربری 
بر روی کاربران در حال رشد، وسیع است و به طور 
جدی توسط تحقیقات بر آن تاکید شده است. دی این 
ارتباط شاعرانه را زمانی توضیح می دهد که می گوید 
بچه های در حال رشد نیاز به غذاهای مقوی دارند 
ولی این مواد تنها از راه دهان وارد بدن ما نمی شود، 

بلکه از دریچه کل حواس به درون ما راه می یابند.
از شگفتی ها  با تنوع زیاد، سرشار   یك محیط 
است در حالی که چالش برای کودکان یك فرصت 
برای احساس پیشرفت فراهم می کند و پیچیدگی 
یك احساس رازآمیز را القا می کند. این ملاحظات 
اگرچه درباره همسایگی محیطهای کودکان بحث 
می کند،ولی برای فضاهای داخلی نیز صادق است. 
زیبایی ها و نقوش مناسب فضاهای داخلی یك نقش 

محوری را در محیط یادگیری ایفا می کنند .
طبیعت،در آرامش بخشی و کاهش استرس در 
افراد اثر دارد. طبیعت با ایجاد یك لذت بصری، استرس 
را کاهش می دهد و در نهایت احساس مثبتی ایجاد 

می کند که ، اندیشه های منفی را محدود می نماید.
استفاده از رنگ ها، باف ها، و الگوهای مناسب و 

جذاب  برای پوشش کف ها و دیوارها.
استفاده از سایر فضاهای آموزشی مانند فضاهای 
سرپوشیده با وسایل بازی و سرگرمی، محل اجرای  

موسیقی و مرکز کامپیوتر و...  .
ادراک محیطی  

ادراک محیطی، اساس رضایت مندی از کیفیت 
که  است  فرایندی  ادراک محیطی   . است  محیط 
ازطریق آن انسانداده های لازم را بر اساس نیازش از 

محیط پیرامون خود برمی گزیند .
محیطِ  یك  شناخت  و  فضایی  ادراک 
دربرگیرنده،سراسیمگی را کاهش می دهد و می تواند 
فضایی  ادراک  باشد.  یادگیری  تجربه های  مشوق 
افزایش  کاربران  در  را  راحتی  احساس  خوانایی،  و 

می دهد. 
عرصه بندی و تفکیك بخش اداری و آموزشی در 
مدرسه باعث آرامش دانش آموزان می گردد. از شرایط 
است.  و خوانایی   تامین وضوح  دلپذیری محیط، 
دسترسی آسان برای مراجعان به صورت پیاده و سواره 

سبب آسایش بیشتر و محبوبیت مدرسه می گردد.
کاپلن در مورد اهمیت جهت یابی در محیط ساخته 
شده مطالعات بسیاری انجام داده اند. نشانه های بصری 
و معابر حمل و نقل که بطور منطقی مکان یابی شده 
اند به کودکان در رسیدن به مقصدهایشان کمك 
می کنند.  تداوم فضایی در محیط داخلی به نحوی 
که مسیرحرکت انسان و یا نگاه او در تداومی پیوسته 
صورت گیرد و گشایش های فضایی در خطوط افقی 
و عمودی موجب شفافیت در بین دیوارها و ستون ها 
فضا  بزرگی  و  کوچکی  به  فضایی  تداوم   . گردند 
ارتباطی ندارد و انسان، عامل پیوند دهنده ای است 
که با زنجیره ادراکی و با بهره گیری از حساسیتی 
فطری،مجموعه ای پیچیده را مورد توجه قرار داده و 
سپس عناصر گوناگون پراکنده آن را در حوزهنهایی 
دریافت های خویش جمع آورده و نهایتاً درک فضایی 

و پیام مستتر آن را در می یابد .
امنیت روانی   

درونی  آسایش  و  آرامش  احساس  نوعی  امنیت 
قلمداد می شود که از مؤلفه های فعال محیط بدست 
می آید. کوین لینچ می گوید: تصویری شایسته از 
محیط به شخص نوعی احساس امنیت می دهد. وی 
همچنین غرض از داشتن تصویر روشن از محیط را 
چنین عنوان می کند که فرد بتواند به آسانی اجزای 
محیط را بشناسد و آنها را در ذهن خود، در قالبی 
به هم پیوسته ارتباط دهد.در واقع، سامان یافتگی 
فرایند است که  این دو  از  روانی حاصل  امنیت  و 
احساس دلپذیری را در محیط ایجاد می کند. توجه 
به ویژگی هایی از طراحی داخلی که موجب بالا رفتن 
حس امنیت در بچه می شود از زمره موضوعات مرتبط 

با ویژگیهای کیفی معماری داخلی است. 
تصویر خوب از محیط به کودک نوعی آرامش و 
احساس امنیت می دهد. او می تواند رابطه ای موزون 
بین خود و جهان خارج بوجود آورد. این درست بر 
خلاف احساس ترسی است که هنگام گم کردن راه و 

جهت، به او دست می دهد.
سلسله مراتب و فضای قابل دفاع، جنبه پشتیبانی 
و حمایتی دارند. ایندو با هم آرام آرام به کاربر یك 
احساس تحت محافظت بودن را می دهند که منجر 
به احساس امنیت و آرامشی که در سنین رشد بسیار 

حیاتی است، می شود .
مدیر دبستان جواد الائمه یک

عوامل محیطی موثر بر رضایت مندی دانش آموزان از فضاهای آموزشی؛

مدرسه من، خانه من
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 سفر داووداوغلو می تواند نقطه عطفی در تحکیم اشتراک های 
2 کشور به ویژه در عرصه اقتصادی از یک سو و بهبود و کاهش 
تنش ها و مدیریت اختلاف های 2 طرف به حساب آید. ایران و 

ترکیه رقیبانی جدی برای هم بوده اند اما هنر دیپلماسی این است 
که مانع از تبدیل رقابت ها به تنش و خصومت میان دولت ها شود

 ارزش منفی جبهه  پایداری در ذهنیت جامعه
 ارزش های مثبت اصول گرایان را بی اعتبار می کند. بخش اعظم 

لیست اصولگرایان در تهران دارای ارزش مثبت بود. توکلی، 
مصباح مقدم و حداد ارزش های مثبتی داشتند، ولی توان آن را 
نداشتند که ذهنیت منفی در جامعه را نسبت به ترکیب تصویر 

تندخویانه جبهه پایداری، متعادل کنند

آزمونِ درونی سازیِ »برجام« 
»حسن روحانی« رییس جمهوری در نشست خبری شانزدهم اسفندماه به پرسش های 
گوناگون خبرنگاران رسانه های داخلی و خارجی پاسخ داد. بهره گیری از سازوکارهای برجام 
)برنامه جامع اقدام مشترک( و الگوبرداری از آن در فرایندهای سیاست داخلی به منظور انسجام 
بیشتر در جامعه سیاسی در جهت دستیابی به اهداف و منافع کشور، از مهمترین توصیه های 

رییس جمهوری بود که در قالب پاسخ های وی در این نشست خبری بیان شد.
با توجه به اهمیت این نشست و موضوع های مطرح شده در آن بیان 2 نکته بایسته 

به نظر می رسد: 
1- برجام یک و 2 موضوع مهمی بود که رییس جمهوری در این نشست به تفسیر 
و تبیین آن پرداخت. برجام یک بر پایه عقلانیت سیاسی، خردورزی در عرصه سیاست 
خارجی و مهارت نمایندگان دیپلماتیک ایران، دستاوردهای بزرگی همچون حفظ حقوق 
هسته ای و لغو تحریم های بین المللی را به همراه داشت. در همین پیوند، روحانی با اشاره 
به دستاوردهای برجام گفت: با تصویب نهایی برجام همه تحریم های اقتصادی، مالی و 
بانکی مرتبط با برنامه هسته ای ایران، لغو شد. رییس جمهوری همچنین تصریح کرد: امروز 
فعالیت بانک های ایرانی با بانک های خارجی آغاز شده و مساله سوئیفت حل و بیمه تا اندازه 
زیادی اجرایی شده است. هزینه نقل و انتقال ارزی ما برای تولید و صادرات 10 درصد و 
در بخش حمل و نقل دریایی 25 درصد کاهش یافته، همچنین طی چند ماه گذشته 4.2 

میلیارد دلار سرمایه گذاری به ثبت رسیده است. 
با وجود این دستاوردها، این واقعیتی روشن است که آشکارشدن همه پیامدهای برجام 
در کوتاه مدت امکان پذیر نیست و تحقق آنها به زمان نیاز دارد. برجام به دنبال یک روند 
پیچیده و فشرده دیپلماتیک به دست آمد. به همین شکل آثار واقعی آن نیز در میان مدت 
و بلندمدت قابل لمس و نمایان خواهد شد. بنابر سخنان روحانی، تفاهم با یک شرکت یا 
کشور به معنای آن نیست که در زمان کوتاهی خواسته ها و هدف ها، اجرایی و به نتیجه 
برسد. تبدیل تفاهم ها به قرارداد، امضای آنها، ورود سرمایه و شروع کار فرایندی بلندمدت 

است و تلاش ها بر این است که از فرصت ها به بهترین شیوه استفاده شود.
افزون بر آنچه گفته شد، کاهش قیمت نفت یکی از چالش هایی است که به رغم رفع 
بسیاری از تنگناهای تحریمی بر وضعیت اقتصادی کشور تاثیرگذار بوده و امکان ارزیابی واقع 
بینانه فضای پسابرجام را دشوار ساخته است. همین وضعیت دولت را در اجرای برنامه ها و 
سیاست هایش با دشواری هایی روبه رو می کند. در این زمینه رییس جمهوری یادآور شد 
که قیمت درآمد نفتی کشور در سال1390، 120 میلیارد دلار بود که در سال 1394 به 

حدود 20 میلیارد دلار یعنی به یک ششم درآمد پیشین کاهش یافته است.
2- برجام 2 بخش مهم دیگری از سخنان رییس جمهوری با خبرنگاران در این نشست 
بود. به گفته رییس جمهوری، برجام یک را کم و بیش به پایان رساندیم و اکنون زمان 
اجرای برنامه جامع اقدام مشترک ملی برای رونق اقتصادی، پیشرفت، افزایش قدرت ملی 
و ساختن ایران اسلامی در سایه وحدت، اتحاد و برادری است. با توجه به این سخنان می 
توان گفت، برخلاف برجام یک که بازیگرانش قدرت های جهانی بودند، بازیگران برجام2 
کنشگران سیاسی داخلی هستند. از این رو همانگونه که برجام یک با نتیجه برد- برد به 
دست آمد، برجام 2 نیز می تواند چنین آورده ای را در عرصه داخلی تحقق بخشد. در واقع 
برجام 2 به نوعی بازتولید برجام یک است که به عنوان ثمره مذاکره های سخت و پیچیده 
به دست آمد. با توجه به این امر، می توان برجام 2 را الگویی بر مبنای گفت و گو، رواداری 

و پذیرش نگرش های متفاوت سیاسی دانست.
یک  جمهوری  ریاست  انتخاب  در  مردم  گفت:  خود  خبری  نشست  در  روحانی 
دستورالعملی برای دولت تعیین کردند که ما دعوا، قهر، نزاع و جنگ نمی خواهیم و از 
شما می خواهیم که در تعامل با دنیا و به فکر زندگی مردم باشید. به نمایندگان مجلس نیز 
گفتند که تعامل شما باید چگونه باشد. پیام های مردم مشابه بود و همان پیامی که در 92 

دادند، در 94 هم تکرار کردند.
با توجه به این سخنان روحانی، مشارکت گسترده مردم در انتخابات هفتم اسفند را می 
توان به عنوان معیاری برای سنجش دیدگاه آنان درباره دستاوردهای نظام به ویژه توافق 
هسته ای دانست؛ مشارکتی که نتیجه آن نیز به نوعی بازتاب دهنده نگرش مردم نسبت به 
گفت وگوها و دستاوردهای برجام بود. این انتخابات همانند انتخابات ریاست جمهوری سال 

1392 نشان داد مردم خواهان فضای تعاملی و بدون چالش در کشور هستند.
با وجود این، بزرگترین چالش در اجرایی شدن برجام 2، معدود گروه ها و چهره هایی 
هستند که خواهان گفت وگو نیستند و همچنان با نگاهی بدبینانه به برجام یک می نگرند؛ 
گروه هایی که نتیجه نگرش خود را در انتخابات هفتم اسفندماه دیدند و امید می رود که با 

این تجربه از دریچه ای نو به مساله تعامل در فضای سیاسی بنگرند.
فرجام سخن آن که برجام 2 به معنای قرار دادن جامعه سیاسی کشور روی ریل آشتی 
و تفاهم ملی است؛ رخدادی که برای رسیدن به توسعه ای پایدار و همه جانبه گریزی از 

آن نیست.

آقایان، فیتیله قاضی پور را پایین بکشید!

وقتی فیلم سخنرانی آقای نادر قاضی پور، نماینده ارومیه را دیدم، اولین جمله ای که به 
ذهنم رسید این حدیث امام صادق)ع( بود که می فرمایند:لَا إیِمَانَ لمَِنْ لَا حَیَاءَ لَه ،کسی که 

حیاء ندارد ایمان ندارد )کافی، جلد 3، صفحه 165(
حتی با زیرنویس هم نمی شد تك تك کلمات را دقیق و بی ممیزی زیر نوشت، حیاء 
اجازه نمی داد.بعد از دوستانی که بیشتر در جریان این ویدئو بودند صحبت کردم و مطمئن 
شدم که این سخنرانی و درفشانی ها، در مقابل چشمان و گوش های صدها نفر از ارومیه 

ای ها انجام شده است.
دو روز پیش وقتی جوابیه آقای قاضی پور در واکنش به نقدهای مطروحه به سخنرانی 
اش را در اینستاگرامش خواندم، متعجب شدم! جان کلامش این بود که »بیدی نیست که 

به این بادها بلرزد!«
نفهمیدم کدام بادها را می گوید، ولی من به جای ایشان از این جواب خجالت کشیدم! 
یکی از طیف های افراطی، از شعارهایشان همیشه این بود که »پایداری همیشه جواب می 
دهد« و من به شوخی از همان سه سال پیش می گفتم: »منظورشون از این شعار اینه 
که پر رویی همیشه جواب می ده! منظورشون اینه که احمدی نژاد هر کاری که بکنه، اینا 
بازم با پر رویی می گن این از مابقی رئیس جمهوربهتر بوده.« جوابیه آقای قاضی پور هم 

از همین جنس است.
 پایین کشیدن فیتیله قاضی پور 

یاد موضع ایشان در واکنش به اشتباه سهوی عمو فیتیله ای ها افتادم. همان موضعی که 
در مجلس فریاد زد »آقای سرافراز! فیتیله تو می کشم پایین!«نگارنده به دلایل ذیل، بر این 
باور است که نه به خاطر لج و لج بازی، بلکه به دلیل مصلحتی لازم الاجرا، باید نمایندگان 
مردم در همین مجلس نهم و پیش از اتمام عمرش، فیتیله آقای قاضی پور را پایین بکشند 

و یا دست کم نمایندگان مجلس دهم، اعتبارنامه وی را تأیید نکنند:
1- پس از پخش شدن این ویدئوی موهن، بسیاری گفتند:»قاضی پور کار بدی کرده! 
حرفای ناجوری زده! ولی نامردی کرده هر کی فیلم گرفته و منتشر کرده! خیلیا حرف ناجور 
می زنن!«با نگاهی واقع بینانه و به دور از احساسات، بر کسی پوشیده نیست که متاسفانه کم 
نیستند نمایندگانی که در جلسات شخصی و خصوصی، با ادبیاتی در خور شأن و مودبانه 
صحبت نمی کنند؛ ادبیاتی که غیرقابل پخش است و در صورت پخش آن صحبت ها، آبرو و 
حیثیت آن افراد مشهور، در افکار عمومی مخدوش می شود. اما این مصداق، عملا شباهتی 
به آن مصادیق ندارد، چون آقای قاضی پور، در مقابل چشمان صدها نفر و در یك جمع 
عمومی سخنرانی کرده که هر کسی می توانسته با گوشی همراه خود، آن سخنرانی را ضبط 
و ثبت کند. پس عملا حرجی بر ضبط و انتشارش نیست. یك نماینده چطور توقع دارد که 
در ستاد خود و مقابل صدها نفر سخنرانی کند و با آن مانند مکالمات یك جلسه خصوصی 

برخورد شود!؟به طور حتم انتشار و اطلاع رسانی این اظهارات اقدامی بجا ومناسب بود.
 تکیه براشتباه

2- »من از حرف هایم که باعث آزرده خاطر شدن بانوان ارومیه شد عذرخواهی می کنم؛ 
چرا که اصلا روی سخنم با بانوان ارومیه نبود. هستند خانم هایی که در مجلس شرایط 
به نفع شان نبوده است، ما مذهبی هستیم و با سه چهار تا پیام تلگرام تکان نمی خوریم. 
عده ای می خواهند مرا تخریب کنند. » مردم از دورویی ، نفاق و نامردی خسته شده اند. صد 
و هفتاد هزار شیر مردان آذربایجان، شیعه و سنی به حقیر رای دادند. شما مردم به بنده 
رای ندادید بلکه به نظام مقدس جمهوری اسلامی رای دادید.«»من منافق نیستم و مواضع 
خود را عوض نمی کنم. برخی من را به خاطر حرف ها و موضع های ثابتم تخریب می کنند.«

 ضرورت برخورد
وقتی ایشان هنوز این قدر روی مواضع هتاکانه اش ثابت قدم است، در نتیجه بهتر 
است جهت جلوگیری از تکرار این جنس رفتارها از جانب مسئولان جمهوری اسلامی 
ایران  که داعیه دار اخلاق اسلامی هستند،جلوگیری شود و نباید فراموش کرد»الناس علی 
دین ملوکهم«یعنی این نوع الفاظ و ادبیات، ممنوع است از جانب مسئولان و اگر قاطعانه با 
چنین رفتارهای غلطی برخورد نشود، ممکن است این رذیله های اخلاقی مانند بددهانی، 

در بین مردم ترویج شود.
*  احسان رستگار

نکــته

دریــچه

ییس مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه مردم با حضور و رأی خود در 
انتخابات 7 اسفند ثابت کردند که از افراط و تفریط گریزانند تصریح کرد که مردم 
در همه شوونات خواهان اعتدال هستند که اصلی پذیرفته شده و مورد تأکید دین 

اسلام است.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، در دیدار اعضای ستاد بزرگداشت و سومین همایش 
دانشجویی گرامیداشت شهیدان باکری و شهدای دانشگاه علوم پزشکی تبریز، خاطر 
نشان کرد: شهدا، انسان های مقدسی بودند که در راه دفاع از اسلام، انقلاب و کشور، 

خوش درخشیدند و خود را در بزم خوبان شریک کردند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره به دلاورمردی های شهیدان بزرگوار 
باکری و تأثیراتی که در پیروزی های ایران داشتند، گفت: جنگ تحمیلی با هدف از بین 
بردن جمهوری اسلامی و تجزیه ایران شروع شده بود و اگر خون های پاک و مقدس 
شهیدان، فداکاری و استقامت مردم و مدیریت فرماندهان نبود، نمی توانستیم پیروز 
میدان مبارزه ای شویم، که شرق ، غرب و ارتجاع منطقه با تمام امکانات و تجهیزات به 

کمک رژیم بعثی آمده بود.
هاشمی رفسنجانی در بخش دیگری از سخنان خود به انتخابات هفتم اسفند و 
حضور پرشکوه مردم برای اعلام وفاداری به نظام اسلامی و آرمان های امام و شهدا 
اشاره کرد و با تأکید بر این نکته که »مردم ایران بلوغ سیاسی خود را به رخ جهانیان 
کشیدند«، اظهار داشت: مردم با حضور و رأی خود ثابت کردند که از افراط و تفریط 
گریزانند و در همه شوونات سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی، خواهان اعتدال 

هستند که اصلی پذیرفته شده و مورد تأکید دین اسلام است.
وی با بیان اینکه از اول انقلاب تندروها برای کشور و نظام، هزینه درست می کردند 
و هنوز هم ادامه می دهند، گفت: تأسف بیشتر اینجاست که در مقطعی افراطیون به 

جای اینکه از فرهنگ اسلام و خواست و اراده مردم درس بگیرند، خود را به نهادهای 
قدرت نزدیک کردند و انواع رسانه، تریبون و امکانات را در اختیار گرفتند و تلاش 

می کردند نگاه افراطی خویش را به نظام نسبت دهند.
هاشمی رفسنجانی، با تأکید بر این نکته که مردم ایران عزیز، انتخابات معناداری 
انجام داده اند، به فرایند ردّ صلاحیت ها اشاره کرد و گفت: اینکه 12 نفر در شورای 
نگهبان ظرف چند روز صلاحیت 12 هزار نفر را برای دو کار بسیار مهم یعنی مجلس 
خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی بررسی کرده اند و نظر داده اند، برای اکثریت 

جامعه قانع کننده نبود و دیدیم که چگونه به این اقدام عکس العمل نشان دادند.
وی به سخنان خویش درباره آیت الله حاج حسن خمینی اشاره کرد و گفت: اگر چه 
بعضی از جریان ها برای سوء استفاده های سیاسی در صدد ایجاد موج منفی بوده اند، 
اما حقیقت این است که ایشان عالمی فرزانه و شخصیتی قابل احترام است و امتیازات 
انتسابی را با ویژگی های اکتسابی درآمیخته و مردم نیز آگاهند و از حدود 60 سال 

پیش بیت امام)ره( را به خوبی می شناسم.
وی با اشاره به اینکه عدم رأی اعضای شورای نگهبان که مسؤول بررسی صلاحیت ها 
هستند، برای نظام خوب نیست، گفت: هم شورای نگهبان و هم دولت که مسؤولان 
قانونی نظارت و اجرای انتخابات در کشور هستند، باید به گونه ای عمل کنند که اعتماد 

عمومی را بیشتر نمایند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه سخنان خود، به انتخابات سال 
1392 اشاره کرد و گفت: دولتی بر سر کار آمد که با درک درست از مسایل و مشکلات 
کشور، برنامه ریزی کرد و با مقاومت مثال زدنی در مقابل افراط کاری های بعضی از 
جریان های داخلی و زیاده خواهی های بعضی از دولت های خارجی، سایه شوم تحریم 

را از روی کشور برداشت.

هاشمی رفسنجانی، با بیان این نکته که »تحریم به هر شکلی در اقتصاد تأثیر 
می گذارد«، گفت: عده ای با استفاده از فضای تحریم و نیاز شدید جامعه به قاچاق 
روی می آورند که دیدید در دولت گذشته چگونه از این ناحیه فسادهای اقتصادی و 

اختلاس های میلیاردی گریبانگیر جامعه شد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، استفاده درست از نقدینگی در جامعه را 
عامل مهم رونق اقتصادی و ایجاد اشتغال دانست و با بیان این مطلب که » 95 درصد 
از 900 هزار میلیارد تومان نقدینگی کشور در بانک هاست«، گفت: اگر با برنامه ریزی 
درست این مبلغ که الان تهدیدی برای افزایش تورم و همچنین رکود در جامعه است، 
وارد چرخه اقتصادی کشور شود، طرح های نیمه تمام به پایان می رسد، کارخانه های 
تعطیل و نیمه تعطیل به تولید بر می گردند، اشتغال رونق می گیرد، اقتصاد رشد 

می کند و جامعه نفس می کشد.
وی با تأکید بر اینکه باید به مردم تسهیلات بدهیم، تا کارها زودتر و بهتر انجام شود، 
گفت: اگر تولید کشور در مسیر درست بیفتد، علاوه بر حل مهمترین مشکل جامعه 
که اشتغال است، دولت می تواند به خاطر مالیاتی که دریافت می نماید، به برنامه های 

خویش برسد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در بخش پایانی سخنان خود با بیان اینکه 
نباید اعتدال، تحمل و صبوری را از دست داد، خطاب به حاضران اظهار داشت: سعی 
کنید نسبت به اتفاقات پیرامون خود عکس العمل منطقی، عقلانی و بجا داشته باشید 

و هیچ گاه از مسیر اعتدال خارج نشوید.
هاشمی رفسنجانی با تأکید بر اینکه مردمی بودن و اسلامی بودن هر دو به یک 
اندازه در نظام جمهوری اسلامی ایران اهمیت دارند، گفت: مخدوش شدن هر یک از 

اینها خلاف شرع، قانون و ملیت است.

تایج سفر تازه نخست وزیر ترکیه به ایران را می توان در 2 بعد 
بررسی کرد؛ نخست ترسیم فضای نو برای توسعه همکاری های 
اقتصادی در دوره پسابرجام و دوم مدیریت اختلاف های تهران- آنکارا 

در عرصه منطقه ای.
سفر »احمد داووداوغلو« نخست وزیر ترکیه به تهران را می توان 
از مهم ترین رویدادهای روزهای پایانی سال 1394 به شمار آورد. 
او بامداد شنبه پانزدهم اسفند در صدر هیاتی عالی رتبه متشکل از 
وزیران اقتصاد، گمرک و تجارت، انرژی، حمل و نقل و ارتباطات و 
توسعه، کارشناسان و مسوولان دولتی و شماری از نمایندگان اصحاب 
رسانه های مهم ترکیه به تهران سفر کرد و با مقام های کشورمان 
از جمله »حسن روحانی« رییس جمهوری و »اسحاق جهانگیری« 

معاون اول وی دیدار و گفت وگو کرد.
این نخستین دیدار داووداوغلو از تهران در مدت حدود یک سال و 
نیم نخست وزیری او بود. پایه گذار نظریه »تنش صفر با همسایگان«، 
در حالی به تهران آمد که ترکیه در این روزها و هفته ها بیشترین حد 
تنش با همسایگانش را تجربه می کند و روابط آنکارا با دمشق، بغداد 

و تهران در وضعیت پرتنش قرار دارد.
حال باید به این پرسش پاسخ داد که نخست وزیر ترکیه در 
سفرش به تهران به دنبال چه بود و چه رهاوردی داشت؟ در این باره 
باید گفت، اگرچه هیات بلند پایه ای از مقام های اقتصادی ترکیه، 
نخست وزیر این کشور را در این سفر همراهی کردند، اما ساده انگارانه 
است که اهداف و دستاوردهای این دیدار را تنها اقتصادی تصور کنیم 
و از اهمیت دستورهای کار سیاسی و امنیتی این سفر چشم بپوشیم.

در این رابطه باید به 2 نکته کلی اشاره کرد:
1- با عبور ایران از پیچ تند تحریم های بین المللی در سایه 
اجرایی شدن برجام، پنجره های تازه ای از مزیت ها و ظرفیت ها 
به روی اقتصاد ایران گشوده شده است. با در نظر گرفتن رقابت های 
جاری بین ترکیه و اتحادیه اروپا، آنکارا نمی خواهد از روابط تجاری و 
رونق اقتصادی در دوره پسابرجام بی نصیب بماند و میدان را به نفع 
رقیبان اروپایی خالی کند. در همین حال ترکیه که همسایه ایران 
است و مزیت نزدیکی جغرافیایی را دارد، می تواند شریک خوبی برای 
همکاری های اقتصادی و تجاری باشد. چهار سال پیش، »عبدالله 
گل« رییس جمهوری وقت ترکیه در سفرش به ایران ابراز امیدواری 
کرده بود که مبادلات تجاری بین 2 کشور ظرف مدت پنج سال به 
سقف 30 میلیارد دلار برسد. این اتفاق رخ نداد و حجم مبادلات ایران 
و ترکیه پارسال به 15 میلیارد و امسال به 10 میلیارد دلار کاهش 
یافت. بسیاری معتقدند افزون بر شرایط تحریم علیه ایران، آنچه بیش 
از هر چیز مسبب دست نیافتن به این هدف شده، سیاست های 
منطقه ای ترکیه در 2 سال اخیر بوده است که به نحو محسوسی در 
تضاد با اهداف و سیاست های کلی جمهوری اسلامی ایران قرار دارد 

و تهران و آنکارا را تا حدودی از هم دور کرده است.
با اوج گیری بحران سوریه و در پی آن ناامنی و انفجارهایی در 

آنکارا و جنوب شرق ترکیه، این کشور حجم وسیعی از منابع مالی 
خود را - بالغ بر 20 میلیارد دلار- که از طریق گردشگری تامین می 
کرد، از دست داده است. پس طبیعی است که به دنبال افزایش حجم 

مبادلات تجاری خود با ایران، بخصوص در فضای پسابرجام باشد.
افزون بر این ها در فضای کنونی که اختلاف بین ترکیه و روسیه 
بر سر مسایل سوریه تبدیل به یک بحران شده است، آنکارا به شدت 
نیازمند تامین انرژی موردنیاز خود از ایران است. پس بهره مندی 

از منابع نفت و گاز ایران نیز از دیگر انگیزه های اقتصادی ترکیه در 
نزدیکی به ایران است. به عبارت بهتر ایران برای ترکیه دروازه ورود به 
شرق محسوب می شود که از ظرفیت های تجاری و اقتصادی بالایی 

برخوردار است و ترکیه نیز برای ایران دروازه ورود به غرب است.
از همین رو حرکت به سمت تحقق هدف تجارت 30 میلیارد 
دلاری یکی از برنامه های داووداوغلو در سفرش به تهران بود. قرار 
است بیست و پنجمین نشست کمیسیون مشترک همکاری های 

اقتصادی و تجاری 2 کشور نیز در آینده نزدیک در ترکیه برگزار شود.
2- شاید اغراق آمیز نباشد که بگوییم مهم ترین هدف سفر 
داووداوغلو به تهران، گفت وگو و رایزنی درباره مسایل منطقه و در 
راس آن بحران سوریه بود؛ بحران پیچیده ای که به گره کوری میماند 
و برای تمام کشورهای همسایه و دیگر کشورهای مرتبط با آن ایجاد 
خسارت کرده است. ایران و ترکیه نیز درباره سوریه اختلاف نظر 
جدی دارند و همین باعث سردی و تنش در روابط 2 کشور شده 
است. آنکارا به شدت به دنبال برکناری »بشاراسد« رییس جمهوری 
سوریه و سقوط نظام آن است اما ایران حفظ اسد و دولتش را خط 
قرمز خود می داند. به علاوه گزارش ها و خبرهایی مبنی بر حمایت 
ترکیه از گروه های مسلح و تروریستی مخالف اسد وجود دارد که 

مورد اعتراض تهران واقع شده است.
سفر داووداوغلو به تهران نشان می دهد که ترک ها به دنبال 
تنش زدایی در روابطشان با ایران هستند. به نظر می رسد مقام های 
ترکیه متوجه این واقعیت شده اند که ایران پسابرجام به شکلی جدی 
تر و آشکارتر وارد معادلات منطقه ای شده است. از این رو رهبران 
آنکارا در پی مدیریت اختلافات خود در مورد پرونده سوریه با ایران 
هستند، به ویژه آنکه در سایه آتش بس کنونی در سوریه، امیدواری 
هایی برای یافتن راه حل، پای میز مذاکره و از طریق توافق سیاسی به 
وجود آورده است. البته در مورد همین آتش بس که با توافق روسیه 
و آمریکا در روز هشتم اسفند اجرایی شد، ترکیه احساس می کند به 
حاشیه رانده شده است و نقشی در تصمیم گیری ها ندارد. همچنین 
به نظر می رسد ترکیه از ایران انتظار دارد بین آنکارا و مسکو که 
روابطشان مدتی است تحت تاثیر بحران سوریه متشنج شده است، 

نقش میانجی را ایفا کند.
در این بین، با توجه به رابطه نزدیکی که این روزها ترکیه و 
عربستان با هم دارند، آنکارا نیز می تواند در کاهش تنش ها بین 

تهران و ریاض موثر باشد و به عنوان یک کانال ارتباطی عمل کند.
ایران و ترکیه اگرچه در موضوع سوریه اختلاف های جدی با هم 
دارند اما در برخی از موضوع های مربوط به بحران سوریه اشتراک نظر 
دارند؛ از جمله موضوع کردها. یکی از مهمترین اهداف و دستاوردهای 
سفر داووداوغلو به تهران، تنظیم مواضع 2 کشور درباره وضعیت 
کردها در سوریه است. به تازگی روسیه پیشنهاد ایجاد فدرالیسم در 
سوریه را مطرح کرد؛ پیشنهادی که هم ایران و هم ترکیه مخالف آن 
هستند. تهران و آنکارا می پندارند که پیشنهادهایی از این دست می 

تواند آسیب جدی به جغرافیای سیاسی در منطقه بزند.
در نهایت و به عنوان جمع بندی باید گفت، سفر داووداوغلو می 
تواند نقطه عطفی در تحکیم اشتراک های 2 کشور به ویژه در عرصه 
اقتصادی از یک سو و بهبود و کاهش تنش ها و مدیریت اختلاف 
های 2 طرف به حساب آید. ایران و ترکیه رقیبانی جدی برای هم 
بوده اند اما هنر دیپلماسی این است که مانع از تبدیل رقابت ها به 

تنش و خصومت میان دولت ها شود.

یک تحلیلگر سیاسی اصولگرا با اشاره به نتایج دهمین دوره 
انتخابات مجلس شورای اسلامی ضمن تأکید بر اینکه اصولگرایان 
به اصلاح طلبان نباختند، گفت: اصولگرایان به نگرشی در درون خود 
باختند. این نگرش باعث شد که سهام اصول گرایان در بازار بورس 

سیاسی تهران بی ارزش شود.
امیر محبیان در گفت و گو با جماران در ارزیابی خود از نتایج 
انتخابات هفتم اسفند در تهران، اظهار کرد: تحلیل انتخابات هفتم 
اسفند در تهران از طریق روش های مختلفی امکان پذیر است؛ برخی 
از طریق رویکرد جامعه شناختی، برخی از طریق رویکرد اقتصادی و 
توسعه انگارانه و برخی دیگر از رویکرد روان شناختی و تاریخی تحلیل 

هایی را متناسب با این رویکرد ها ارائه می دهند.
وی تصریح کرد: وضعیت اصول گرایان در تهران با وضعیت اصول 
گرایان در سراسر کشور متفاوت است، به عبارتی نتیجه انتخابات در 
سراسر کشور به غیر از تهران، نتیجه معقول و قابل پذیرشی بود؛ چون 
معمولا زمانی که دولتی تازه سرکار آمده است و غلبه گفتمانی دارد، 
فضای افکار عمومی تا حدودی این امکان را به وجود می آورد که 

گفتمان آنها پیروز شود.
دلایل شکست اصولگرایان در تهران

 این کارشناس مسائل سیاسی افزود: شاهد هستیم که اکثریت 
و  گرفته  تعلق  اصولگرایان  به  دهم  مجلس  منتخبین  از  لرزانی 
اصولگرایان از برخی جهات نسبت اصلاح طلبان و طرفداران دولت 
بیشتر هستند؛ اما نکته این است که چرا در تهران این قضیه رخ 
داد؟ محبیان با اشاره به شکست 30 بر هیچ اصولگرایان در تهران در 
مورد دلیل این امر، گفت: به نظر من عوامل مختلفی در این راستا 
دخیل است، به صورت خلاصه در تهران اصولگرایان به اصلاح طلبان 
نباختند بلکه به نگرشی در درون خود باختند که باعث شد سهام 
اصول گرایان در بازار بورس سیاسی تهران بی ارزش شود. وی عنوان 
کرد: ارزش منفی جبهه  پایداری در ذهنیت جامعه، ارزش های مثبت 
اصول گرایان را بی اعتبار می کند. بخش اعظم لیست اصولگرایان در 
تهران دارای ارزش مثبت بود. توکلی، مصباح مقدم و حداد ارزش های 
مثبتی داشتند، ولی توان آن را نداشتند که ذهنیت منفی در جامعه را 
نسبت به ترکیب تصویر تندخویانه جبهه پایداری، متعادل کنند. این 
مدرس دانشگاه، لیست اصولگرایان را از لحاظ توان تخصصی و تجربه 
قانونگذاری نسبت به لیست اصلاح طلبان قوی تر و شناخته شده تر 
دانست و یادآور شد: این لیست با تجربه و قوی نتوانست پیروز شود. 
75 درصد از افراد حاضر در لیست اصلاح طلبان را جامعه و حتی 
بدنه اصلاح طلب نمی شناخت. این آمار در اصولگرایان 15 درصد بود، 
ولی دلیل پیروزی همین لیست ناشناخته تحلیل نادرست شورای 
ائتلاف اصولگرایان بود. وی ادامه داد: براساس تحلیل نادرست شورای 
ائتلاف اصول گرایان، به جای به وجود آوردن فضایی که در آن رأی 
دهندگان به تطبیق منطقی، حرفه ای و کارشناسانه بپردازند؛ فضایی 
2 قطبی ایجاد کردند که در این فضای 2 قطبی تصمیم گیری ها 

مبتنی بر تصمیمات قاطع و حتی عاطفی بود.
لاریجانی عنصر تعادل بخش مجلس دهم

محبیان خاطر نشان کرد: شورای ائتلاف اصولگرایان در این رقابت 
که به صورت سیاه و سفید انجام شد، عملا نقش سیاه را به تنهایی 

برعهده گرفت. چون لیستی به وجود آورد که 47 درصد آن وابسته 
به جریانی بود که درست یا غلط، نظر جامعه در مورد آنها منفی بود. 
به عبارتی اصولگرایان در درون خود نیز نتوانستند حرکت اقناعی 
انجام دهند. وی با تأکید بر اینکه شورای ائتلاف گرایان نتوانست دل 
ها را به هم نزدیک کند، اضافه کرد: تحلیل غلط باعث شد جنجال 
پایداری ها با وزن اجتماعی واقعی این جریانات اشتباه گرفته شود و 
آنها به بهای به دست آوردن دل پایداری که پر سر و صدا بود چهره 
های آرام خردگرای اصولگرا را از خودشان راندند و این خودزنی بود 
که نتیجه آن را در انتخابات دیدیم. این تحلیلگر مسائل سیاسی اظهار 
کرد: مردم در فضای 2 قطبی بیشتر به صحنه می آیند و به گمان من 
تحلیل رفتار انتخاباتی مردم نشان می دهد که آنها خیلی هوشمندانه 

براساس ذهنیت پدید آمده رأی می دهند، ولی انتخاب هوشمندانه 
لزوما به معنای تحلیل دقیق مردم از شرایط نیست. بلکه رفتن آنها به 
سوی لیست اصلاح طلبان از بابت این نبود که لیست اصلاح طلبان را 
لیست مطلوب و بهتر می دیدند. وی گفت: دلیل این امر تصویر ایجاد 
شده ای بود که در فضای ذهنی به وجود آمده بود. شورای ائتلاف 
اصول گرایان متاسفانه در عمل، بخش اعظمی از لیست را به پایداری 
های ضد برجام و ضد حرکت های  بهبودگرا  تخصیص دادند؛ از 
سوی دیگر مصلحت گرایانی نظیر لاریجانی را از درون خودشان 
راندند و با این کار یک تصویر یک پارچه منفی از خود ایجاد کردند و 
مردم را سریعا به این تصمیم رساندند تا کاری کنند که فضا با انتخاب 
چهره های تندخو ملتهب نشود؛ به این دلیل مردم لیستی که تنها 

15 درصد آن شناخته شده بود را به لیست 75 درصد شناخته شده 
ترجیح دادند. محبیان در خصوص نگرش و گرایش مجلس دهم 
نیز بیان کرد: البته این امر هنوز قابل پیش بینی دقیق نیست و باید 
ببینیم که مستقل ها در مجلس به کدام سوگرایش پیدا می کنند و 
در دور دوم نمایندگانی که انتخاب می شوند به کدام جریان گرایش 
دارند؛ اما معتقدم بدنه اصولگرایی مجلس برای حفظ موقعیت و برتری 
نسبی که احتمالا رخ خواهد داد؛ باید با طیف نزدیک به لاریجانی 
هماهنگ عمل کند و فکر می کنم اصلاح طلبان هم مجبور خواهند 
بود با لاریجانی به عنوان عنصر تعادل بخش، همگرایی داشته باشند.

وزن جنجال در مجلس آتی کاهش می یابد
از سوی برخی  اینکه صحبت های شنیده شده  بیان  با  وی 
تحلیلگران اصلاح طلب مبنی بر اقدام محمدرضا عارف برای کسب 
ریاست مجلس، تصریح کرد: آنها با این اقدام اصول گرایان را به صورت 
کامل مقابل خود خواهند داشت و این به نفع جریان اصلاح طلبی 
نیست. بنابر این بهتر آن است که یک چهره مقبول که هم با اصلاح 
طلب ها می تواند کار کند و هم اصولگرایان می توانند او را مورد 
حمایت قرار دهند؛ ریاست مجلس آینده را در اختیار بگیرد. محبیان 
اظهار کرد: در مجلس آینده به دلیل شکننده بودن فراکسیون ها باید 
اقدامات حساب شده تری انجام شود و احتمال می دهم که رویکرد 
اعتدال گرایی در مجلس بیشتر باشد؛ ولی به معنای دست بسته بودن 
مجلس در مقابل دولت نخواهد بود. اصلاح طلبان و همچنین اصول 
گرایان مجلس می کوشند تا موضع انتقادی خودشان را حفظ کنند 
و گمان می کنم مجلس آینده توجه بیشتر مردم را به خود جلب 
کند. از این رو بحث ها دقیق تر خواهد بود و وزن جنجال ان شاالله 
کاهش خواهد یافت. وی تاکید کرد: من معتقدم که اصلاح طلبان یا 
اصولگرایان بسته به نتایج دور دوم انتخابات و همچنین موضع گیری 
مستقل ها اکثریت لرزانی خواهند داشت. این اکثریت لرزان آنها را 
در رفتار تا حدودی محافظه کار خواهد کرد. در نتیجه مجلس آینده 
رویکرد اعتدالی خواهد داشت و البته این تا حدودی به رفتار دولت 

فعلی بستگی دارد. 
این کارشناس سیاسی اصولگرا با بیان اینکه اگر دولت فعلی بتواند 
کارآمدی خود را به نحوی نشان دهد؛ می تواند از حمایت مجلس 
برخوردار باشد، گفت: اگر دولت این تصور را داشته باشد که مجلسی 
نزدیک به گرایش های دولت دارد شکل می گیرد و لذا می تواند 
پاسخگو نباشد و به همین وضعیت و روند ادامه دهد و مشکلات مردم 
را حل نکند؛ همین مجلسی که متشکل از اصلاح طلبان و اصول 
گرایان است و به نظر می رسد که تا حدودی می خواهد از دولت 
حمایت کند؛ به منتقد جدی او تبدیل خواهد شد. محبیان در پایان 
خاطر نشان کرد: برای مجلسی ها دادن راه حل درست و قدرتمند 
در حل مسائل مردم اولویت دارد و به نظر من بزرگترین انتظار مردم 
از دولت رفع دغدغه ها و مشکلات مردم و پاسخ روشن و درست 
به مسائل اقتصادی است. البته اینها کار دولت است که باید انجام 
دهد، ولی مجلس باید به گونه ای ریل گذاری کند که دولت سریعا 
مشکلات را حل کند و اگر کوتاهی صورت گرفت مجلس دولت را 
مورد باز خواست قرار دهد. در تأمین حقوق مردم هیچگونه مسامحه 

ای نباید صورت گیرد.

 سفر داووداوغلو به تهران چه دستاوردی داشت؟

 ایران و ترکیه؛ افزایش اشتراک ها و مدیریت اختلاف ها

محبیان تحلیلگر سیاسی اصولگرا؛

پایداری اصولگرایان را بی اعتبار کرد

 شورای نگهبان باید بگونه ای عمل می کرد تا اعتماد عمومی بیشتر می شد ؛ 

دفاع مجدد هاشمی از سید حسن خمینی
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از اختلاف میان خود بپرهیزید
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رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم 
از اجرای طرح نظام نوین ترویج کشاورزی با 
به کارگیری ناظران تازه استخدام شده در استان 

قم خبر داد.
محمدرضا طلایی اظهار داشت: برای تقویت 
و توسعه ترویج در بخش کشاورزی قم طرحی 
را آماده کرده ایم که از طریق به کارگیری 70 
نفر ناظر تازه استخدام شده در بخش کشاورزی 
جاری  سال  در  افزود:  وی  می شود.  اجرایی 
آموزش این ناظران تازه استخدام شده آغاز و 
پهنه بندی در عرصه های تولیدی استان نیز 
هر  برای  راستا  همین  در  و  است  انجام شده 
پهنه یک مروج مسئول در نظر گرفته ایم و 
ضمن اعمال سیاست های مدنظر در هر پهنه 
گزارش مشکلات نیز به مسئولان بالادستی از 

این طریق انجام شود. وی تصریح کرد: طرح نظام نوین ترویج 
باهدف حضور فعال ترویج در نظام تولید کشاورزی و منابع 
طبیعی و به منظور افزایش دانش فنی، تخصصی و کاربردی 

کارشناسان توسط معاونت ترویج تدوین شده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم اضافه کرد: در این 
طرح بهره گیری از رویکردهای ترویجی مطلوب برای ارتقای 
مهارت های فنی و مدیریتی  بهره  برداران شاغل به فعالیت 

کشاورزی و منابع طبیعی مدنظر می باشد.

طلایی بیان داشت: اقدامات ترویجی ارائه شده در این 
طرح در راستای سیاست های بخش های اجرایی وزارت جهاد 
کشاورزی و مبتنی برجهت دهی و بهره مندی نظام های 
تولید و حرکت به سمت استقرار نظام مناسب بهره برداری، 
و  بهره برداران  توانمندسازی  با  دارد  قصد  و  تدوین شده 
کارشناسان شاغل در مراکز دهستان و توسعه قابلیت های 
آنان، به پایداری تولید در کشور کمک نماید. وی در بخش 
دیگری از سخنان خود گفت: در مجموعه سازمان جهاد 
کشاورزی و مراکز خدمات برای انجام کارهای روزمره مشکلی 

از بابت کسری نیروی انسانی نداشتیم، یعنی 
برای جواب دادن یک استعلام و ... نیروی انسانی 
موردنیاز وجود داشت، آنچه مشکل اساسی ما 
در این مراکز بود، کمبود نیروی انسانی برای 
پاسخگویی به مباحث فنی، ترویجی و آموزش 
بود. وی با اشاره به اینکه برای رفع این مشکل 
70 کارشناسان بخش کشاورزی را استخدام 
کردیم، تصریح کرد: معتقدیم این کارشناسان 
در مراکز خدمات ما باید همانند یک پزشک 
عمومی کاربرد داشته باشند و یک کارشناس 
بخش کشاورزی باید جوابگوی نیازهای اولیه 
بهره برداران هر بخش باشد. طلایی افزود: این 
کارشناسان در مراکز خدمات باید برای مشکلات 
اولیه و عمومی بهره برداران نسخه بپیچند و 
اگر احساس کردند که مشکل بهره بردار نیاز به 
مشاوره و اقدامات تخصصی دارد، آنان را به متخصصین بخش 
کشاورزی ارجاع دهند که البته برای این هم سازوکار مشخص 
و مدونی تعریف شده است. وی بیان داشت: برای اجرای موفق 
طرح نوین نظام ترویج می طلبد که همه مسئولان و مدیران 
بخش کشاورزی به این طرح اعتقاد جدی داشته باشند، اگر 
اعتقاد ندارند یا نباید در این مجموعه فعالیت کنند یا باید 
با آموزش های لازم به این شیوه اعتقاد پیدا کنند، چراکه 

سیاست وزارتخانه جهاد کشاورزی این است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد:

اجرای نظام نوین ترویج کشاورزی با ناظران تازه نفس در قم

توضیح پورمحمدی درباره احتمال تغییر حكم »بابک زنجانی« 
گفته می شود: وزیر دادگستری گفت: اگر بابک زنجانی همکاری کند، در حکمش تاثیرگذار است؛ 
حرف، شعار و شماره حساب دادن و خواستن یعنی کلاهبرداری جدید. حجت الاسلام والمسلمین مصطفی 
پورمحمدی در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به صدور حکم اعدام برای بابک زنجانی از سوی دادگاه بدوی 
در مورد اینکه آیا امکان تغییر این حکم وجود دارد؟ گفت: اگر وی همکاری کند در حکمش تاثیر 
می گذارد، ولی تاکنون ندیدیم که وی همکاری کند.  وی افزود: هر زمان که ما پول را در حساب بانکی مان 
دیدیم می گوییم که وی همکاری کرده است. حرف، شعار، آدرس، شماره حساب دادن و خواستن یعنی 
کلاهبرداری جدید.  پورمحمدی درباره آخرین وضعیت بانک اطلاعات کودک نیز گفت: اکنون ساختار 
و زیرساخت های تشکیل این بانک انجام شده و با اپراتور مربوطه قراردادمان را بسته ایم، ولی عملیات و 

ارتباطات و بهره دهی آن از ابتدای سال آینده انجام می شود. 

صدور کیفرخواست برای متعرضان به سفارت عربستان
گفته می شود: دادستان تهران از صدور کیفرخواست برای 22 نفر پرونده حمله به سفارت عربستان 
خبر داد و گفت: به زودی پرونده این افراد به دادگاه می رود.  عباس جعفری دولت آبادی در حاشیه سومین 
همایش قضات دادسرای عمومی و انقلاب تهران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه رد مال در پرونده امیر 
منصور آریا به کجا رسیده است؟ گفت: رد مال در مورد چند بانک در این پرونده باقی مانده و در سایر اموال 
این کار انجام شده است. وی درباره درخواست مرخصی نوروزی مهدی هاشمی که گویا دادستانی با آن 

موافقت نکرده گفت: من درخواستی در این زمینه ندیده ام.

چراغ سبز کانادا برای بازگشایی سفارت در ایران
گفته می شود: تارنمای هافینگتون پست به نقل از نخست وزیر کانادا خبر داد که به بازگشایی سفارت 
کانادا در تهران علاقمند است؛ هر چند که برقراری مجدد زمانبر بوده و این روند تازه آغاز شده است. به 
گزارش ایرنا، جاستین ترودو در نشست پرسش و پاسخ هافینگتون پست در مورد برداشته شدن برخی 
تحریم های ضد ایرانی و آغاز روابط دیپلماتیک که در دوران نخست وزیر سابق کانادا قطع شده بود، با رد 
اینکه این اقدام سیگنال اشتباهی به ایران می فرستد، گفت: به نظر من کانادا نشانه های کاملا درستی 
ارسال می کند. به گزارش ایرنا، جاستین ترودو نخست وزیر لیبرال کانادا پیشتر گفته بود که پس از چهار 

سال قطع رابطه، آماده برقراری روابط دیپلماتیک با ایران است.

آخرش نفهمیدیم این »م س« کیست؟
گفته می شود: علی لاریجانی رییس مجلس در واکنش به نطق میان دستور حسینی صدر که از قول 
بابک زنجانی درباره شخصی به نام "میم سین" صحبت کرد گفت: آخرش هم ما نفهمیدیم این میم سین 
کیست! موید حسینی صدر در نطق میان دستور خود در جلسه علنی دیروز مجلس با تاکید بر اینکه فساد 
با اعدام بابک زنجانی تمام نمیشود، باید ریشه فساد را پیدا کرد ادامه داد: بابک زنجانی در دادگاه گفت که 
"میم سین" 5 میلیارد دلار پول نفت را نداده است. آقایان مسئول ناظر، "میم سین" کیست؟ بابک زنجانی 
گفت که "میم سین" ام الفساد است و در همه جا ریشه دارد و به خیلی ها وصل شده است. و ما داریم 
به این باور میرسیم که میم سین که همه جا نفوذ کرده است. وی همچنین گفت: میگویند امثال "میم. 
سین" به مجلس نماینده که نه، نفر می فرستد و می گویند هزینه های سرسام آور انتخاباتی بعضی ها را 
تامین کرده است. میگویند "میم سین" خیلی ها را خریده است. وی خاطر نشان کرد: پول های کثیف 
حتی جان ما را تهدید میکند. آقای رییس جمهور و آقای لاریجانی، اگر با امثال "میم سین" برخورد نکنید 
میترسم کشور مافیایی شود و دیگر انتخابات سالمی برگزار نشود. امیدوارم در مجلس بعدی ریشه فساد 

مالی و امثال "میم سین" ها خشکانده شود.

گزینه اصلاح طلبان برای ریاست مجلس
گفته می شود: دبیرکل حزب مردم سالاری گفت: عارف گزینه اصلاح طلبان برای ریاست مجلس دهم 
است؛ مگر آنکه عقل جمعی فراکسیون تصمیم دیگری بگیرد. مصطفی کواکبیان به لزوم انتخاب ترکیبی 
از همه فراکسیون ها در هیئت رئیسه اشاره کرد، گفت: هر چند گزینه اصلاح طلبان برای ریاست مجلس 
دهم آقای دکتر عارف می باشد، اما ما تابع عقل جمعی فراکسیون اصلاح طلبان اعتدال گرا خواهیم بود. 
وی به ضرورت ایجاد فراکسیون اصلاح طلبان اعتدال گرا، اشاره کرد و گفت: بعید می دانم ما فراکسیون های 
سیاسی غیر از اصلاح طلبان اعتدال گرا و اصولگرایان بر مجلس دهم داشته باشیم، زیرا معمولا عناصر 
مستقل در   نهایت به نفع یک جریان سیاسی گرایش بیشتری نشان خواهند داد، البته ما هنوز 69 کرسی 

برای دور دوم انتخابات داریم که تصورم این است باز هم اکثریت به نفع اصلاح طلبان خواهد بود.

سهم 79 درصدی تلگرام در انتخابات
گفته می شود: رئیس پلیس فتای ناجا در پاسخ به سوالی درباره اینکه بیشترین فعالیت های انتخاباتی 
در کدام بخش از فضای مجازی انجام شد؟ گفت: 79 درصد از کل فعالیتهای انتخاباتی در فضای مجازی 
در تلگرام انجام شد و مابقی شبکه ها همچون فیسبوک، توئیتر و غیره نقش جدی نداشتند. هادیان در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه برای مسدود کردن تلگرام در روز انتخابات فشارهایی وارد شد یا خیر؟ گفت: 
در کمیسیونی که برای تامین امنیت انتخابات تشکیل شده بود موارد متعدد مورد بررسی قرار گرفت و بنا 
بر این شد تا جایی که ضرورت امنیتی ایجاد نشود هیچ محدودیتی برای دسترسی مردم به شبکه های 
اجتماعی و اینترنت در سراسر کشور اعمال نشود و ما در این دوره شاهد کند شدن یا حذف فعالیت 
نرم افزارهای ارتباطی نبودیم. هادیان فر با بیان اینکه هیچ فشاری برای محدود کردن تلگرام وجود نداشت، 
افزود: تنها پیش بینی هایی شده بود که اگر درگیری میان طرفداران دو نامزد یا جریان پیش آمد به شکل 

منطقه ای دسترسی را محدود کنیم که این اتفاق هم رخ نداد.

جزییات اعزام به خدمت مشمولان معتاد
گفته می شود: سخنگوی ستاد مبارزه با موادمخدر به اعلام جدیدترین آمار کشفیات موادمخدر 
پرداخت و توضیحاتی را درباره وضعیت اعزام به خدمت سربازی مشمولان معتاد ارائه کرد. پرویز افشار در 
نشست خبری خود با خبرنگاران در پاسخ به پرسشی درباره وضعیت خدمت سربازان معتاد اظهار کرد: 
سربازان، فارغ التحصیل مدارس هستند و پیش بینی ما این است که نرخ شیوع اعتیاد در این جمعیت متاثر 
از نرخ شیوع اعتیاد در جمعیت دانش آموزی و جمعیت عمومی باشد. افشار ادامه داد: معمولا قبل از اینکه 
مشمولان به خدمت اعزام شوند، تست ها و ارزیابی های سلامتی بر روی آنها انجام می شود و اگر اعتیاد 
داشته باشند، شناسایی خواهند شد. براساس مقررات وظیفه عمومی، هیچ معتادی نباید وارد دوره خدمت 
سربازی شود و لازم است ابتدا تحت درمان قرار بگیرد، البته باید گفت که این دوره درمان برای این افراد 

غیبت از سربازی محسوب نمی شود.

مذاکرات محرمانه و مستقیم ریاض با انصارالله
گفته می شود: فرستاده ویژه سازمان ملل متحد به یمن از تصمیم عربستان برای مذاکرات محرمانه 
مستقیم با انصارالله و موافقت با از سرگیری این گفتگوها در امان پایتخت اردن خبر داد. »اسماعیل ولد 
الشیخ« فرستاده سازمان ملل به یمن درپیامی محرمانه خطاب به »جفری ولتمن« معاون سابق وزیر امور 
خارجه آمریکا و معاون کنونی دبیر کل سازمان ملل متحد، در حدود 25 بهمن ماه )هفته دوم فوریه 
گذشته( از دیدارش با »مساعد العبیان« وزیر مشاور سعودی – که نزدیک به ملک سلمان و معروف به 
صندوقچه اسرار اوست – و نیز دیدار با شخص دیگری به نام »ابوعلی« که احتمال می رود از اعضای 

سرویس های اطلاعاتی عربستان باشد ، خبر داد.

ارائه 800 پرونده تخلف مسئولان به مراجع قضایي 
رئیس سازمان امور اراضی کشور گفت: تاکنون بیش از 800 پرونده تخلفات مسئولان دستگاه های اجرایی 
در زمینه تغییر کاربری ها تشکیل و به مراجع قضایی ارائه شده است. افشار با اشاره به اینکه مسئولان متخلف 
با همکاری و مشارکت سازمان بازرسی کل کشور شناسایی و به مراجع قضایی معرفی شدند افزود: در پی این 

اقدام برخی شهرداران و دهیاران به پرداخت جرایم و انفصال از خدمت محکوم شدند.

آیت الله نوری همدانی:

فرهنگ ایثار و شهادت مانع نفوذ دشمن می شود
 یکی از مراجع تقلید شیعیان با بیان اینکه فرهنگ ایثار و شهادت مانع نفوذ دشمنان به کشور می شود، 

گفت: اگر شهدا و فرهنگ ایثار و شهادت نبود ما در کشور این امنیت و عزت را نداشتیم.
آیت الله  حسین نوری همدانی ظهر سه شنبه در دیدار رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور با وی، 
با بیان اینکه خدمت در بیناد شهید کار بسیار مهمی است، اظهار داشت: انقلاب اسلامی ایران که در کل 
جهان تحولی ایجاد کرده رکن آن ولایت فقیه است و آلات و ابزار آن جهاد و شهادت است. وی با بیان 
اینکه فرهنگ ایثار و شهادت فقط در کشور ما وجود دارد، عنوان کرد: بیداری اسلامی در بسیاری کشور ها 
به موجب انقلاب اسلامی ایران به وجود آمده اما آن ها به دلیل نبود ولی فقیه و ایثار و شهادت نتوانسته اند به 
انقلاب برسند. استاد برجسته حوزه در این زمینه ادامه داد: به همین دلیل دشمن توانسته در این کشورها 
نفوذ کند و آنها را زیر سلطه خود قرار دهد. وی با بیان اینکه شهادت طلبی و جهاد شکست ناپذیر است، 
بیان کرد: ولایت فقیه در ایران جلوه کرد و با انقلاب اسلامی کل جهان استکبار را پریشان کرد. آیت الله 
نوری همدانی با تأکید بر اینکه فرهنگ ایثار و شهادت مانع نفوذ دشمنان به کشور می شود، تصریح کرد: 
فرهنگ شهادت طلبی در ایران حاکم است و میلیون ها انسان در ایران عاشق شهادت و ایثار هستند. این 
مرجع تقلید شیعیان با بیان اینکه فرهنگ ایثار و شهادت همواره باید زنده و جاوید باشد، افزود: اگر شهدا 
و فرهنگ ایثار و شهادت نبود ما در کشورمان این امنیت و عزت را نداشتیم و ما مدیون آن ها هستیم. وی 
عنوان کرد: نصب عکس شهدا در خیابان ها و معابر کار شایسته ای است که بنیاد شهید به این کار اقدام کرد. 
آیت الله نوری همدانی تصریح کرد: خانواده های شهدا و جانبازان باید مورد توجه ما و جامعه باشد و دیدار 
از آن ها نیز کار پسندیده ای است و وصیت نامه های شهدا نیز باید مورد توجه مردم باشد. وی بیان داشت: 

ما وظیفه داریم فرهنگ ایثار و شهادت را زنده و پاینده نگه داریم و آن را نشر و احیا کنیم.

فرمانده کل سپاه پاسداران:

اقتدار دفاعی و امنیت ملی خط قرمز نظام است
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه اقتدار دفاعی و امنیت ملی خط قرمز ما 

است، گفت: دشمنان از غرش موشک های سپاه همواره در هراسند.
سردار سرلشکر پاسدار محمدعلی جعفری فرمانده روز سه شنبه در مرحله نهایی رزمایش اقتدار ولایت، 
برگزاری این رزمایش و شلیک موشک های بالستیک از نقاط مختلف جغرافیای ایران اسلامی را پاسخی 
قاطع به یاوه گویی های دشمنان در اعمال تحریم های موشکی عنوان و تصریح کرد: با شلیک این موشک 
ها، گوشه ای از عملیاتی بودن سیلوهای موشکی سپاه که در سراسر کشور گسترش یافته اند به نمایش 
درآمد.وی افزود: با برگزاری رزمایش »اقتدار ولایت«، دشمنان خواهند فهمید که اقتدار دفاعی و امنیت 
ملی خط قرمز ما بوده و حاضر نیستیم تحت هیچ شرایطی راجع به آن صحبت کنیم.سرلشکر جعفری با 
تأکید بر اینکه امنیت مهمترین موضوع و اولویت اول در نظام جمهوری اسلامی ایران در برابر دشمنی ها 
است، گفت:خداوند متعال را شاکریم که اقتدار و آمادگی نیروهای مسلح بویژه حوزه موشکی سپاه و همت 
پاسداران مجاهد و غیور نیروی هوافضای سپاه، امروز قدرتی بی نظیر را در منطقه را بوجود آورده که گوشه 
ای از آن در این رزمایش به نمایش درمی آید. وی با اشاره به تأثیر تحریم ها بر ارتقای توان موشکی سپاه 
گفت: بحمدالله امروز تقریباً صد در صد تولیدات ما بومی بوده و متکی به خارج نیستیم، در این تحریم ها 
رشد کرده و خودکفا شده ایم.سرلشکر جعفری با بیان اینکه مسئولین ارتقای توان موشکی را خط قرمز 
نظام دانسته و بر آن وحدت نظر دارند، گفت: دشمنان نیز این را دریافته اند که گسترش تحریم ها و 
فشارهای امنیتی تأثیری بر ارتقای توانمندی های ما نداشته است، از این رو با اعمال تحریم های اقتصادی 

درصددند ما را در حوزه موشکی محدود کنند.

نامحــرمانه

اخبــار

یکي از مراجع تقلید گفت: اکنون قم به استاندارد فضاي 
سبز نرسیده است اما امیدواریم با همت مردم، شوراي شهر و 
مسئولان شهري این کاستي در قم جبران شده و بتوانیم به 

جایگاه مطلوب برسیم.
آیت الله ناصر مکارم شیرازي ظهر دیروز در حاشیه مراسم 
از مسئولان شهري در  با حضور جمعي  درختکاري که 
مدرسه علمیه امام کاظم )ع( برگزار شد، اظهار کرد: سنت 
درختکاري یکي از سنت هاي برگرفته شده از اسلام است و 
در روایات نیز حسنات بسیاري براي افرادي که نسبت به این 

امر اهتمام دارند، بیان شده است.
وي با تاکید بر اینکه احیاي سنت درختکاري در نظام 
اسلامي اقدام شایسته اي است، اضافه کرد: بر اساس برخي 
بهانه هاي  به  را  افرادي سودجو و مجرم درخت ها  اخبار، 
مختلف قطع مي کنند در صورتي که تنفس شهر نیازمند 

فضاي سبز است و این اقدام آنها قابل توجیه نیست.
این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: اکنون قم به استاندارد 
فضاي سبز نرسیده است اما امیدواریم با همت مردم، شوراي 
شهر و مسئولان شهري این کاستي در قم جبران شده و 
بتوانیم به جایگاه مطلوب برسیم. وي گفت: با افزایش عوامل 
آلاینده، عوامل تصفیه هوا نیز باید افزایش یابد و در این راستا 

اقدامات و برنامه ریزي هاي لازم انجام شود.
آیت الله مکارم شیرازي با تاکید بر اینکه بشر کنوني از 
سرمایه انسان هاي گذشته استفاده مي کند، مطرح کرد: 
نسل کنوني بشریت باید براي استفاده آیندگان فضاي سبز 

را توسعه دهد.
وي درختکاري را از واجبات زندگي بشریت دانست و 
ادامه داد: انسان باید براي استمرار حیات خود و موجودات 

دیگر درخت کاشته و از آن حراست کند.

سرانه فضاي سبز در سال 95 
سه درصد افزایش مي یابد

شهردار قم نیز در این نشست با تاکید بر اهتمام جدي 

شهرداري براي توسعه فضاي سبز شهري و جنگلي قم 
در جهت رفع معضلات زیست محیطي این شهر، تصریح 
کرد: حوزه معاونت خدمات شهري شهرداري مصمم است 
تا سرانه فضاي سبز قم را سالانه 3 متر مربع معادل 300 

هکتار افزایش دهد.
دکتر سقائیان نژاد بیان اینکه سرانه فضاي سبز قم براي 
هر شهروند 17 متر مربع است، اظهار داشت: این میزان باید 
حدود 25 متر مربع باشد تا به حد استاندارد خود برسد. 
وي همچنین سرانه فضاي سبز در مرکز شهر قم را چهار 
متر مربع عنوان کرد و افزود: این میزان نیز براي مطابقت با 

استانداردها باید 12 متر مربع باشد. 
سقائیان نژاد مهمترین مانع موجود براي تحقق افزایش 
سرانه فضاي سبز قم را کمبود آب و پساب لازم و کافي 

براي آبیاري فضاي سبز بر شمرد و گفت: در این زمینه توافق 
هایي با فرمانداري و همچنین مجموعه دستگاه هاي ذي 
ربط از جمله شرکت آب و فاضلاب انجام شده است، از این 
رو توسعه فضاي سبز قم امري امکانپذیر است که تنها تعامل 
دستگاه هاي مختلف را مي طلبد. شهردار قم همچنین با 
اشاره به آغاز عملیات اجرایي طرح توسعه 185 هکتاري 
فضاي سبز جنگلي قم در هفته منابع طبیعي تصریح کرد: 
شهرداري در بحث ایجاد فضاي سبز در ورودي هاي شهر 
قم بویژه جاده قم - جعفریه حرکت هاي خوبي را انجام داده 
است. سقائیان نژاد با اشاره به اجراي طرح هاي احداث 24 
بوستان و پارك در محله ها و منطقه هاي مختلف شهر قم، 
افزود: تاکنون 11 مورد از این بوستان ها احداث و به بهره 

براري رسیده است

آیت الله مکارم در مراسم درختکاری در مدرسه علمیه امام کاظم )ع(:

قم را سرسبز و آباد کنید
اخبــار

رهبر معظم انقلاب اسلامی یک اصله نهال غرس کردند؛

تهاجم به جنگل ها و باغ ها
خلاف مصلحت است

در هفته منابع طبیعی، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
اسلامی ظهر دیروز )سه شنبه( یک اصله نهال، غرس کردند.

حضرت آیت الله خامنه ای سپس در سخنانی، با تأکید بر ضرورت قدر 
دانستن گیاهان و درختان که مایه برکت زندگی بشر هستند، گفتند: همه 
مردم و مسئولان باید در حفظ فضای سبز بویژه فضای سبز جنگلها و مراتع، 

به عنوان یک وظیفه کوشا باشند.
ایشان با اشاره به تخریب گونه های اصیل و بومی گیاهی در اثر برخی 
دست اندازیها به جنگلها، خاطرنشان کردند: تهاجم به جنگلها و باغها خلاف 
مصلحت است و بیم آن می رود که برخی از این گونه های اصیل از بین بروند، 

بنابراین وظیفه همه حراست و حفاظت از فضای سبز است.
در این مراسم وزیر و نماینده ولی فقیه در جهاد کشاورزی و شهردار تهران 

حضور داشتند.

انتصاب دبیر و اعضای شورای عالی
 و مدیر حوزه علمیه خراسان

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در حکمی دبیر و 
اعضای شورای عالی، و مدیر حوزه علمیه خراسان را منصوب کردند.

متن حکم رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرّحمن الرّحیم

حوزه ی علمیه ی مشهد مقدس یکی از کهن ترین و پر بارترین مراکز علمی 
تشیع و مَهد پرورش بزرگان نام آور در دانشهای عقلی و نَقلیِ اسلامی در طول 
چندین قرن است. مجاورت بارگاه منور رضوی علیه آلاف التحیة مایه ی جذب 
علمای برجسته ئی از دیگر حوزه های علمیه نیز به این دیار علم و معنویت شده 
و در دوره های گوناگون به سرمایه ی ارزشمند آن افزوده است. اکنون این حوزه 
با سوابق علمی و تاریخی و سیاسی کم نظیر، پس از پیروزی انقلاب اسلامی، 
گسترش کمّی و کیفی در خور توجّهی یافته و ظرفیت شایانی برای پرورش 

علماء و محققان اسلامی در رشته های گوناگون پدید آورده است.
شکوفائی این ظرفیت نیازمند مدیریتی جامع و پویا است، بدین لحاظ 
حضرات آیات و حجج اسلام آقایان حاج سید حسن مرتضوی، حاج شیخ 
رجبعلی رضازاده، حاج شیخ مهدی مروارید، نماینده ی اینجانب در استان، 
تولیت آستان قدس رضوی، حاج شیخ محمدباقر فرزانه، و حاج سیّد مصباح 
عاملی را به عضویت شورای عالی حوزه و جناب آقای فرزانه را به دبیری این 
شورا و جناب آقای عاملی را به مدیریت حوزه منصوب میکنم. انتظار میرود که 
این ترکیب کارآمد و کامل با برنامه ی زمان دار بتواند زمینه ی بالندگی و ظهور 
دهها نظریه پرداز در هر یک از عرصه های مورد نیاز جامعه اسلامی از جمله فقه 
و کلام و تفسیر و حدیث، و صدها پژوهشگر و نویسنده و سخنران و قاضی و 
دیگر متصدیان شئون علمی و اجتماعیِ اسلامی را فراهم سازد. لازم میدانم از 
زحمات و خدمات ارزشمند فقید سعید مرحوم حجة الاسلام و المسلمین آقای 
طبسی رضوان الله علیه در این مسئولیت مهم یاد کرده و علو درجات ایشان را 

از خداوند متعال مسألت نمایم.
والسلام علیکم و رحمة الله/ سیّد علی خامنه ای

آیت الله موسوی اردبیلی:

رسیدگی به خانواده شهیدان 
در دولت یازدهم بهبود یافته است

آیت الله سید عبدالکریم موسوی اردبیلی از مراجع تقلید گفت: رسیدگی به 
خانواده شهیدان اکنون در دولت یازدهم بسیار تفاوت کرده و بهبود یافته است 

و شاهد حل شدن بهتر مشکلات خانواده شهیدان هستیم.

به گزارش ایرنا، وی روز سه شنبه در دیدار حجت الاسلام والمسلمین سید 
محمد علی شهیدی، رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور بیان داشت: اگر 
پیش از این در رسیدگی به خانواده شهدا اشکالاتی بوده، الحمدالله حل شده 

و کارهای خوبی در بنیاد شهید انجام شده است. 
وی ابراز داشت: بنیاد شهید و امور ایثارگران باید به گونه ای فعالیت کند که 
خانواده هایی که شهید دارند احساس نکنند که شهیدان آن ها فراموش شده 
اند. وی خطاب به رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران بیان داشت: امیدواریم تا 
بتوانید به خانواده شهدا خدمت کنید و هر چه کمک کنید و به احتیاج های 
خانواده های شهیدان رسیدگی کنید امری پسندیده است. این مرجع تقلید 
گفت: مقام شهید بسیار بالا است و باید مقام شامخ شهیدان همواره ارج نهاده 

شود و مشکلات خانواده شهیدان باید همواره رفع شود.

آیت الله جوادی آملی: 

قدردان امنیت کشورمان باشیم
 آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید گفت: در شرایطی که برخی نا 
امنی ها در کشورهای همسایه را می بینیم باید قدردان امنیت کشورمان باشیم.

به گزارش ایرنا، وی عصر سه شنبه در دیدار حجت الاسلام والمسلمین 
سید محمد علی شهیدی رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور بیان 
داشت: اکنون در میدان مین قرار داریم و کشورهای همسایه هر کدام دچار 
مشکلی امنیتی هستند و در برخی کشورها نیز شاهد حضور پایگاه های نظامی 
آمریکایی ها هستیم لذا باید قدردان امنیت ایران اسلامی باشیم که در این 
شرایط با مشکلی مواجه نیستیم. وی افزود: درباره شهیدان مسئولیت داریم 
که یک بخش از آن مالی و خدماتی مربوط به خانواده آن ها است و برخی 
مسئولیت ها است که شهدا بر عهده ما گذاشته اند و باید توجه لازم را نسبت به 
این مساله داشته باشیم. وی ابراز داشت: بهترین خدمت آن است که فرزندان 
شهیدان شناسایی شوند و اگر در جامعه یا دانشگاه و حوزه مشغول به کاری 
شوند این ها معطر به عطر شهدا می شود و باید از این شیوه برای ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت استفاده کنیم. وی افزود: کسانی که از خانواده شهیدان، 
ایثارگران و جانبازان هستند می توانند بسیاری از مشکلات را برای ما حل 
کنند و اگر این افراد وارد حوزه و دانشگاه شوند فضای اخلاقی این محیط ها 

را بهبود می بخشند. 
آیت الله جوادی آملی گفت: بنیاد شهید باید از استعدادهای درخشان 
تحت پوشش خود حمایت ویژه ای داشته باشد و کاری کند خانواده ها مشکل 
رفاهی و مالی نداشته باشند تا فرزندان این خانواده ها در آینده بتوانند به عنوان 
افراد نخبه سرمایه ای برای اداره کشور باشند. وی افزود: فرزندان شهیدان باید 
مورد حمایت ویژه قرار گیرند و آن ها از حمایت معنوی پدران خود برخوردار 
هستند لذا باید با اخلاص تمام به فرزندان شهیدان رسیدگی کرد تا استعداد 

واقعی برای آینده کشور باشند.

معاون رئیس جمهوری:

22 اسفند، روز شهید باید بیشتر 
در جامعه معرفی شود

 معاون رئیس جمهوری و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: بیست 
و دوم اسفند ماه که به عنوان روز شهید نامگذاری شده است باید بیشتر در 

جامعه معرفی شود تا شاهد بسط و ترویج فرهنگ شهادت در جامعه باشیم.
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین سید محمد علی شهیدی روز 
سه شنبه در دیدار با شماری از مراجع تقلید در قم بیان داشت: بنیاد شهید 
و امور ایثارگران کشور در بیست و دوم اسفندماه به همت امام راحل )ره(، در 
سال 1358 تاسیس و با رخ دادن جنگ تحمیلی فعالیت بنیاد شهید بیشتر 
شد و شهدا و جانبازان زیر پوشش قرار گرفتند. وی بیان داشت: از زمانی که 
دولت تدبیر و امید روی کار آمد با سفارش رهبر معظم انقلاب همچنین رئیس 
جمهوری نسبت به پر رنگ کردن نام و یاد شهید و شهیدان و ایثارگران در 
بنیاد شهید برنامه ریزی زیادی انجام شد و هفته ای به عنوان هفته شهید و 22 
اسفند به عنوان روز شهید در دستور کار گذاشته شد تا فرهنگ ایثار و شهادت 

بیشتر در جامعه معرفی شود. 

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم از احداث 33 درصد از فضای آموزشی 
قم از سوی خیران خبر داد.

محسن پورگلیان ظهر امروز در مراسم کلنگ زنی دبستان آل محمد روستای نواران با 
اشاره به اهمیت اقدامات خیران مدرسه ساز اظهار کرد: استان قم در زمینه خیران مدرسه ساز 
موفق عمل کرده و می توان بیان کرد استان قم در این زمینه یکی از استان های پیشتاز است.

وی خاطرنشان کرد: احداث 33 درصد از فضاهای آموزشی استان در کارنامه خیران ثبت 
شده که این اماکن به آموزش و پرورش تحویل داده شده است.

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم با اشاره به آغاز فعالیت مجمع خیران 
مدرسه ساز استان قم از سال 78 گفت: خیران از سال تاسیس مجمع 94 مدرسه با 907 

کلاس درس با بیش از 136 هزار مترمربع زیربنا احداث کرده اند.
وی خاطرنشان کرد: احداث 39 نمازخانه برای مدارس با بیش از 6 هزار مترمربع زیربنا و 
اهدای 97 قطعه زمین با مساحت بیش از 307 هزار مترمربع از فعالیت های دیگر این خیران 

است. پورگلیان ادامه داد: اکنون 12 مدرسه از سوی خیران در حال احداث است که در آینده 
به آموزش و پرورش تحویل داده می شود.

غلامعلی اله دادی خیر مدرسه ساز با بیان اینکه انجام امور خیر پاداش آخرت را به همراه 
دارد، گفت: احداث مدرسه سبب تربیت دانش آموزان می شود، بنابراین می توان بیان کرد 

احداث مدرسه در آینده کشور مفید است.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه در دوران کودکی در مدارسی تحصیل کردیم که 
امکانات چندانی نداشت، بنابراین با احداث مدرسه ای با امکانات کامل در نظر داشتیم بستری 

برای پرورش دانش آموزان فراهم کنیم.
دبستان آل محمد روستای نواران به همت خیر مدرسه ساز حاج غلامعلی اله دادی در 

زمینی به مساحت هزار و 294 متر مربع خواهد شد.
امکاناتی مانند سه کلاس درس، یک اتاق اداری و جانبی و زیربنای ساختمان اصلی 186 

مترمربع و زیربنای کل 198 مترمربع در این مدرسه وجود دارد.

 عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: افتادن روحانیت در دام جناح ها و دسته 
بندی ها و تقسیم این قشر در گروه های سیاسی بزرگترین آفت های روحانیت است و باید 

مراقب باشیم.
به گزارش ایرنا، آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی دوشنبه شب در جمع طلاب و فضلای 
گلستانی مقیم قم در سالن اجتماعات پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی قم افزود: البته برخی 
روحانیان با صراحت می گویند ما عضو یک جناح خاصی هستیم، هویت این افراد از حوزوی 
بودن خارج شده و هویت ثانوی پیدا کردند. وی گفت: مقصود ما از روحانیت، مجموعه حوزه 
هاست، این خطا و آفت است که می گویند کسانی که زیر چتر این گروه هستند طرفدار 
ولایت فقیه و کسانی که زیر چتر آن گروه قرار دارند، مخالف ولایت فقیه هستند این یک ضربه 
کاری به روحانیت و آفت بزرگ حوزه است. آیت الله فاضل لنکرانی خاطرنشان کرد: همه ما 
تحت یک عنوان به نام حزب الله هستیم ولی اجازه ندهیم گروه ها و جناح ها ما را به نفع خود 
مصادره کنند، گاهی کسی حرفی می زند می گویند جناح راست است و جای دیگر حرف 
می زند می گویند جناح چپ و یا پست مدرن و... است، این عناوین مربوط به کشور ما نیست 
بلکه جز سوغات های فرسوده غرب است که وارد کشور ما شده است. وی گفت: یک انتخابات 
در کشور برگزار می شود، انتخابات هم میدان مسابقه است و افرادی حرف هایی می زنند و 
وعده هایی می دهند ممکن است فکر جامعه را به سمت خود ببرند، ولی نباید بگوییم در 
این انتخابات ولایت فقیه کمرنگ شده است، باید بگویم همه روحانیت و جامعه زیر چتر 
ولایت است. آیت الله فاضل لنکرانی اظهار داشت: امروز در حوزه یک درد بزرگی وجود 
دارد که می گویند فلانی استاد ولایی و دیگری غیر ولایی است کسانی که این تعبیرها 

را در حوزه می آورند یا نمی فهمند که چه می گویند و یا اینکه نمی دانم چه تعبیری برای آنها 
به کار ببریم. وی اظهار داشت: ما دو گروه در کشور بیشتر نداریم یکی انقلابی و دیگری ضد 
انقلاب و بی تفاوت ها، اغلب جامعه، انقلابی هستند اگر کسی انقلابی شد ولایی هم هست 

و نمی توان گفت من انقلابی هستم ولی ولایی نیستم، این تقسیم بندی ها را رها کنیم. 
وی گفت: نگوییم این طلبه خودی و دیگری کذا است، اگر رهبر معظم انقلاب فرمودند: 
خودی و غیرخودی یعنی انقلابی و غیر انقلابی، ما نباید در خودی ها هم خودی و غیرخودی 
کنیم، در اصولگرایان و اصلاح طلب ها هر روز دسته بندی ایجاد می شود، ما وارد نشویم. ما 
مکلف به مسائل دینی و معرفتی مردم هستیم این انشقاق ها باعث متزلزل شدن مردم نسبت 
به روحانیت می شود. آیت الله فاضل لنکرانی گفت: ما باید به گونه ای رفتار کنیم که در هیچ 
انتخاباتی نگویند روحانیت شکست خورده و یا پیروز شده است، چرا که روحانیت فوق این 
مسائل و گروه های سیاسی است و نباید خود را در گروه های سیاسی حل کند، ولی متاسفانه 
این آفت در بخشی از حوزه است که طلبه نگاه می کند که ببیند که این فرد یا استاد می 
گویند استاد ولایی یا نه. وی ادامه داد: امروز روز حضور جدی و حاکمیت روحانیت در صحنه 
است و انتظاراتی که امروز مردم از یک روحانی دارند بسیار فراتر از گذشته است، همگان انتظار 
دارند روحانی ضرورت های روز را در بخش های مختلف درک و به مقتضای آن، موضع دین 
را به صورت دقیق برای جامعه بیان کند. آیت الله فاضل لنکرانی گفت: مردم امروز انتظار دارند 
وقتی یک روحانی منبر برود به قرائت چند روایت و حدیث اکتفا نکند بلکه با مخاطب شناسی 
دقیق، متناسب با اقشار مختلف سخن بگوید و شرط لازم این کار، رصد شرایط و جریان های 

فکری موجود در جامعه است. 

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم خبر داد

احداث 33 درصد از فضای آموزشی قم توسط خیران

آیت الله فاضل لنکرانی:

حوزه خود را در گروه های سیاسی حل نکند

سرپرست شرکت مخابرات ایران با بیان 
اینکه به مدد همین توسعه ها توانستیم 
انتخابات 7 اسفند را بدون اختلال پشت 
با مساعدت  اظهار داشت:  بگذاریم   سر 
ضمن  که  دارد  وجود  امکان  این  دولت 
سالانه  کشور،  در  زایی  اشتغال  افزایش 
بیش از 5 هزار میلیارد تومان سود به دولت 

پرداخت شود.
سید اسد الله دهناد روز دوشنبه در 
در  مخابراتی  پروژه  افتتاح 242  مراسم 
استان یزد که با حضور ویدئوکنفرانسی 
اشاره  برگزار شد، ضمن  رییس جمهور 
به برکت حضور رییس جمهوری دراین 
مراسم گفت: »این شرکت در پنج سال بعد 
از خصوصی سازی، 20 هزار میلیارد تومان 

به خزانه دولت پرداخت کرده است.« 
دهناد ضمن اشاره به اینکه پروژه های 
امروز با سرمایه گذاری بالغ بر 520 میلیارد 
کارشناسان  و  مدیران  تلاش  با  و  ریال 

شرکت مخابرات استان یزد به بهره برداری 
رسیده است؛ گفت: « شرکت مخابرات 
ایران با برخورداری از هزاران پرسنل مجرب 
متخصصان  از  پویایی  کانون  توانمند،  و 
عرصه فناوری اطلاعات وارتباطات است 

که این عزیزان مصمم هستند در راستای 
تحقق اقتصادمقاومتی وسیاست های کلان 
وکیفی  کمی  توسعه  منظور  وبه  کشور 
زیرساخت های مخابراتی همه توان خود 

را به کار گیرند. 

شرکت  عظیم  ظرفیت  افزود:   وی 
مخابرات ایران در خدمت پیشرفت، رونق 
دولت  های  کشوروسیاست  اقتصادی 
محترم است. براین اساس این شرکت در 
پنج سال بعد از خصوصی سازی تاکنون 
سرمایه  ریال  میلیارد  هزار   138 مبلغ 
گذاری کرده است که 28 هزار میلیارد 

ریال آن مربوط به سال 1394 است. 
به  ایران  مخابرات  شرکت  سرپرست 
سرمایه گذاری های آینده مخابرات  اشاره 
کرد وگفت: »این شرکت در نظر دارد ظرف 
چهار سال آینده به میزان 7200 میلیارد 
تومان در بخش تلفن ثابت و 8 هزار میلیارد 
تومان در بخش تلفن همراه سرمایه گذاری 
پایان  در  جمهور  رییس  باشد.«  داشته 
سخنان دهناد، ضمن قدردانی از عملکرد 
شرکت مخابرات ایران، دستور بهره برداری 
از 242 پروژه مخابراتی استان یزد را صادر 

کرد.

سرپرست شرکت مخابرات ایران:

انتخابات 7 اسفند را بدون اختلال پشت سر گذاشتیم


